















































































































































































































































سه شنبه 24  مرداد 1402 -15 آگوست 2023 -28 محرم  1445 - شماره  26963

خبر

نماینده مردم صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی با انتقاد 
از واردات برنج و سیاست های حمایتی از برنجکاران شمال 
کشور گفت: اگر تا هفته آینده وضع ما روشن نشود، استعفای 
مجلس  رئیسه  هیئت  میز  روی  شمالی  استان های  نمایندگان 

خواهد بود.
نماینده  اباتری،  دلخوش  کاظم  سید  نیمرخ/  گزارش  به 
مجلس  قضایی  و  حقوقی  کمیسیون  عضو  و  سرا  صومعه 
مرداد   ۲۲  ( یکشنبه  امروز  علنی  در جلسه  اسلامی  شورای 
140۲( مجلس در تذکری به هیئت رئیسه مجلس اظهار کرد: 
بارها گفتیم که کشاورزان استان های شمالی ) گیلان، گلستان 
و مازندران( تنها محصول شان برنج و بعد از آن چای است.

کشاورزان   1401 سال  برنج  »محصول  این که  بیان  با  وی 
روی دستشان مانده و کرم زده است و برنج 140۲ هم روانه 
کشاورزان  کرد:  عنوان  بفروشند«،  نمی توانند  اما  شده  بازار 
به نمایندگان خود در مجلس می گویند که »شما نمایندگان 
بی عرضه ما هستید و فقط حرف می زنید«؛ اگر به وضعیت 
کشاورزان رسیدگی نشود و تا هفته آینده تکلیف ما روشن 
نشود، استعفای نمایندگان استان های شمالی روی میز هیئت 

رئیسه مجلس خواهد بود.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه باید جلوی واردات برنج 
کشاورزان  از  برنج  خرید  )قیمت(  الان  گفت:  شود،  گرفته 
کمتر از هزینه ای است که برای آنها تمام شده است؛ از هیئت 

رئیسه مجلس می خواهم که پیگیری کنند.
دلخوش خاطر نشان کرد: همکاران نماینده استان های شمالی 
تا هفته دیگر فرصت می دهند تا این موضوع تعیین تکلیف 

شود ، در غیر این صورت همگی استعفا خواهیم داد.

دلخوش تهدید به استعفا کرد
برای حل مشکل کشاورزان،یک 
هفته به دولت فرصت می دهیم

پیدا و پنهان ۲ میلیارد دلار صادرات دارو در برنامه هفتم

یک رویای شیرین و دیگر هیچ! 

هدفگذاری لایحه برنامه هفتم توسعه کشور برای صادرات ۲ 
میلیارد دلاری دارو، با اما و اگر کارشناسان حوزه سلامت و 

دست اندرکاران صنعت مواجه شده است. 
میزان  که  نشان می دهد  دارو  و  غذا  آمارهای رسمی سازمان 
صادرات دارو در سال 1401، به طور کلی ۶۹ میلیون و ۷4۸ 
کشور  به  میزان صادرات  بیشترین  و  بوده  دلار   ۶۶1 و  هزار 
سوریه انجام شده است. در واقع در سال 1401، ایران به ۳۶ 

کشور مختلف دارو صادر کرده است.
میلیون و  به میزان ۹  به عراق  از سوریه، صادرات دارو  پس 
۵۲۸ هزار و 11۸ دلار، روسیه به میزان ۸ میلیون و 1۵۶ هزار و 
۵1۵ دلار، افغانستان به میزان ۶ میلیون و ۶۷۲ هزار و ۵۹ دلار، 
ترکیه به میزان یک میلیون و ۹۷۵ هزار و ۸1۷ دلار و ونزوئلا 
به میزان یک میلیون و ۲۷۲ هزار و ۶۷ دلار در رتبه های دوم 

تا پنجم صادرات دارو از ایران قرار دارند.
ادامه  شکل  همین  به  دارو  صادرات  روند  بگیریم  فرض  اگر 
هم  باز  نشود،  بحران  دچار  کشور  داروسازی  و صنعت  یابد 

برای رسیدن به عدد ۲ میلیارد دلار صادرات دارو؛ می بایست 
دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  سوری  کرد.حمید  تأمل  قدری 
علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به هدفگذاری برنامه هفتم 
عدد  این  دارو،  دلار صادرات  میلیارد   ۲ برای  کشور  توسعه 
را غیرواقع بینانه دانست و گفت: در تمام برنامه های توسعه، 
ممنوعیت داشتن بیش از یک شغل، ذکر شده اما وقتی از عهده 
آن بر نمی آییم، چرا سر خودمان را کلاه می گذاریم. وارد دهه 
پنجم انقلاب اسلامی می شویم، هنوز هم حرف هایی می زنیم 
و با ایده آل ها می خواهیم زندگی کنیم. کارمند معمولی الان 

با داشتن یک شغل نمی تواند زندگی کند.
وی تاکید کرد: آیا در لایحه برنامه هفتم توسعه برای مبارزه 
در  فساد  سلامت  نظام  در  است.  شده  بیان  چیزی  فساد،  با 
آنها توجهی  به  آیا  حوزه های مختلف دارو و واکسن داریم، 
شده است. توان وزارت بهداشت برای مسئولیتی که همه امور 
به آن سپرده شده، کافی نیست؛ چون تعاملات سیاسی و نیروی 

کارشناسی را به میزان کافی ندارد.

در همین حال، سیدمرتضی خاتمی عضو کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس، با اشاره به صادرات دو میلیارد دلاری دارو در 
لایحه برنامه هفتم توسعه، گفت: این سوال مطرح می شود که 
وضعیت امروز کشور در تولید و تأمین دارو و واکسن چگونه 
برنامه  است. در حال حاضر 10 درصد هدف گذاری لایحه 
اینکه بخواهیم  به  نداریم چه رسد  هفتم توسعه هم صادرات 
چنین توقعی از آن حجم صادرات دارو در کشور داشته باشیم.

وی افزود: خیلی خوب است که از شرکت های دانش بنیان در 
همه حوزه ها و حوزه سلامت، پیش بینی صادرات محصولات 
را داشته باشیم اما در کمیسیون تلفیق وقتی لایحه را بررسی 
صنایع  بازسازی  و  گذاری  سرمایه  از  ردپایی  هیچ  می کنیم، 
داروسازی و واکسن سازی ندیدیم و حتی پیشنهاداتی مطرح 
حوزه  در  نگرفت.  قرار  دولت  نماینده  پذیرش  مورد  که  شد 
به تجاری سازی و صادرات  بخواهیم  اینکه  از  قبل  سلامت، 
و  تقویت  را  داخل  توانمندی های  باید  کنیم  فکر  محصولات 

اصلاح کنیم.
داروهای  صنایع  صاحبان  سندیکای  رئیس  عبده زاده  محمد 
انسانی ایران گفت: برنامه مشخصی برای توسعه زیرساخت های 
صنعت دارو و بازسازی و نوسازی این صنعت و حتی حفظ 
وضعیت موجود در لایحه برنامه هفتم توسعه دیده نشده است.

لایحه  در  دارو  وضع چشم انداز صادرات  این  با  افزود:  وی 
برنامه هفتم توسعه محقق نخواهد شد.

در سال 1400 حدود ۶0 میلیون دلار صادرات دارو داشته ایم 
که این رقم در سال ۹۷، حدود 1۸0 میلیون دلار بوده است. 
یعنی طی سه سال رقم صادرات دارویی کشور به یک سوم 

کاهش یافته است.
به  نتوانسته  هیچ گاه  این سال ها  در  ایرانی  داروهای  صادرات 
 1۸0 تا   1۷0 حدود  از  و  برسد  صفر  حتی  یا  و  مثبت  تراز 
میلیون دلار در سال های اخیر، امروز به حدود ۷0 میلیون دلار 
رسیده است که این میزان صادرات در مقابل یک میلیارد دلار 

واردات دارو، هیچ است.
مشکلات نقدینگی صنعت داروسازی کشور، باعث شده تا این 
صنعت در مسیر نوسازی ماشین آلات و توسعه، دچار سکون 
درستی  به  دارد  که  ظرفیت هایی  از  نتواند  نتیجه  در  و  شود 

استفاده کند.
صنعت داروسازی کشور، زمانی می تواند به مرز ۲ میلیارد دلار 
از حواشی قیمت گذاری خلاص شده و  صادرات برسد که 

بتواند از ظرفیت تولید به صورت کامل بهره ببرد.

بدون  گفت:  ایران  گاز  توسعه  و  مهندسی  شرکت  مدیرعامل 
شک ما به لحاظ تحلیل انرژی معتقدیم اگر تجارت گاز ایران 
محقق نشود به دلیل دخالت های مستقیم و غیرمستقیم امریکا 
است وگرنه چرا باید پاکستان گازی را که تا لب مرز کشورش 
رفته خریداری نکند و بعد پروژه دریافت گاز از ترکمنستان را 

به طول 1000 کیلومتر هزینه کرده و کلید بزند؟ 
و  واکنش ها  درباره  ایلنا،  با  گفت وگو  در  نوشادی  رضا 
اظهارنظرهای اخیر مقامات پاکستانی درباره موضوع واردات 
گاز از ایران اظهار داشت: ما سال هاست یک خطی را تا مرز 
نیز  پاکستان  از سوی  امیدواریم که  و  اجرا کرده ایم  پاکستان 
سوخت  پاکستان  کشور  اکنون  شود،  اجرایی  سریع تر  هرچه 
است  گران تر  ایران  گاز  به  نسبت  که  را  ال ان جی  و  مایع 
لوله  احداث خط  روی  می تواند  حتما  بنابراین  می کند،  وارد 

سرمایه گذاری  کرده و گاز ایران را هم دریافت کند. 
وی افزود: به هرحال ایران از عسلویه بیش از 1000 کیلومتر 
خط اجرا کرده و گاز را لب مرز رسانده ولی پاکستان شبکه را 
اجرا نکرده است، ما حتی بارها اعلام کردیم که هم پیمانکاران 
اجرای  و  لوله  ساخت  برای  را  لازم  توانمندی  هم  و  زبده 
خط را داریم و می توانیم شبکه داخل این کشور را هم طی 
مدت کوتاهی اجرا کنیم. ضمن اینکه نخریدن گاز ایران برای 

پاکستان توجیه اقتصادی ندارد.
 مدیر عامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در ارزیابی 
در  است  قرار  تاپی  لوله  خط  گفت:  تاپی  لوله  خط  اجرای 
مسیر ترکمنستان- افغانستان- پاکستان-هند با آن عظمت اجرا 
شود اما تاکنون نه پروژه ای برای تامین گاز و نه اراده ای برای 
ولی  می شود  صحبت  فقط  که  سال هاست  دارد.  وجود  اجرا 
تاکنون هیچ نشانه ای از اجرای قطعی این پروژه در هیچ یک 
خط  از  اصولا  و  است  نشده  دیده  ذینفع  کشورهای  این  از 

لوله بی تی سی هم خبری نیست. گاهی پروژه ها تنها در سطح 
مطرح  واقعی  پروژه  یک  کردن  متاثر  برای  فقط  و  رسانه ای 

می شود.
وی تاکید کرد: قطعا و بدون شک ما به لحاظ تحلیل انرژی 
معتقدیم اگر تجارت گاز ایران محقق نشود به دلیل دخالت های 
پاکستان  باید  چرا  وگرنه  است  امریکا  غیرمستقیم  و  مستقیم 
گازی را که تا لب مرز کشورش رفته خریداری نکند و بعد 
کیلومتر   1000 طول  به  را  ترکمنستان  از  گاز  دریافت  پروژه 
هزینه کرده و کلید بزند؟ به لحاظ امنیت هم در چند دهه اخیر 
برای  امنی  مسیر  پاکستان  از  بخشی  حتی  و  افغانستان  مسیر 
انتقال انرژی نیست. در حالی که همیشه خطوط لوله گاز ما 

برای انتقال انرژی به همه همسایگان امن بوده است. 
آذربایجان،  ترکمنستان،  با  اکنون  ما  داد:  ادامه  نوشادی 
داریم  گازی  تبادل  مسیر  دو  از  عراق  در  و  ترکیه  ارمنستان، 
و همیشه هم در 40 سال گذشته امنیت حکم فرما بوده است، 

در هر حال مسیر تاپی تبلیغاتی و تاکنون اراده ای برای اجرا 
خود  سمت  در  ایران  که  هزینه ای  امیدواریم  ولی  ندیده ایم، 

انجام داده نتیجه داشته باشد. 
وی بیان داشت: همیشه تبادلات اقتصادی؛ تبادلات امنیتی را 
بالا می برد و زمینه های تبادل بیشتر را فراهم می کند، بنابراین 
امیدواریم مردم پاکستان بتوانند انرژی پاک و ارزان را از طریق 

خط لوله صلح استفاده کنند.
کرد:  تاکید  ایران  گاز  توسعه  و  مهندسی  مدیرعامل شرکت   
آن چیزی که اکنون از پاکستان شاهدیم واردات مقطعی نه در 
قاعدتا مصرف  پاکستان که  به رشد و توسعه  حد جامعه رو 
مثل  پاکستان  اینکه  است، ضمن  دارد؛  تزایدی  به  رو  انرژی 
اصرار  و  ندارد  ال ان جی  واردات  برای  مالی  توانمندی  اروپا 
بر واردات سوخت مایع مثل گازوئیل، بنزین، ال ان جی و عدم 
یک  بلکه  نیست،  اقتصادی  تصمیمی  ایران  از  گاز   واردات 

تصمیم سیاسی است. 
وی تصریح کرد: اگر پاکستان بخواهد نیاز انرژی خود را از 
قطر تامین کند قطعا این کشور نمی تواند این حجم از ال ان جی 
را پاسخگو باشد. معادلات اقتصادی پاکستان می تواند واردات 
این سوخت گران را ساپورت کند و این مقامات اسلام آباد را 
روی  مختلفی  کشورهای  این  بر  علاوه  می اندازد،  زحمت  به 
برای خرید  همزمان  که  می کنند  سرمایه گذاری  قطر  ال ان جی 
و فروش هم قرارداد منعقد می کنند. مثلا تا ۲0۲۸ که ظرفیت 
اروپایی  و  چینی  مشتریان  قطعا  می رود؛  بالا  قطر  ال ان جی 
قراردادهای طولانی مدت خرید را بسته اند. مسئله مهم تر اینکه 
عمده گاز  ال ان جی قطر خلاء گاز روسیه را پر خواهد کرد، 
زیرا روسیه 1۷0 میلیون متر مکعب در روز به اروپا صادرات 
و  امریکا  ال ان جی  برای  بازاری  رقم؛  این  گاز داشت. حذف 

قطر خواهد بود.

نماینده رشت با بیان اینکه ایجاد یک میلیون شغل در کشور 
و احیای 100 کارخانه صنعتی در گیلان صحت ندارد گفت: 
اگر 100 کارخانه صنعتی در گیلان احیا می شد، الان باید این 

استان، گلستان می شد. 
 محمدرضا احمدی سنگری نماینده رشت در مجلس شورای 
وزیر  اظهارات  اینکه  بیان  با  فارس  با  گفت گو  در  اسلامی 
کار مبنی بر ایجاد یک میلیون شغل در کشور و احیای 100 

 100 اگر  گفت:  ندارد،  صحت  گیلان  در  صنعتی  کارخانه 
باید  استان  این  الان  می شد  احیا  گیلان  در  صنعتی  کارخانه 
گلستان می شد.وی با بیان اینکه هر روز شاهد مراجعه بیشتر 
جوانان بیکار و جویای کار به دفاتر نمایندگان هستیم، گفت: 
تعجب  آمارهایی  چنین  ارائه  و  مرتضوی  آقای  اظهارات  از 
 100 و  شده  ایجاد  کشور  در  شغل  میلیون  یک  اگر  می کنم! 
کارخانه در گیلان احیاء شده، پس چرا مراجعه به ما نمایندگان 

کم نشده است.نماینده رشت در مجلس شورای اسلامی تأکید 
کرد: اظهارات وزیر متاسفانه صحت ندارد، وقتی جوانان بیکار 
به ما مراجعه می کنند و هر روز تعداد تقاضای کار بیشتر می 
شود، این یعنی ایجاد یک میلیون شغل در کشور صحت ندارد.

کارخانه  ما  بخواهد  دلتان  تا  اینکه  بر  تأکید  با  احمدی 
گیلان  استان  در  تعطیلی  آستانه  در  و  کاره  نیمه  ورشکسته، 
اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  از  قطعاً  افزود:  داریم، 
می خواهیم که آمار هایی که ارائه کردند، بگویند از کجا گرفته 

و کدام کارخا نه ها را احیا کردند؟
استان  در  که  شرکت هایی  از  برخی  شد:  یادآور  احمدی 
گیلان احیا شد، از جمله رشت الکتریک قبل از حضور آقای 

مرتضوی در وزارت کار، این شرکت ها احیا شده بود.
وی در همین زمینه به نابودی کشاورزان و برنج کاران استان 
شاهد  ما  غلط،  سیاست های  با  گفت:  و  کرد  اشاره  گیلان 

ورشکستگی کشاورزان گیلانی هستیم نه احیای کارخانه ها.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر  مرتضوی  سید صولت  گذشته  هفته 
اجتماعی در سفر به استان گیلان از ایجاد بالغ بر یک میلیون 
گفت:   و  داد  خبر  گذشته  سال  طی  کشور  در  شغلی  فرصت 
درخشیده  خوش   1401 سال  اشتغال  تعهد  حوزه  در  گیلان 
است ، از احیای بالغ بر 100 کارخانه صنعتی در گیلان خبر 
رشت  همچون  گیلان  برند  کارخانجات  شدن  فعال  بر  و  داد 

الکتریک و کفش ملی و چوکا تاکید کرد.
های  در چند سال گذشته شرکت  که  است  در صورتی  این 
چوکا و کفش ملی در گیلان همواره زیان ده بوده و شرایط 
رغم  علی  و  است  بوده  رکودی  و  نامناسب  نیز  آن  تولیدی 
تزریق مالی چندین باره توسط دولت همچنان این ۲ کارخانه 

به دلایل مختلف در شرایط ناترازی مالی قرار دارد.

تصمیم سیاسی اسلام آباد برای واردات گاز از ایران 

پاکستان به صلح می رسد یا تاپی؟ 

احمدی سنگری تاکید کرد

احیای ۱۰۰ کارخانه صنعتی در گیلان صحت ندارد 

جلسه رصد و ارزیابی شرایط 
اقتصادی کشور 

گزارش عجیب در حضور رییسی؛ قیمت 
مسکن، گوشت قرمز و مرغ کاهش داشته!
رئیس جمهور نظارت و کنترل بازار، به ویژه در زمینه معیشت 

عمومی را از اولویت های اساسی دولت خوانده است.
 بیستمین جلسه رصد و ارزیابی شرایط اقتصادی کشور به 

ریاست رئیس جمهور برگزار شد.
در این جلسه که از ساعت ۶ صبح روز یکشنبه به ریاست 
سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، وزرای اقتصاد، نفت، نیرو، 
از  گزارش هایی  مرکزی  بانک  رئیس کل  و  جهادکشاورزی 
شاخص های مهم اقتصادی در تولید و مصرف، صادرات و 
واردات و همچنین فرآیند آزادسازی منابع بلوکه شده ایران 

در کشورهای خارجی ارائه کردند.
درصدی   ۲.۲ کاهش  روند  اساسی،  کالاهای  تامین  روند 
قرمز،  گوشت  قیمت  کاهش  روند  تیرماه،  در  مسکن  قیمت 
گوشت مرغ و تخم مرغ در هفته گذشته و کاهش بیش از ۲ 
درصدی نرخ ارز، طلا و سکه از جمله مهمترین محورهای 

گزارش های ارائه شده بود.
رئیس جمهور نظارت و کنترل بازار، به ویژه در زمینه معیشت 
عمومی را از اولویت های اساسی دولت خواند و با اشاره به 
ضرورت توجه و مراقبت های لازم برای تقویت روند تولید 
در راستای شعار سال، بر عزم دولت در استیفای حقوق ملت 

تاکید کرد.

که  منابعی  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  نماینده 
پیش خور  قبل  دولت  توسط  اینکه  جهت  به  می شود  آزاد 
شده است، در ساخت و ساز و منابع دولت تاثیری نخواهد 
گذاشت زیرا قبلًا بانک مرکزی ما به ازای آن پول چاپ کرده 
و در اختیار دولت قبل قرار داده است، دولت قبل هم در 

مخارج خودش محاسبه و مصرف کرده است. 
بلوکه  پول های  آزادسازی  درباره  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
مذاکرات  منابع،  شدن  آزاد  بحث   در  گفت:  ایران  شده 
طولانی اتفاق افتاد و بسیار تلاش شد تا حقوق ملت ایران 

حفظ شود.
منابع  از  نماینده قم خاطرنشان کرد: آنچه که گفته می شود 
پرداخت  کره  از  ما  طلب  نمی شود،  کم  خیر  می شود  کم 
کشور  یا  کند  پرداخت  کره  خود  این که  حال  شد  خواهد 
از  این است چیزی  پرداخت کند، بحث مهم  ثالث دیگری 

منابع ملت ایران کم نمی شود.
وی یادآور شد: منابعی که آزاد می شود به جهت اینکه توسط 
دولت قبل پیش خور شده است، در ساخت و ساز و منابع 
دولت تاثیری نخواهد گذاشت زیرا قبلًا بانک مرکزی ما به 
ازای آن پول چاپ کرده و در اختیار دولت قبل قرار داده 
است، دولت قبل هم در مخارج خودش محاسبه و مصرف 

کرده است.
امیرآبادی بیان کرد: چیزی که در حال حاضر اتفاق می افتد 
این است که یک منابع ارزی در اختیار بانک مرکزی قرار 
را  واردکنندگان  ارز  مرکزی می تواند  بانک  اینجا  که  گرفته 
در خارج از کشور تامین کند، سپس بانک مرکزی در داخل 
کشور ریالش را جمع می کند؛ اتفاقی که اینجا می افتد این 
است یک ارز تامین می شود و ما کمبود ارز نداریم و اتفاق 
بر  تاثیر  این است که چون ریال جمع آوری می شود  بعدی 
جمع آوری  نقدینگی در جامعه می گذارد که بر کاهش تورم 

هم تاثیرگذار است.
دولت  این که  دارد،  مسئله وجود  دو  کرد:  عنوان  امیرآبادی 
پولی از این ۶ یا ۷ میلیارد دلار بگیرد و خرج خودش کند 
را خرج  آن  ازای  به  ما  قبلی  دولت  زیرا  نیست  اینطور  که 
کرده است، اما اینکه این ارز در اختیار بانک مرکزی است تا 
بتواند به واردکنندگان کالا ارز تخصیص دهد باعث می شود 
دستش  باز شود، وقتی به واردکنندگان بخواهد ارز دهد ما 
به ازای ریالی می گیرد و این ریالی که می گیرد یعنی نقدینگی 

را از داخل جامعه جمع می کند.
غیرتحریمی  کالاهای  برای  مبالغ  این  هزینه کرد  درباره  وی 
گفت: واردکنندگان می توانند از منابع بانک مرکزی استفاده 
استفاده  می توان  که  دارد  راهکارهایی وجود  بالاخره  کنند، 

کرد و مشکلی نیست.
آزادسازی  برای  مذاکرات  این که  درخصوص  امیرآبادی 
کرد:  عنوان  باشد،  هم  موارد  سایر  در  می تواند  است  منابع 
من نمی دانم باید شورای عالی امنیت ملی در این خصوص 

تصمیم بگیرد.

امیرآبادی: 
از منابع ارزی آزاد شده ایران 

چیزی کم نمی شود 

دریافت  برای  تحریم ها  از  شمالی  کره  معافیت 
کمک های بشردوستانه 

کمیته نظارت بر تحریم های سازمان ملل معافیت واردات چادرهای چند 
منظوره به کره شمالی برای کمک های بشردوستانه به غیرنظامیان در 
رابطه با سیل، خشکسالی و سایر موارد اضطراری را تصویب کرد. کمیته 
نظارت بر تحریم های سازمان ملل اعلام کرد این معافیت به مدت ۹ ماه 
اعتبار خواهد داشت. هنوز مشخص نیست که چه زمانی این اقلام به 
کره شمالی تحویل داده می شود، زیرا این کشور کنترل های مرزی را به 

دلیل کرونا همچنان حفظ کرده است.
ترامپ: شانسم برای شکست بایدن ۱۰۰ درصد است!

دونالد ترامپ در پاسخ به سوال روزنامه ساندی تایمز مبنی بر اینکه 
شانس خود را برای شکست جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوری 
۲0۲4 چگونه ارزیابی می کند، گفت: »نزدیک به 100 درصد.« دونالد 
ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا پس از پاسخ قاطع به این سوال 
ساندی تایمز، نزدیک ترین رقیب خود یعنی ران دی سانتیس، فرماندار 
کارزار  مجدد  راه اندازی  به  نسبت  تلاش هایش  برای  را  فلوریدا 
انتخاباتی اش مسخره کرد.این رئیس جمهوری سابق آمریکا با اشاره به 
آرای پایین دی سانتیس در نظرسنجی ها به سوال ساندی تایمز مبنی بر 
اینکه آیا دی سانتیس را رقیب خود می داند، با لبخندی گفت: من او را 

رقیب خود نمی بینم!
لهستان: ۱۶ هزار پناهجو به مرز آمده اند؛ کار روسیه 

و بلاروس است!
نخست وزیر لهستان با بیان اینکه 1۶ هزار تلاش برای ورود غیرقانونی 
به این کشور در سال ۲0۲۳ ثبت شده، مدعی شد که روسیه و بلاروس 
پشت این بحران هستند. ماتئوش موراویتِسکی، نخست وزیر مجارستان 
بلاروس در  لهستان هدف حملات  است که  از ۲ سال  بیش  گفت: 
مرز شرقی قرار دارد. این نقشه مشترک بلاروس و روسیه است که 
می خواهند کشور ما و تمام اتحادیه اروپا را بی ثبات کنند.او همچنین 
مدعی شد که روسیه و بلاروس »به شکلی خودخواهانه از پناه جویان« 
استفاده کردند تا به ساختارهای امنیتی لهستان آسیب رسانده و هم بستگی 

اتحادیه اروپا را نابود کنند.
نیویورک تایمز: اوکراین با اف-۱۶ هم کاری پیش 

نخواهد برد
در حالی که چندی پیش جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا وعده ارسال 
جنگنده های اف-1۶ برای کی یِف را داد،  نشریه نیویورک تایمز در 
تحلیلی به نقل از چندین کارشناس نظامی نوشت که بعید است این 
جنگنده ها با توجه به روند فعلی جنگ در اوکراین تحول چندانی در 
اجرای ضدحمله ارتش این کشور به وجود بیاورند.نیویورک تایمز مدعی 
است نه اوکراین و نه روسیه که قطعا نیروی هوایی قدرتمندتری دارد 
نتوانسته اند از زمان آغاز جنگ در فوریه ۲0۲۲ به برتری هوایی در این 

جنگ دست یابند.
سی ان ان: اروپایی ها از حضور چین در نشست جده 

ذوق زده شدند
مقامات اروپایی از حضور چین در نشست جده برای صلح اوکراین 
ذوق زده شدند.نشستی که با هدف یک راه حل مسالمت آمیز برای بحران 
اوکراین برگزار شد اما روسیه در آن غایب بود. برخی منابع ادعا می کنند، 
درحالیکه پکن دست از موضع بی طرفانه خود برنداشته، حضور چین 
در نشستی که روسیه در آن دعوت نشده بود، چنین پیامی را به جامعه 
جهانی فرستاد که چین مایل نیست علنا طرف روسیه را در مقابل غرب 
بگیرد.شاید این یک »پیروزی بسیار کوچک« تلقی شود، اما در دنیای 
دیپلماتیک بازی های برآیند صفر، »یک دستاوردی برای جشن گرفتن 

است.«
هشدار لاپید درباره رقابت تسلیحاتی خطرناک که 

تل آویو را تهدید می کند
درپی گمانه  زنی های رسانه ای درباره خواسته هسته ای عربستان سعودی 
رژیم  با  روابط  سازی  عادی  برای  ریاض  شروط  از  یکی  عنوان  به 
صهیونیستی، رهبر اپوزیسیون این رژیم تاکید کرد که تل آویو به عربستان 
اجازه نخواهد داد که به یک کشور هسته ای تبدیل شود. یائیر لاپید، 
در این باره تاکید کرد: مشکل توافق با عربستان سعودی این است که 
بخشی از آن اجازه غنی سازی اورانیوم در خاک این کشور را می دهد 
و اسرائیل به هیچ وجه نمی تواند با این اتفاق موافقت کند. من به شدت 
از توافق با عربستان سعودی حمایت می کنم و نخستین گام ها را در این 

راستا برداشتم. 
وزیر دولت اوباما گزینه اصلی بایدن برای سفارت در 

اراضی اشغالی
سفارت  برای  واشنگتن  اصلی  گزینه  آمریکا  سابق  خزانه داری  وزیر 
ایالات متحده در اراضی اشغالی است و بایدن در هفته های آتی او 
را نامزد خواهد کرد. به گفته سه منبع آگاه، جک لو، وزیر خزانه داری 
سابق آمریکا نامزد اصلی برای سفارت ایالات متحده در سرزمین های 
اشغالی است و ممکن است ظرف هفته های آینده توسط جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا نامزد شود.باتوجه به پافشاری بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی برای تصویب تغییرات قضایی موردنظر 
خود که با مخالفت های گسترده ای در اراضی اشغالی مواجه شده، کار 

سفیر جدید آمریکا دشوار خواهد بود.
نهاد آمریکایی: ترکیه در سال جاری ۸۲ موضع اقلیم 

کردستان را بمباران کرده است 
یک نهاد آمریکایی از بمباران ۸۲ موضع اقلیم کردستان توسط ترکیه در 
سال جاری خبر داد. سازمان »سی پی تی« آمریکا اعلام کرد که ترکیه 
در سال جاری ۸۲ موضع در اقلیم کردستان را بمباران کرده است که 
طی آن ۸ غیرنظامی کشته و ۳ نفر دیگر زخمی شده اند. »کامران عثمان«، 
یکی از اعضای تیم کردستان عراق در این سازمان آمریکایی روز گذشته 
-شنبه- به شبکه گفت: »4 تن از غیرنظامیانی که در این بمباران ها جان 

باخته اند از استان دهوک و 4 تن دیگر از استان سلیمانیه بوده اند. 
وزارت دفاع انگلیس: کرملین دیگر گروه واگنر را 

تامین مالی نمی کند 
مالی  تامین  عدم  بر  مبنی  فرضیه ای  وجود  از  انگلیس  دفاع  وزارت 
گروه واگنر توسط روسیه خبر داد. وزارت دفاع انگلیس اعلام کرد 
فرضیه ای مبتنی بر شواهد واقعی وجود دارد مبنی بر اینکه روسیه دیگر 
از فعالیت های گروه نظامی واگنر حمایت مالی نمی کند.دربیانیه وزارت 
دفاع انگلیس آمده است: »دولت روسیه مجموعه تحرکاتی را علیه برخی 
دیگر از منافع تجاری یوگنی پریگوژین، رهبر واگنر در پی شورش ماه 
ژوئن اتخاذ کرده است«.طبق این بیانیه، اگر دولت روسیه دیگر بودجه 

مورد نیاز گروه واگنر را تامین نکند.
رزنیکوف: خاک اوکراین پر از مین است 

حاضر  حال  در  کشور  این  خاک  که  می گوید  اوکراین  دفاع  وزیر 
به شدت مین گذاری و ارتش کی یف برای مین روبی مستاصل شده است.

الکسی رزنیکوف، با درخواست اضطراری از متحدان این کشور گفت 
که عملیات مین گذاری ارتش روسیه برای جلوگیری از ضدحملات 
کی یف، به شدت گسترده بوده و ارتش کی یف برای مین روبی با کمبود 
نیروی انسانی و تجهیزات مواجه است.رزنیکوف می گوید که مین گذاری 
به اندازه ای گسترده صورت گرفته است که سربازانش در هر متر مربع، 

پنج مین کشف و خنثی می کنند.
هشدار چین به اتباع خود در پاکستان

سفارت چین در پاکستان پس از وقوع حمله تروریستی که کاروان حامل 
مهندسان چینی نزدیک بندر »گوادر« را هدف قرار داد، به شهروندان خود 
هشدار داد.پس از اینکه عناصر تروریستی در پاکستان کاروان حامل 
مهندسان چینی را نزدیک بندر »گوادر« هدف قرار دادند، سفارت پکن 
در اسلام آباد به اتباع خود هشدار داد تا مراقب خود باشند.بر اساس 
اعلام این رسانه، سفارت چین حمله تروریستی به کاروان حامل ۲۳ 
مهندس چینی در ایالت بلوچستان را به شدت محکوم کرد و به پاکستان 
هشدار داد تا اقدامات موثری برای جلوگیری از تکرار حوادث مشابه 

اتخاذ کند.
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رئیس پارک علم و فناوری گیلان: 
رسالت پارک علم و فناوری، ایجاد 

ارتباط بین علم و صنعت است

سرپرست معاونت هماهنگی امور 
اقتصادی استاندار گیلان:

ایجاد گفتمان مشترک بین بانکی 
منجر به رشد اقتصادی می شود

از اشتغال  استان گیلان  رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت 
بیش از ۲۰ هزار نفر در شرکت های بزرگ شهر صنعتی رشت 
خبر داد و گفت: سرمایه گذاری، نوآوری و به کارگیری هوش 

مصنوعی، راهکاری برای نوآوری در صنعت است
فرحمند پورعلی در نخستین مراسم تجلیل از واحدهای شهر 
صنعتی رشت با رویکرد »فناورانه« با بیان پیشینه شهرصنعتی 
رشت گفت: این مجموعه عظیم صنعتی یکی از ۵ شهرصنعتی 
بزرگ کشور است که تماما توسط بخش خصوصی مدیریت 

و راهبری می شود.
اشتغال بیش از ۲۰ هزار نفر در شرکت های بزرگ شهر 

صنعتی رشت
تقریبا  رشت  شهرصنعتی  تاسیس  اولیه  مقدمات  افزود:  وی 
همزمان با پیروزی انقلاب اسلامی پایه  ریزی شد و با ورود 

در  گسترده  گذاری های  سرمایه  نیز  و  بزرگ  سرمایه گذاران 
سالیان متمادی، هم اکنون شاهد اشتغال بیش از ۲۰ هزار نفر 
شرکت های  در  استان  جوانان  و  کار  نیروهای  از  شده  بیمه 

بزرگ مستقر در این شهرصنعتی عظیم هستیم.
 پورعلی در ادامه تصریح کرد: در بدو تاسیس و راه اندازی 
با  ارزشمندی  گذاری های  سرمایه  شاهد  رشت  شهرصنعتی 
نوسانات  همچون  دلایلی  به  ولی  بودیم  نوین  تکنولوژی های 
ارز و تحریم های ظالمانه علیه کشور  نرخ  افزایش شدید  و 
رسانی  روز  به  از شرکت ها  بسیاری  در  تکنولوژی   عزیزمان، 
با  کماکان  تولیدی  بزرگ  شرکت های  از  برخی  و  نشده 
بازار  تا  هستند  تلاش  در  قدیمی  تولید  و خطوط  تکنولوژی 

مصرف و اشتغال آفرینی خود را حفظ کنند.
برای حل مشکلات صنعت گیلان امیدوار هستیم

و  متصل  اجزایی  با  بزرگ  اکوسیستمی  را  تولید  چرخه  وی 
بهم پیوسته عنوان کرد و افزود: از مرحله تولید و تامین مواد 
به  تحویل  و  نهایی  محصول  تولید  مرحله  تا  قطعات  و  اولیه 
موقع به بازار عرضه و مصرف همانند حلقه های بهم پیوسته 
یک زنجیره است که هرگونه تصمیم شتابزده، متغیرهای تامین 
بازار  ارز و تلاطم  نرخ  نوسانات  اولیه،  مواد  پایدار و  انرژی 
به  کدام  هر  مصرف کننده،  خرید  قدرت  کاهش  و  مصرف 
تنهایی می تواند باعث اخلال در عملکرد این اکوسیستم شده 

و اثرات مخربی بر اشتغال، اقتصاد و صنعت ایجاد کند.
بیان  با  ادامه  در  گیلان  تجارت  و  صنعت،معدن  خانه  رئیس 
اینکه درد و دل های یک صنعتگر شکایت و گله مندی نیست، 
خاطر نشان کرد: بیان معضلاتی که هم اکنون با آن ها مواجهیم 
آنها  حل  برای  همچنان  و  است  صنعت  حکایت  واقع  در   ،

امیدواریم.
به صنعت  ناپذیری  زیان های جبران  و  برق ضرر  قطعی 

می زند
صنایع  برق  قطعی  های  برنامه  از  انتقاد  با  ادامه  در  پورعلی 
و  است  اکوسیستم  یک  تولید  شد؛  گفته  که  همانطور  گفت: 
صنعت  بر  ناپذیری  جبران  زیان های  و  ضرر  برق  قطعی  با 
وارد می شود و این در حالی است که هیچ سازمان و نهادی 

جوابگوی تامین و جبران این ضررها نیست.
کننده،  مصرف  خرید  قدرت  کاهش  سخنانش  ادامه  در  وی 
سود  نرخ  بودن  بالا  بانک ها،  طریق  از  مالی  تامین  کاهش 
و  تولید  های  هزینه  قیمت  افزایش  نتیجه  در  و  تسهیلات 
کاهش روند به روزرسانی خطوط تولید در صنایع را از دیگر 
کرد:  نشان  خاطر  ادامه  در  کرد.وی  عنوان  صنعت  مشکلات 
علاوه بر تمامی موارد مطرح شده، کمبود نیروی انسانی کارگر 
ساده، نیمه ماهر و ماهر معضلی است که زنگ خطری برای 

ادامه حیات اشتغال و صنعت به شمار می آید.
بخش تولید باید از ظرفیت های هوش مصنوعی استفاده 

بهینه کند
رویکرد  تغییر  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  خانه  رئیس 
انکار  غیرقابل  مقوله ای  را  مصنوعی  هوش  سمت  به  جهانی 
کارگیری  به  و  نوآوری  افزود: سرمایه گذاری،  و  کرد  قلمداد 
و  است  در صنعت  نوآوری  برای  راهکاری  هوش مصنوعی، 
بخش تولید استان و کشور باید بتواند از ظرفیت های آن به 

کار  دنبال  باید  مدیران  گفت:  رشت  فرمانداری  سرپرست 
تراشی و ایده پردازی باشند نه روزمرگی و همچنین باید به 

مطالبات مردم و رسانه ها پاسخ دهند.
 مهندس »کیا عاشوری« در مراسم تجلیل از خبرنگاران استان  
ایام  تسلیت  برگزار شد،ضمن  فرمانداری رشت  محل  در  که 
در  حاضران  به  آمدگویی  خوش  کربلا،  شهدای  سوگواری 
جلسه و گرامیداشت جایگاه خبر و شان خبرنگار در جامعه 
اظهار داشت: شما خبرنگاران ویژگی هایی دارید که در وجود 
هر انسانی نیست و این خصوصیات شما را منحصر به فرد و 

مسئولیت شما را سخت تر می کند.
هستند،  نرم  جنگ  رزمندگان  خبرنگاران  اینکه  بیان  با  وی 
افزود: ماهیت جنگ ها تغییر کرده و امروز جنگ ها نوین، نرم و 
رسانه ای شده است و خبرنگاران خط مقدم این جنگ هستند.

سرپرست فرمانداری رشت با بیان اینکه خبرنگاران انسان ساز 
هستند، گفت: خبرنگاران و اصحاب رسانه مسئولیت سنگینی 
در جهت دهی افکار عمومی، تربیت و پرورش افراد در جامعه  

ب عهده دارند.
و  رسانه ای  امواج  تسخیر  در  جامعه  اینکه  بیان  با  عاشوری 
داده های  رس  تیر  در  جامعه  کرد:  اضافه  دارد،  قرار  داده ها 

اطلاعاتی مختلف قرار دارد.
وی با بیان اینکه رسانه ها محل رجوع مخاطبان زیادی است، 
خاطر نشان کرد: خبرنگاران کانونی از قدرت برای مدیریت 

مغرور  را  خبرنگاران  شما  نباید  موضوع  این  هستند،  اجتماع 
کند.

سرپرست فرمانداری رشت با بیان اینکه خبرنگاران در ترویج 
مسئولیت  اسلامی  انقلاب  دستاوردهای  و  شهادت  فرهنگ 
سنگینی دارند، گفت: رسانه تراز انقلاب اسلامی دغدغه اشاعه 

فرهنگ اسلامی دارد.
عاشوری با مقایسه شرایط ایران قبل و پس از انقلاب اسلامی 
اضافه کرد: ایران قبل از انقلاب اسلامی در ابعاد مختلف از 

لحاظ شاخص برخورداری از امکانات زیر صفر بوده است.
وی با بیان اینکه ایران در گذشته اثرپذیر بود اما امروزه اثرگذار 

است، افزود: شاخص برخورداری ایران قبل از انقلاب اسلامی 
آموزشی  و  نظامی  علمی،  اقتصادی،  فرهنگی،  حوزه های  در 

بسیار پایین بود.
سرپرست فرمانداری رشت با بیان اینکه دستاوردهای انقلاب 
پیشرفت  گفت:  است،  نظیر  بی  مختلف  ابعاد  در  اسلامی 
روستاها و امکانات مناطق روستایی هم تراز شهرها است و 

عدالت در توزیع امکانات بین شهر و روستا وجود دارد.
اتمام پروژه های نیمه تمام، اولویت اصلی دولت سیزدهم در 

گیلان 
عاشوری با بیان اینکه اتمام پروژه های نیمه تمام اولویت اصلی 
دولت سیزدهم در گیلان است، اضافه کرد: برخی مشکلات 
و چالش های اقتصادی و اشتغال امروز ناشی از سو تدبیر و 

مدیریت ناصحیح دولت های گذشته بوده است.
روزمرگی آفت برخی مدیران شده است 

است،  شده  مدیران  برخی  آفت  روزمرگی  اینکه  بیان  با  وی 
باشند  پردازی  ایده  و  تراشی  کار  دنبال  باید  مدیران  افزود: 
نه روزمرگی و همچنین باید به مطالبات مردم و رسانه پاسخ 

دهند.
پایان این مراسم سرپرست فرمانداری رشت  گفتنی است در 
دستگاه های  و  فرمانداری  مجموعه  آمادگی  بر  تاکید  ضمن 
دولتی در تقویت ارتباط دوسویه با اصحاب رسانه، از فعالین 

عرصه خبر تجلیل به عمل آورد.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت گیلان :

برای حل مشکلات صنعت گیلان امیدوار هستیم
قطعی برق ضرر و زیان های جبران ناپذیری به صنعت می زند

سرپرست فرمانداری رشت در نشست با خبرنگاران : 

روزمرگی آفت برخی از مدیران شده است 

و  اشخاص  گفت:  گیلان  فناوری  و  علم  پارک  رئیس 
شرکت های دارای ایده و فکر نو ، مورد حمایت های پارک 

علم و فناوری قرار می گیرند.
از  تجلیل  مراسم  نخستین  در  زاده«  حاتم  دکتر»عبدالله 
لزوم  بر  »فناورانه«  با رویکرد  واحدهای شهر صنعتی رشت 
تاکید کرد و گفت: خدمت  متقابل علم و صنعت  همکاری 
علم و نوآوری به صنعت و در قبال آن خدمت صنعت به علم 
و نوآوری، حلقه ای مفقوده در حوزه صنعت استان است و 
چنانچه این ظرفیت ها به هم پیوند داده شود ، شاهد افزایش 
چشمگیری در ایجاد ارزش افزوده و افزایش درآمد سرانه و 

رشد اقتصادی خواهیم بود.
بسیار  شرکت های  اکنون  هم  کرد:  تصریح  زاده  حاتم 
ارزشمندی در گیلان در حال فعالیت و تولید هستند که بعضا 

محصولاتی با تکنولوژی بسیار بالا تولید می کنند.
ایجاد ارتباط بین علم و صنعت ، رسالت اصلی پارک علم 

و فناوری
وی با ابراز خرسندی از توانمندی های شرکت های دانش 
بنیان در گیلان افزود: رسالت اصلی پارک علم و فناوری به 
عنوان حلقه واسط دولت و صنعت؛ ایجاد ارتباط بین علم و 
صنعت است تا از سویی کاستی های صنعت را توسط علم 
را  علم  کاربردی  و  عملی  نیازمندی های  دیگر  سویی  از  و 
ایجاد  و  توسعه صنعت  در  بتواند  و  داده  پوشش  با صنعت 

نوآوری در صنعت و خلق ارزش نقش آفرینی کند.
وی افزود: اشخاص و شرکت های دارای ایده و فکر نو مورد 

حمایت های پارک علم و فناوری قرار می گیرند.

و  مشکلات  گفت:  گیلان  رسانه  بسیج  سازمان  رئیس 
چالش های چند دهه ای خبرنگاران و اصحاب رسانه از ریل 
در  باید  قانونگذاران  و  نمایندگان مجلس  و  قانون می گذرد 

این راستا تلاش کنند.
رئیس سازمان بسیج رسانه گیلان با تاکید بر لزوم توجه به 
جهاد تبیین در ابعاد مختلف گفت: حل مشکل دیرینه رسانه ها 

از ریل قانون می گذرد.
و اصحاب  از خبرنگاران  تجلیل  پارسا« در همایش  »مهدی 
و  خبرنگاران  کرد:  اظهار  رشت  فرمانداری  توسط  رسانه 

اصحاب رسانه هیچ گاه به مطالبات صنفی خود نپرداختند.
وی با اشاره به مشکلات و چالش های چند دهه ای خبرنگاران 
و اصحاب رسانه افزود: حل مشکل دیرینه رسانه ها از ریل 
در  باید  قانونگذاران  و  نمایندگان مجلس  و  قانون می گذرد 

این راستا تلاش کنند.
رئیس سازمان بسیج رسانه گیلان با تاکید بر لزوم توجه به 
وظیفه  تبیین  جهاد  کرد:  بیان  مختلف  ابعاد  در  تبیین  جهاد 

سنگین بر دوش خبرنگاران و اصحاب رسانه است.
نظام  به تلاش های شبانه روزی دشمن علیه  اشاره  با  پارسا 
مقابل  اضافه کرد: خبرنگاران و اصحاب رسانه در  اسلامی 

حملات ناجوانمردانه رسانه ای دشمن حالت آفندی بگیرند.
وی با بیان این که دشمن تمام همتش را برای ضربه زدن به 
نظام اسلامی به کار گرفته است، افزود: نقش اصحاب رسانه 
رسانه ای  و  نرم  وانفسای جنگ  دنیای  این  در  خبرنگاران  و 

بسیار سنگین و خطیر است.

رئیس سازمان بسیج رسانه گیلان 
عنوان کرد

نمایندگان مجلس باید برای حل 
مشکلات رسانه ها تلاش کنند

نماینده مردم رشت :

تحقق اقتصاد دریا محور، گیلان را به رشد و توسعه می رساند
نماینده مردم رشت در مجلس گفت: تحقق اقتصاد دریا محور 

گیلان را به رشد و توسعه می رساند. 
سیدعلی آقازاده در همایش تجلیل از خبرنگاران و اصحاب 
رسانه اظهار کرد: خبرنگاران تلاشگران عرصه آگاهی بخشی 

و اطلاع رسانی هستند.
در گیلان  توانمندی های مختلف  و  قابلیت ها  به  اشاره  با  وی 

افزود: گیلان استان فرصت ها و ظرفیت ها است.
رئیس مجمع نمایندگان گیلان با بیان اینکه این استان در بخش 
گفت:  دارد،  ویژه  قابلیت های  دریا  و  گردشگری  کشاورزی، 
تحقق اقتصاد دریا محور گیلان را به رشد و توسعه می رساند.

آقازاده با بیان اینکه نگاه مجلس و دولت حمایت از کشاورزان 
تسهیل  در  مجلس  و  دولت  کرد:  اضافه  است،  شالیکاران  و 
مشترک  نقطه  کشاورزی  صنعت  در  اقتصادی  رونق  بخشی 

دارند.
وی با انتقاد از برخی چالش های مدیریتی در گذشته، افزود: 
به  منجر  گذشته  در  تفاوتی ها  بی  و  مدیریت ها  سو  برخی 

تعطیلی قطب های صنعتی گیلان شد.
رئیس مجمع نمایندگان گیلان با اشاره به اقدامات ارزشمند در 
احیای قطب های صنعتی استان بیان کرد: همدلی و هم افزایی 
قوای سه گانه در گیلان و کشور در احیای شرکت های بزرگ 

صنعتی استان مؤثر بوده است.
آقازاده با بیان اینکه توسعه اقتصادی گیلان از مسیر کشاورزی 
کشاورزی،  بالقوه  قابلیت های  گفت:  می گذرد،  گردشگری  و 

گردشگری و اقتصاد دریا در گیلان به فعلیت تبدیل سود.
وی با اشاره به چالش جدی پسماند در گیلان افزود: ساماندهی 

پسماند در گیلان از مسیر فرهنگ سازی می گذرد.
در  آبرسانی  نهضت  آغاز  از  گیلان  نمایندگان  مجمع  رئیس 
مناطق  بازه زمانی  بیان کرد: در کوتاه ترین  و  داد  استان خبر 

روستایی گیلان دارای آب شرب سالم می شود.

 ۸۷ لاکان  زندان  از  بازدید  در  گیلان  دادگستری  کل  رئیس 
زندانی جرائم غیر عمد را آزاد کرد.

از  بازدید  در  نیارکی  صادقی  اسماعیل  الاسلام  حجت   
معاونان و قضات  از  نفر  زندان لاکان ۸۰  بخش های مختلف 
مرتبط با پرونده های زندانیان حضور داشتند دستور آزادی ۸۷ 

نفر از زندانیان جرایم غیر عمد این زندان را صادر کرد.
عمد  غیر  جرایم  زندانیان  آزادسازی  نحوه  خصوص  در  وی 
گفت: ۲۵ نفر از آنان ناتوان از پرداخت دیه بودند که مجموع 
بدهی آنان حدود ۸ میلیارد تومان بود که یک میلیارد تومان 
آن را خیران تأمین کردند و بقیه نیز در قالب آورده ی زندانیان، 
گذشت شاکیان و همراهی قضات برای تسهیل در روند ادای 

دین جبران شود.
حجت الاسلام صادقی افزود: به رغم تلاش های انجام شده، 
خلأها و محدودیت هایی نیز در زندان رشت وجود دارد که 
باید با پایش مستمر مدیران و متولیان امور مربوط به نگهداری 

زندانیان و پیگیری پرونده های قضائی آنان مرتفع شود.
ارزیابی  با  مرتبط  گانه ی   ۱۸ شاخص های  به  استناد  با  وی 
عملکرد دادگستری گیلان و امور مربوط به زندانیان ادامه داد: 
تعقیب  رفع  و  برائت  همچون  شاخص ها  از  برخی  در  گیلان 
زندانیان و همچنین نسبت متهمان به محکومان از رتبه های برتر 

کشوری برخوردار است، اما شاخص هایی هم وجود دارد که 
میانگین حضور  و شاخص  کرد  تلاش  آن  ارتقای  برای  باید 
قضات در زندان ها و یا روند باز اجتماعی کردن زندانیان پس 

از آموزش و حرفه آموزی در زمره این اولویت ها است.
حجت الاسلام صادقی به قضات توصیه کرد: با حضور مستمر 
و  زندانیان  قضائی  پرونده  به  رسیدگی  روند  زندان  در  خود 
دسترسی آسان آنان به قاضی را تسهیل نموده و شاخص گیلان 

در این بخش را ارتقای دهند.
منویات  به  استناد  با  ادامه  در  گیلان  دادگستری  کل  رئیس 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر لزوم اثربخشی و نمود عینی برنامه 
قضائی  دستگاه  جمله  از  حاکمیتی  نظام  پیکره ی  در  ریزی ها 
گفت: اجرای برنامه های آموزشی و اشتغالزا در زندان ها باید 
و  شود  منتهی  آموزی  حرفه  مانند  مطلوب  نتایج  حصول  به 
را  زندانیان  اجتماعی  باز  در حوزه ی  بینی شده  پیش  اهداف 

محقق سازد.

مدیر گروه بیماری های واگیر دانشگاه علوم پزشکی گیلان از 
شناسایی پشه آئدس در دونقطه محدود از رشت و انزلی خبر 
داد و گفت: هیچ یک از پشه های صیدشده بیماری زا نبوده اند.

دانشگاه  واگیر  بیماری های  گروه  مدیر  امینی«  رضا  »محمد 
وبدا  خبرنگار  با  گفت وگو  در  امروز  گیلان  پزشکی  علوم 
گونه ای  اروپا  نقاط  از  بسیاری  در  سال هاست  کرد:  اظهار 
از پشه به نام آئدس شناسایی و از سال ها پیش با رویکرد 
پیشگیرانه، ایستگاه های صید حشره در برخی شهرستان های 

گیلان راه اندازی شده است.
گیلان  بهداشتی  کارشناسان  مستمر  فعالیت  به  اشاره  با  وی 
در سال های اخیر برای شناسایی و صید پشه آئدس، افزود: 
رشت  و  انزلی  بندر  از  دونقطه  در  پشه  این گونه  تاکنون 
شناسایی و صید شده که این پشه ها آلوده به ویروس و یا 

ناقل بیماری نیز نبوده است.
گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  واگیر  بیماری های  گروه  مدیر 
با بیان اینکه در شهرستان های بندرانزلی و رشت، مه پاشی 
و بهسازی محیط و به موازات آن مراقبت های حشره شناسی 
صورت می گیرد، گفت: این اقدامات جاری و پیشگیرانه برای 
بابت  جلوگیری از ازدیاد این پشه است و جای نگرانی از 

ازدیاد پشه و شیوع بیماری وجود ندارد.

علوم پزشکی گیلان اعلام کرد 
پشه های آئدس صید شده در رشت 

و انزلی بیماری زا نیستند 

با دستور رئیس کل دادگسری گیلان

۸۷ زندانی جرائم غیرعمد در گیلان آزاد شدند

 سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استاندار گیلان 
رشد  به  منجر  بانکی  بین  مشترک  گفتمان  ایجاد  گفت: 

اقتصادی می شود.
بانک های  هماهنگی  کمیسیون  نشست  در  محمدیان  حسین 
توسعه  در  محوری  نقش  بانک ها  کرد:  اظهار  گیلان،  استان 

اقتصادی و اشتغال ایفا می کنند.
افزود:  اقتصادی،  رشد  در  بانک ها  مهم  نقش  اشاره  با  وی 
اقتصادی  رشد  به  منجر  بانکی  بین  مشترک  گفتمان  ایجاد 

می شود.
اقتصادی استاندار گیلان  امور  سرپرست معاونت هماهنگی 
بانکی در بخش های ریالی و  با نگاهی به عملکرد شبکه ی 
ارزی )منابع، مصارف و مطالبات( بیان کرد: نتایج ارزیابی 
آماری عملکردها در بهبود خدمات رسانی و دامنه فعالیت ها 

در شبکه بانکی مؤثر است.
خصوص  در  بانکی  شبکه ی  عملکرد  داد:  ادامه  محمدیان 
تسهیلات تبصره ۱۶ قانون بودجه )بخش تسهیلات خرد و 
فرآیند  اساس  بر  مربوطه  چالش های  و  کارآفرینان(  بخش 
تعریف شده و سامانه های مرتبط بین دستگاهی بسیار اهمیت 

دارد.
وی با تاکید بر لزوم تدابیر امنیتی در بانک ها و اماکن حساس 
به  مربوط  امنیتی  و  حفاظتی  مهم  هشدارهای  ارائه  افزود: 
بانک ها )فیزیکی و فنی، اسناد و رایانه و شبکه( توسط بانک 

ملی باید مورد توجه قرار گیرد.
اقتصادی استاندار گیلان  امور  سرپرست معاونت هماهنگی 
با اشاره به اجتماع بزرگ اربعین حسینی در کربلا بیان کرد: 
هم افزایی بانک ها برای تسهیل در توزیع ارز اربعین اعم از 

زائرین و خادمین مواکب مورد تاکید است.

رئیس اداره پارک ملی بوجاق گفت: بیش از ۲۰۰۰ مترمربع 
از اراضی پارک ملی بوجاق  دچار حریق شد 

 باقری پور در جمع خبرنگاران اظهار کرد: آتش سوزی که  
روز  گذشته در پارک ملی بوجاق کیاشهر رخ داده بود، مهار 
به  افروز پس از شناسایی ، دستگیر و  شد و شخص آتش 

مراجع قضایی معرفی شد .
 وی افزود:  در پی وقوع این آتش سوزی در پارک ملی 
ملی  پارک  زیست  محیط  حفاظت  یگان  مامورین  بوجاق، 
بوجاق بلافاصله در محل حاضر شدند و عملیات خاموش 
کردن آتش را شروع کردند و شعله آتش به طور کامل مهار 

و خنک سازی شد.
باقری پور خاطرنشان کرد: در این عملیات که در کنار محیط 
نشانی   آتش  مامورین  و  مردمی  نیروهای  از  ، چندتن  بانان 
حضور داشتند، بیش از ۲۰۰۰ مترمربع از اراضی پارک ملی 

بوجاق  دچار حریق شد.
ادوات  از  استفاده  با  حریق   اطفای  عملیات   : افزود  وی 
موجود در  اداره پارک ملی بوجاق  آغاز شد  که با توجه به 
شدت حریق واحتمال گسترش به نواحی دیگر باهماهنگی 
انجام شده و حضور به موقع  آتش نشانی و همراهی مسئولین 
محلی و اهالی منطقه آتش سوزی به صورت کامل مهار شد.

در  خواست  اهالی  و  مردم  از  بوجاق   ملی  پارک  رییس 
صورت بروز چنین حوادثی مراتب را به اداره محیط  زیست 

با شماره ۱۵۴۰ اطلاع رسانی کنند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان از اتصال ۲ هزار 
و ۲۰۴ فروشگاه خرد و ۴۰۸ شعبه به فروشگاه زنجیره ای به 
اعتبار خبر داد و گفت: استفاده از کالابرگ در  شبکه ملی 
فروشگاه های خرد از طریق دریافت کد مربوطه امکان پذیر 
است و به صورت سیستمی و بدون معطلی انجام می شود. 

 سیاوش آقاجانی مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان 
در  الکترونیکی  کالابرگ  طرح  جدید  مرحله  اینکه  بیان  با 
این مرحله دولت  اظهار کرد: در  آغاز می شود،  استان  این 
افراد  و  اول جامعه  برای سه دهک  مزایایی  قبل،  به  نسبت 
درنظر  بهزیستی  و  خمینی  امام  امداد  کمیته  پوشش  تحت 

گرفته است.
به گفته وی، این افراد اگر تا ۵۰ درصد اعتبار یارانه ۴۰۰ 
برای  الکترونیکی  کالابرگ  طریق  از  را  خود  تومانی  هزار 
خرید ۱۱ قلم کالای اساسی هزینه کنند، ۳۰ درصد معادل 
۱۲۰ هزار تومان اعتبار بیشتر به ازای هر عضو خانواده به 

حساب سرپرست خانوار افزوده می شود. 
به  اشاره  با  گیلان  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  مدیرکل 
اختیاری بودن این طرح در کشور گفت: این افراد تا پایان 
در  و  دارند  فرصت  خود  نقدی  یارانه  از  خرید  برای  ماه 
صورت خرید کالابرگی نیز، مابقی اعتبار به صورت یارانه 

نقدی به حساب سرپرست خانوار واریز می شود. 
طرح  اجرای  در  محاسبه  برای  را  دولت  مبنای  آقاجانی، 
کالابرگ الکترونیکی سال ۱۴۰۱ سهم خانوار دانست و بیان 
کرد: در صورت استفاده از کالابرگ، دولت هرگونه افزایش 
و  می کند  تقبل  سال،  پایان  تا  را  اساسی  کالای   ۱۱ قیمت 
اعتبار تشویقی ۱۲۰ هزار تومانی برای سه  افزایش  احتمال 

دهم اول نیز وجود دارد. 
با تأکید بر تلاش دولت برای ارتقای معیشت و سفره  وی 
نگاه  با  دولت  افزود:  اساسی  کالاهای  تأمین  و  خانوارها 
تلاش  خانوارها  معیشت  به  نرسیدن  آسیب  برای  حمایتی 

می کند. 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان از اتصال ۲ هزار 
و ۲۰۴ فروشگاه خرد و ۴۰۸ شعبه به فروشگاه زنجیره ای به 
اعتبار خبر داد و گفت: استفاده از کالابرگ در  شبکه ملی 
فروشگاه های خرد از طریق دریافت کد مربوطه امکان پذیر 
است و به صورت سیستمی و بدون معطلی انجام می شود. 

به گفته آقاجانی، در سه روز گذشته ۲ هزار و ۱۸۲ خانوار 
هزار و ۱۶  الکترونیکی، سه  از کالابرگ  استفاده  با  گیلانی 
تراکنش داشته اند و دو میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان خرید 

کالابرگی انجام دادند. 

مهار آتش سوزی در بیش از ۲۰۰۰ 
مترمربع اراضی پارک ملی بوجاق

اتصال ۴۰۸ شعبه گیلان به فروشگاه 
زنجیره ای به شبکه ملی اعتبار 
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روان  سلامت  بر  مختلفی  تأثیرات  است  قادر  غذایی  رژیم 
بگذارد؛ به طور مثال، مصرف برخی غذاها منجر به افسردگی 
می شود و مصرف برخی دیگر می تواند این شرایط را کنترل 
جهت  در  مهمی  گام  سالم،  غذایی  رژیم  یک  داشتن  کند. 
روان  سلامت  در  تغذیه  نقش  است.  روان  سلامت  تأمین 
نام  به  به قدری مهم و کلیدی است که یک رشته پزشکی 

»روانپزشکی تغذیه« نیز در این راستا وجود دارد.
غذاهایی که می خوریم، چگونه ما را افسرده می کنند؟

سلامت  بر  جسم،  سلامت  بر  علاوه  می خوریم،  که  آنچه   
روان نیز اثر دارد. تحقیقات متعدد نیز نشان می دهد که بین 
غذای مصرفی و خطر ابتلا به افسردگی، ارتباط وجود دارد. 
بر اساس مطالعات، یک رژیم غذایی که شامل مصرف زیاد 
لبنیات  ماهی، روغن زیتون،  میوه، سبزیجات، غلات کامل، 
حیوانی  غذاهای  کم  مصرف  و  آنتی اکسیدان ها  و  کم چرب 
می شود، با کاهش خطر افسردگی مرتبط است. در مقابل، یک 
الگوی غذایی با مصرف زیاد گوشت قرمز و یا گوشت های 
فرآوری شده، غلات تصفیه شده، شیرینی جات، محصولات 
افزایش  با  سبزیجات  و  میوه ها  کم  و مصرف  پرچرب  لبنی 

خطر افسردگی مرتبط است.
شواهد نشان می دهد که انتخاب های غذایی درست و سالم 
می تواند علائم و نشانه های افسردگی را بهبود بخشد. برای 
آگاهی از نحوه اثرگذاری رژیم غذایی بر سلامت روان، این 

مطلب را تا انتها بخوانید.
التهاب

و  عصبی  بیماری های  به  مبتلا  افراد  از  چهارم  یک  حدود 
علل  می شوند.  التهاب  دچار  بیشتر  افسردگی،  مانند  روانی 
مختلفی در این زمینه نقش دارند؛ از جمله عوامل استرس زا 
مانند مشکلات زندگی، عدم تحرک بدنی و استعمال سیگار.

خواص  دارای  سالم  غذایی  رژیم های  تحقیقات،  طبق 
و  افسردگی  بر  می توانند  نوعی  به  که  هستند  التهابی  ضد 
و  کاکائو  مانند  پلی فنول هایی  بگذارند.  اثر  آن  علائم  سایر 

کورکومین دارای اثرات ضد التهابی هستند.
استرس اکسیداتیو

آزاد  رادیکال های  تعادل  عدم  از  ناشی  اکسیداتیو  استرس 
و آنتی اکسیدان ها است که به مرور باعث آسیب سلولی به 
پروتئین ها، لیپیدها و حتی DNA می شود. به باور کارشناسان، 
مشکلات  سایر  و  افسردگی  بروز  در  اکسیداتیو  استرس 
قادر  غذایی  می کند.رژیم  ایفا  را  مهمی  نقش  روان  سلامت 
میوه ها،  یا کاهش دهد.  افزایش  را  اکسیداتیو  استرس  است 

غلات و سبزیجات منابع سرشار آنتی اکسیدان ها هستند.
چاقی

پیچیده است و تحقیقات در  افسردگی و چاقی  بین  ارتباط 
افراد  تحقیقات،  اساس  بر  دارد.  ادامه  همچنان  زمینه  این 
چاق، ۵۵ درصد بیشتر در معرض ابتلا به افسردگی هستند. 
هم چنین، در افراد چاق، سطوح بالاتری از التهاب هم وجود 

دارد که ارتباط دیگری با افسردگی را رقم می زند.
مکانیسم های روانی اجتماعی

اجتماعی  و  روانی  مختلف  تأثیرات  مسئول  غذایی،  رژیم 
مثال،  عنوان  به  است.  افسردگی  و  عصبی  چاقی  جمله  از 
اضافه وزن  یا  با سلامت روان  رابطه  منفی در  اظهارنظرهای 
هم چنین  این شرایط  ببرد.  بالا  را  کورتیزول  می تواند سطح 
باعث کاهش عزت نفس، تشدید علائم افسردگی و تشویق 
منفی نگری،  چرخه  این  می شود.  ناسالم  غذایی  عادات  به 

تشخیص عامل محرک را سخت می کند.
میکروبیوتای روده

از دیگر اثرات رژیم غذایی بر افسردگی، می توان به تغییرات 
ناشی از استرس روده اشاره کرد. تحقیقات نشان می دهد که 
میکروبیوتای روده می تواند بر عملکرد شناختی، خلق وخو و 
شرایط عصبی افراد تأثیر بگذارد. از آنجا که میکروبیوم روده 
اولین سیستمی است که با غذا در تعامل است، ممکن است 
بر سایر علل افسردگی مانند التهاب نیز تأثیر بگذارد. به نظر 
می رسد غذاهای غنی از پری بیوتیک ها و پروبیوتیک ها باعث 
علائم  بهبود  و  روده  در  استرس  از  ناشی  تغییرات  کاهش 
از  ماست  مانند  تخمیرشده  غذایی  می شوند.مواد  افسردگی 
منابع پروبیوتیک هستند. پری بیوتیک ها هم در طیف وسیعی 

از میوه ها و سبزیجات وجود دارند.
اختلال در عملکرد میتوکندری

زوال  و  خستگی  مانند  افسردگی،  اصلی  علائم  از  بسیاری 
میتوکندری هستند که  اختلال در عملکرد  از  ناشی  حافظه، 
تغذیه نامناسب هم در بروز این شرایط نقش دارد. بر اساس 
مطالعات، کاهش کالری دریافتی و مصرف غذاهای حاوی 
آنتی اکسیدان ها و پلی فنول ها در این راستا اثرات مفیدی دارند 
و به جلوگیری از بروز اختلال در عملکرد میتوکندری کمک 
رژیم های  از  پیروی  که  است  داده  نشان  می کنند.تحقیقات 
عوامل  بدترین  جزو  غربی،  استانداردهای  با  مطابق  غذایی 
در ابتلا به افسردگی است؛ چرا که این رژیم ها اغلب حاوی 
چربی های اشباع شده، چربی های ترانس و کربوهیدرات های 
رژیم های  می کنند.  تشدید  را  التهاب  که  هستند  تصفیه شده 
زوال  اضطراب،  علائم  تقویت  سبب  پرکالری  و  پرچرب 
مصرف  می شوند.  آزاد  رادیکال های  بیشتر  تولید  و  حافظه 
منفی  تأثیر  بر سلامت روان  این رژیم ها،  در  نیز  نمک  زیاد 
شامل  افسردگی  کنترل  برای  مناسب  غذایی  می گذارد.رژیم 
غذاهای سالم مانند میوه ها، غلات و سبزیجات است. سعی 
کامل،  غلات  بخورید.  بیشتری  سبزیجات  و  میوه ها  کنید 
بدون چربی  پروتئین های  برخی  با  آجیل ها، همراه  و  دانه ها 
مانند ماهی و ماست جزو بهترین مواردی هستند که هم برای 

سلامت جسم و هم سلامت روان مفید هستنند.
و  حیوانی  چربی های  مصنوعی،  قند  مصرف  است  بهتر 
به  را  کالباس(  و  سوسیس  )مانند  فرآوری شده  گوشت های 

حداقل برسانید.

غذاهایی که می خوریم، 
چگونه ما را افسرده می کنند؟

 مطالعه بالینی فاکتور هشت انعقادی تولید داخل با همکاری 
سازمان انتقال خون ایران، امید برای مدیریت درمان بیماران 

هموفیلی است.
از  دسته ای   )Hemophilia  ( خون ترَاوی  یا  هموفیلی   
ایجاد  برای  بدن  توان  آن ها  در  که  هستند  ارثی  بیماری های 
لخته و انعقاد خون برای جلوگیری از خونریزی در صورت 

پاره شدن رگ مختل شده است.
هموفیلی A )هموفیلی نوع کلاسیک( )نقص فاکتور انعقادی 
هشت( شایعترین شکل این اختلال است و در یک نوزاد از 
هر ۵ تا ۱۰ هزار نوزاد پسر)به صورت نادر در دختران( دیده 
می شود. هموفیلی B )هموفیلی کریسمس( )نقص فاکتور ۹( 
در یک مورد از هر ۲۰ تا ۳۴ هزار نوزاد پسر مشاهده می شود.
حدود ۱۳ هزار بیمار هموفیلی در کشور شناسایی شده اند.

در  هموفیلی  بیماران  برای  خون  سلامتی  و  کیفیت 
اولویت قرار دارد

از  هموفیلی  بیماران  گفت:  خون  انتقال  سازمان  عامل  مدیر 
که  می کنند  استفاده  پلاسما  از  مشتق  انعقادی  فاکتورهای 
تهیه  خون  انتقال  سازمان  در  پلاسما  این  از  مهمی  بخش 
و  خون  سلامتی  و  کیفیت  همیشه  سازمان  این  و  می شود 

فرآورده های مورد نیاز بیماران را در اولویت قرار می دهد.
جمله  از  بیماری  این  به  مبتلایان  افزود:  جمالی  مصطفی 
مورد  تامین خون  در  انتقال خون  که سازمان  کسانی هستند 

نیاز آنها به صورت مستمر تلاش می کند.
و  بیماران  آلام  کاهش  خون  انتقال  سازمان  داد:  ادامه  وی 
با  را  خون  به  نیازمند  بیماران  درمان  و  سلامت  از  پشتیبانی 
مأموریت  و  فرآورده سالم و کافی مسوولیت  تأمین خون و 
و  کیفیت  افزایش  با  تا  دارد  تلاش  و  داند  می  خود  اصلی 

کمیت خون و فراورده ها به این مهم دست یابد.
مدیرعامل سازمان انتقال خون گفت: در ایران حدود ۱۳هزار 
بیمار هموفیلی وجود دارد و این بیماران که با مشکل انعقادی 
خون دست و پنجه نرم می کنند به علت نقص ژنتیکی دارای 
کمبود فاکتورهای انعقادی ۸و ۹ هستند که این کمبود فاکتور 

علت اصلی بروز تظاهرات بالینی خونریزی دهنده است.
در  که  خون  به  نیاز  بر  علاوه  بیماران  این  کرد:  تأکید  وی 
فاکتور های  از  آید،  به وجود می  متعدد  اثر خونریزی های 
انعقادی مشتق از پلاسما نیز استفاده می کنند که بخش مهمی 
از این پلاسما در سازمان انتقال خون تهیه می شود و سازمان 
های  فراورده  و  خون  سلامتی  و  کیفیت  همیشه  خون  انتقال 

مورد نیاز بیماران را در اولویت قرار می دهد.
این  و  دارد  وجود  هموفیلی  بیمار  ۱۳هزار  حدود  ایران  در 
بیماران که با مشکل انعقادی خون دست و پنجه نرم می کنند 
انعقادی ۸و  به علت نقص ژنتیکی دارای کمبود فاکتورهای 
تظاهرات  بروز  اصلی  علت  فاکتور  کمبود  این  که  ۹هستند 

بالینی خونریزی دهنده است
با  ایران  تولید  انعقادی  هشت  فاکتور  بالینی  مطالعه 

همکاری سازمان انتقال خون
مطالعه  در  خون  انتقال  سازمان  انعقاد  تخصصی  آزمایشگاه 
بالینی فاکتور هشت انعقادی نوترکیب تولید شرکت آریوژن 
نقش  آن  ایمنی زایی  و  دارو  اثربخشی  بررسی  برای  فارمد 

کلیدی دارد.
گفت:  انتقال خون  سازمان  نوین  های  فناوری  و  فنی  معاون 
بررسی آزمایشگاهی این فاکتور که اولین تولید فاکتور هشت 
ایران است، نقش محوری  نوترکیب در  الاثر  انعقادی طویل 
به  مبتلا  بیماران  در  آن  از  استفاده  امکان  گیری  تصمیم  در 
هموفیلی دارد و هم اکنون این مهم در آزمایشگاه تخصصی 

انعقاد سازمان انتقال خون در حال اجرا است.
هشت  فاکتور  تهیه  برای  ایران  افزود:  مقدم  سالک  عباداله 
انعقادی سال ها به تولیدات کشورهای خارجی و یا شرکت 
های  پیشرفت  و  بود  وابسته  پلاسما  خارجی  پالایشگر  های 
حاصل از تلاش پژوهشگران ایرانی در عرصه تولید فاکتور 
هشت انعقادی به روش نوترکیب طی چند سال اخیر تحولی 

در رفع وابستگی ایجاد کرده است.
ها  سال  سازمان  انعقاد  تخصصی  آزمایشگاه  داد:  ادامه  وی 
انعقادی  فاکتورهای  بالینی  کارآزمایی  های  پروژه  با  است 
نوترکیبی چون فاکتور هفت و هشت نوترکیب همکاری دارد 
و در حال حاضر مطالعه فاکتور هشت نوترکیب طویل الاثر 

نیز در کارنامه این همکاری چندین ساله قرار گرفته است.

وی شرکت آریوژن فارمد را به عنوان یکی از تولید کنندگان 
افزود:  و  دانست  انعقادی  هشت  فاکتور  خصوص  در  ملی 
درمانی  مرکز   ۵ در  محصول  این  بالینی  آزمایی  کار  اکنون 

منتخب از ۴ استان کشور در حال اجرا است.
با  خون  انتقال  سازمان  نوین  های  فناوری  و  فنی  معاون 
اشاره به انجام تمامی آزمایش های این کارآزمایی بالینی در 
آزمایشگاه تخصصی انعقاد ستاد مرکزی سازمان انتقال خون 
اعتماد  و  انتخاب  مورد  خصوص  این  در  مرکز  این  گفت: 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  و  دارو  و  غذا  سازمان 
پزشکی است و مسوولیت این کارآزمایی را عهده دار شده 

است.
و  اثربخشی  میزان  تعیین  در  آزمایشگاه  این  کرد:  تاکید  وی 
نتایج  و  دارد  کلیدی  نقش  داخل  تولید  داروی جدید  ایمنی 
آزمایش های، ملاک و معیار قضاوت در مورد این محصول 
فاکتور هشت  تولید  که  آنجایی  از  افزود:  مقدم  است.سالک 
توسط شرکت های دانش بنیان داخلی در حال حاضر اهمیت 
دارد،  ایران  هموفیلی  بیماران  درمان  مدیریت  در  ای  ویژه 
امید است نتایج کارآزمایی بالینی این دارو توسط آزمایشگاه 
تخصصی انعقاد درحوزه معاونت فنی سازمان انتقال خون، به 
نحوی باشد که بیماران در آینده بتوانند با اطمینان از ایمنی 
و اثربخشی این محصول انعقادی، ضمن درمان راحت تر به 

خودکفایی کشورمان افتخارکنند.

گامی دیگر در مسیر خودکفایی؛

مطالعه بالینی فاکتور هشت انعقادی تولید داخل؛ امیدی برای 
درمان بیماران هموفیلی

۴۴میلیون ایرانی تحت
 پوشش بیمه سلامت

1415 قلم دارو مشمول 
طرح دارویاری

سرپرست اداره کل بیمه سلامت استان تهران ضمن اعلام 
وضعیت خوب و قابل قبول این سازمان  بیمه گر به مراکز 
پرداختی ها  درباره  عین حال  در  استان،  در  قرارداد  طرف 
در قالب طرح دارویاری گفت: ذیل طرح دارویاری عملا 
در  خاصی  مشکل  و  داشته ایم  پرداخت هایی  خردادماه  تا 

این زمینه نداشته ایم.
سازمان  تاسیس  سالروز  با  همزمان  نژاد  غلام  محمد  دکتر 
دانشجویان  خبرگزاری  در  حضور  با  ایران  سلامت  بیمه 
به  اشاره  با  اجتماعی  تحریریه  جمع  در  و  )ایسنا(  ایران 
در  عدالت  تحقق  زمینه  در  سازمان  این  ذاتی  وظیفه 
سلامت، گفت: این  سازمان در ۲۲ مرداد سال ۹۱ با تجمیع 
تحقق  ضمن  تا  شد  تشکیل  کشور  بیمه گر  سازمان های 
پرداخت  کاهش  خدمات،  کیفیت  سطح  ارتقاء  و  عدالت 
بیمه ای و بسط  بیمه شدگان، رفع همپوشانی های  از سوی 

و گسترش برنامه پزشک خانواده در کشور فراهم شود. 
بیمه  سازمان  توسط  بیمه ای  گسترده  خدمات  تنوع  وی 
گرفتن  قرار  بیمه  پوشش  تحت  برای  عاملی  را  سلامت 
بیش از ۴۴ میلیون نفر از جمعیت کشور دانست و تصریح 
پوشش  تحت  جمعیت  از  بسیاری  بخش  کرد: خوشبختانه 
از خدمات رایگان استفاده می کنند و این باعث افتخار ما 

است که به جمعیت آسیب پذیر خدمات رسانی می کنیم. 
روز  این  کرد:  بیان  خبرنگار،  روز  تبریک  با  همچنین  وی 
قشر  این  از  یادی  سبب  اجتماعی  مناسبت های  تقویم  در 
می شود و یادآوری می شود که باید از زحمات این عزیزان 
کنیم.  تقدیر  هستند،  اطلاع رسانی  عرصه  تلاشگران  که 
طرح هایی  برای  اطلاع رسانی  زمینه  در  ایسنا  خبرگزاری 
بسیار  می شود،  اجرا  ایران  اسلامی  از سوی جمهوری  که 
کوشا عمل کرده است و چشم بینا و گوش شنوای جامعه 
انجام  گسترده ای  اقدامات  سلامت  حوزه  در  است.  بوده 
شده است که لازم است نسبت به آن اطلاع رسانی خوبی 

همچون گذشته صورت گیرد. 
از سخنان خود درخصوص وضعیت  او در بخش دیگری 
پرداختی های اداره کل بیمه سلامت استان تهران به مراکز 
طرف قرارداد، اظهار کرد: در بیش از ۹۵ درصد موسسات 
طرف قرارداد، تا پایان اسفندماه ۱۴۰۱ پرداخت انجام شده 
است. از طرفی بخشی از مطالبات فروردین و اردیبهشت 

۱۴۰۲ نیز در برخی از مراکز پرداخت شده است. 
هستند،  روز  به  اغلب  پرداخت ها  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
تصریح کرد: پرداخت ماهانه بر اساس زمان ارائه و ارسال 

اسناد برای ما انجام می شود.
 اگر تاخیری در ارسال اسناد از سوی مراکز طرف قرارداد 
وجود داشته باشد و یا ایراداتی در اسناد ارائه شده، وجود 
داشته باشد، ممکن است تاخیر در پرداخت نیز اتفاق افتد. 
سازمان های  سایر  حتی  و  گذشته  به  نسبت  خوشبختانه 

بیمه گر در وضعیت خوب و قابل قبولی قرار داریم. 
این  علت  تهران  استان  سلامت  بیمه  کل  اداره  سرپرست 
توفیقات اخیر سازمان متبوع خود را حمایت دولت از امر 
بیمه معرفی کرد و ادامه داد: تقریبا ۷۰ درصد منابع وزارت 

بهداشت در بیمه سلامت برای مردم هزینه می شود. 
پرستاران  به  پرداختی  وضعیت  آخرین  درخصوص  او 
ایسنا  به  نیز  پرستاری  خدمات  تعرفه گذاری  اساس  بر 
مشکلاتی  است  ممکن  طرحی  هر  اجرای  ابتدای  گفت: 
HISهای  وجود داشته باشد که ما هم در این مورد برای 
بیمارستانی مشکلاتی داشتیم اما خوشبختانه این مشکل هم 
پایان  تا  این بخش هم  برطرف شده است و پرداخت های 

سال ۱۴۰۱ انجام شده است. 
استان  در  دارویاری  طرح  اجرای  روند  درباره  غلام نژاد 
اجرای  از  قبل  داد:  توضیح  نیز  اخیر  سال  یک  تهران طی 
طرح دارویاری عملا در حال تهیه داروی چند کشور دیگر 
هم بودیم چراکه به علت قیمت پایین دارو در کشور ما، 
شرکت های  طرفی  از  و  می افتاد  اتفاق  معکوس  قاچاق 
رفع  برای  و  بودند  شده  مواجه  مشکل  با  هم  داروسازی 
این مشکلات، دولت نرخ دارو را واقعی کرد اما با ارایه 
بیماران  از جیب  پرداخت  در  افزایشی  هیچ  پزشک  نسخه 
از  پرداختی  مابه التفاوت  و  نمی افتد  اتفاق  دارو  تهیه  در 

سوی سازمان های بیمه گر تامین می شود. 
مقطعی  شکل  به  پرداخت ها  در  تاخیری  شاید  افزود:  وی 
خردادماه  تا  عملا  دارویاری  طرح  ذیل  اما  افتد  اتفاق 
زمینه  این  در  خاصی  مشکل  و  داشته ایم  پرداخت هایی 

نداشته ایم. 
از  زیادی  اقلام  دارویاری  ذیل طرح  اینکه  به  اشاره  با  او 
داروها تحت پوشش بیمه رفت، بیان کرد: پیش از اجرای 
بیمه  پوشش  تحت  ارز  مشمول  داروهای  از  خیلی  طرح 
نبودند، اما اکنون با این طرح، ۱۴۱۵ قلم دارو تحت پوشش 
است و بعضا هم ممکن است پوشش بیمه ای نداشته باشد 

اما مشمول ارز است و پول آن را بیمه پرداخت می کند.

مفقودي
مدرک کاردانی اینجانب آرین لیاقت 
شناسنامه  شماره  به  رحیم  فرزند  جو 
در  رشت  از  صادره   2580890858
بدنی  تربیت  رشته  کارداني  مقطع 
صادره از واحد دانشگاه آزاد اسلامي با 
مفقود   922774689 دانشجویی  شماره 

گردیده است و فاقد اعتبار مي باشد.
مدرک  اصل  میشود  تقاضا  یابنده  از   
پل  واحد  اسلامي  آزاد  دانشگاه  به  را 

طالشان رشت ارسال نمایند.

زنگ خطر فروش آنلاین دارو

کمک های مردمی به کمیته امداد ۵۶ درصد افزایش یافت

دارو  پخش  سیستم  به  نباید  دارو  آنلاین  فروش  سامانه های   
است.  رسان  آسیب  شدت  به  موضوع  این  شوند؛  تبدیل 
طریق  از  جنین  سقط  داروهای  اینکه  بر  مبنی  گزارش هایی 
همین سامانه ها از مسیر غیرقانونی توزیع شده اند، وجود دارد 

که زنگ خطر بزرگی محسوب می شود.
و  دارویی  مکمل های  برخی  عرضه  که  است  وقتی  چند 
داروهای درمانی سر از سامانه های فروش و ارسال آنلاین در 
آورده اند؛ سفارشی که تنها با لمس چند باره صفحه گوشی های 
بعد  ساعت  یک  نهایت  و  می شود  ثبت  سرعت  به  هوشمند 
این  ارسال  مبدأ  اما  می شود  داده  تحویل  بیماران  منزل  درب 
داروها مشخص نیست.به رغم نقایص متعدد در نحوه عملکرد 
پلتفرم های فروش و ارسال آنلاین دارو از جمله نبود حضور 
مسئول فنی داروساز، نظارت بر کنترل و کیفیت نگهداشت و 
توزیع دارو، شاهد گسترش روز افزون فروش کالاهای سلامت 

محور به طور غیرمجاز در سامانه های آنلاین هستیم.
نیاز  و  کنیم  مقاومت  نمی توانیم  فناوری  موج  مقابل  در  ما 
جامعه که امکان پاسخگویی در بستر تکنولوژی دارد را نادیده 
رقم خورد،  تلفنی  تاکسی های  برای  اتفاقی که  بگیریم. همان 
برای دارو و داروخانه نیز تکرار خواهد شد؛ بنابراین در پیش 

فرض اول، بهتر است سوار بر موج فناوری شویم.
خواهد  تاثیر  زندگی  ابعاد  همه  بر  فناوری  موج  زودی  به 
گذاشت؛ بنابراین پیشنهاد فعالان حوزه دارو این است که این 
بهداشت، درمان  متولی سلامت که وزارت  نظر  پلتفرم ها زیر 
این  فعالیت  امکان  و  کنند  فعالیت  است،  پزشکی  موزش  و 
پلتفرم ها هم تحت شرایطی، وجود دارد. شرط مهم این است 
با  بیمار  و  باشد  داروساز  فنی  نظر مسئول  زیر  دارو  ارائه  که 
نیست که  بدان معنا  این  البته  باشد  ارتباط داشته  مسئول فنی 
آنلاین  فروش  حوزه  در  که  شرکت هایی  باشیم  داشته  انتظار 
نیز  فنی  مسئول  دارو،  ارسال  کنار  در  می کنند  فعالیت  دارو 
این است که توزیع  باشد از سوی دیگر مسئله  آنها  همراهی  

اینترنتی دارو نباید بدون نسخه درمانی طی شود.

حد  از  بیش  مصرف  اینکه  بر  مبنی  گزارش هایی  امسال 
شده  ثابت  سرطان ها  برخی  به  ابتلا  در   ۱۲ ب  ویتامین 
در  باید  نیز  مکمل ها  فروش  زمینه  در  و  داشت  است، وجود 
باشد  داشته  وجود  کافی  نظارت  آنلاین  فروش  پلتفرم های 
طریق  از  محور  محصولات سلامت  فروش  غیراینصورت  در 
اینترنت یا پلتفرم های فروش آنلاین مکمل های دارویی و دارو 
بروز ضایعات شدید در حوزه سلامت خواهد شد.با  منجربه 
بابت  هزینه ای  دارو  فروش  آنلاین  اینکه سامانه های  به  توجه 
مالیات و اجاره داروخانه پرداخت نمی کنند بنابراین قیمتی که 
در اختیار مصرف کننده قرار می دهند ارزان تر از داروخانه ها 
خواهد بود و مصرف کننده به دلیل قیمت کم رغبت بیشتری 
برای تهیه آنلاین دارو از طریق پلتفرم ها نشان می دهد. این در 

تنها  و  است  کالاها  از سایر  دارو جدا  بحث  که  است  حالی 
مسیر فروش دارو داروخانه و با نظارت مسئول فنی است.

فروش اینترنتی دارو که جزو موارد نوظهور است دیر یا زود 
فعالیت  زمینه  در  و  شد  خواهد  کشور  درمان  اصلی  مسئله 
دارد؛  وجود  قانونی  خلأ  دارو  آنلاین  فروش  سامانه های 
با  باید  اسلامی  شورای  مجلس  بهداشت  کمیسیون  بنابراین 
اولویت قرار دادن این مسئله تکلیف پلتفرم های فروش آنلاین 
امکان  دارو  مالی سنگین فروش  را روشن کند. گردش  دارو 
این در حالی است که  فرصت تجاری سازی را فراهم آورده 
به دلیل نبود قوانین دقیق و شاید کم کاری وزارت بهداشت 
آمده  پیش  فرصت  از  دارند  سودآوری  تفکر  که  افراد  برخی 

سوء استفاده می کنند.

فشارهای  برخلاف  گفت:  کشور  امداد  کمیته  مقام  قائم   
سال  به  نسبت  امداد  کمیته  به  مردمی  کمک های  اقتصادی، 

گذشته در چهارماه اول سال، ۵۶ درصد افزایش یافته است.
کرد:  اظهار  خبری،  نشست  در  قهرودی  خاکسار  مصطفی   
طریق  از  نیازمندان  از  حمایت  و  رسیدگی  فرآیند  کاهش 
انسانی،  نیروی  متناسب سازی  و  اختیار  تفویض  چابک سازی، 

از سیاست های این نهاد در برنامه ششم است.
تلاش  خود  توان  همه   با  مقدس  نهاد  این  کرد:  تصریح  وی 
این هدف  دهد چراکه  افزایش  را  اعتماد عمومی  تا  کند  می 
گرانبهاترین سرمایه و دارایی کمیته  امداد است که با رسیدن به 
آن می توانیم شاهد ثمرات خوبی در زندگی اقشار آسیب پذیر 

باشیم.
قائم مقام کمیته امداد کشور با بیان اینکه تقویت اعتماد عمومی 
کمیته   در  بیان کرد: شاخص های حرکتی  ماست،  همه   وظیفه  

امداد به خوبی قابل مشاهده است.
دولت  همراهی خوب  و  بودجه  افزایش  به  اشاره  با  خاکسار 

با  خوشبختانه  افزود:  نهاد،  این  به  اعتبارات  تخصیص  در 
همراهی های صورت گرفته کمک معیشت ماهانه جامعه هدف، 

افزایش یافته است.
گذشته  سال  همچنین  گفت:  کشور  امداد  کمیته  مقام  قائم 
هزار   ۵۰۰ و  یافت  اختصاص  بانک ها  از  خوبی  اعتبارات 

فرصت شغلی ایجاد شد.
مددجویان  معیشت  به رشد ۲۰ درصدی کمک  اشاره  با  وی 
پرداختی  در  تاخیری  حتی  خوشبختانه  افزود:  امداد،  کمیته 

کمک معیشت مددجویان وجود ندارد.
خاکسار به میزان مستمری مددجویان نیز اشاره کرد و گفت: 
گفت: مستمری یک نفر ۷۶۴ هزار تومان، دو نفر یک میلیون و 

۹۲۰ هزار تومان وپنج نفر به بالا ۲ میلیون و ۴۲۰ هزار است.
وی درباره میزان کمک های مردمی هم گفت: کمک های مردمی 
به  بیشتر شده است  بر مردم،  اقتصادی  تورم و فشار  به رغم 
طوری که در چهار ماهه اول سال جاری نسبت به سال قبل 
۵۶ درصد افزایش و سال ۱۴۰۱ نسبت به سال قبل از آن ۳۴ 

درصد رشد داشته است.
خاکسار در ارتباط با اقدامات کمیته امداد در حوزه خانواده 
راه  موسسه  خانواده  از  صیانت  طرح  راستای  در  گفت:  نیز 
زندگی تاسیس شده که زیر مجموعه کمیته است که به طور 

سراسری به افراد در زمینه های مختلف مشاوره می دهد.
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تجمیع کارت های بانکی
 به کجا رسید؟

در نگاه وزارت راه و شهرسازی، اولویت ساخت مسکن، به 
خاطر سهولت بازسازی بافت فرسوده، نادیده گرفته شده است 
و به نظر میرسد با این نوع مواجهه با نیاز مسکن، شاهد تولید 

مسائل جدید خواهیم بود.
بافت  بازسازی  سهولت  خاطر  به  مسکن،  ساخت  اولویت 
فرسوده، نادیده گرفته شده است و به نظر می رسد با این نوع 
مواجهه با نیاز مسکن، شاهد تولید مسائل جدید به جای حل 

مسئله مسکن هستیم.
مسکن یکی از نیازهای اساسی زندگی انسان است و همچنین 
یکی از مهمترین اهداف دولت ها در سراسر جهان، تأمین نیاز 
مسکن برای مردم است. اما تأمین مسکن برای مردم در ایران، 
از اهمیت بالایی برخوردار است؛ علت آن را هم می توان در 
انقلاب اسلامی جست وجو کرد. کمبود مسکن سبب  از  قبل 
پیدا کند  افزایش  از دستگاه حاکمیتی  مردم  نارضایتی  تا  شد 
تأمین  اقتصادی،  در حوزه  مردم  عمده ی  مطالبات  از  یکی  و 
مسکن بود. به همین خاطر و نیز به دلیل اهمیت این مسئله، پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی، یکی از اصول قانون اساسی کشور 
به مسکن اختصاص داده شد و اصل ۳۱ قانون اساسی بر تأمین 

متناسب با نیاز مسکن برای مردم، تاکید می کند.
مسکن و پیام تاریخی امام خمینی )ره(

 ،۱۰۰ ماده  پیام  عنوان  تحت  پیام،  یک  طی  در  خمینی  امام 
اظهارات شورانگیزی در رابطه با بسیج مردم برای تأمین مسکن 
مورد نیاز ایشان ایراد کردند و با اشاره بر وضع نامطلوب مسئله 
مصیبت بارترین  از  یکی  عنوان  به  پهلوی،  دوران  در  مسکن 
مردم جهت ساخت  بر مشارکت  پهلوی،  مسائل دوران رژیم 

مسکن برای مستضعفان تاکید کردند.
در بخشی از این پیام می خوانیم: »مشکل زمین باید حل شود و 
همۀ بندگان محروم خدا باید از این موهبت الهی استفاده     کنند. 
همۀ محرومان باید خانه داشته باشند. هیچ کسی در هیچ گوشۀ 
باشد. بر دولت اسلامی  نباید از داشتن     خانه محروم  مملکت 

است که برای این مسئلۀ مهم چاره ای بیندیشد، و بر     همۀ مردم 
است که در این مورد همکاری کنند. «

اهمیت مسئله مسکن  بر چرایی  بود  مقدمه ای  آنچه ذکر شد، 
از  یکی  موضوع،  این  چرا  اینکه  و  اسلامی  جمهوری  در 
حضور  طول  در  هاست.  دولت  برای  اصلی  اولویت های 
سرعت،  تندی  و  کندی  با  سازی  مسکن  مختلف،  دولت های 
مواجه بوده است و در هر دولت، سیاست های متفاوتی برای 
آن در نظر گرفته شده است. اما بررسی تاریخ معاصر کشور، 

همذات پنداری بیشتری برای ما ایجاد می کند.
آغاز انبوه سازی مسکن

در طی دولت های نهم و دهم، انبوه سازی مسکن در دستور 
کار دولت قرار گرفت و از سال ۱۳۸۶، تحت عنوان مسکن 
مهر اجرا شد. این طرح سبب شد که دولت بتواند با استفاده از 
زمین های ارزان قیمت، خانه هایی با قیمت مناسب برای طبقات 

ضعیف تر جامعه فراهم کند.
بر اساس مستندات ارائه شده از سوی وزارت راه و شهرسازی، 
تا انتهای دولت دهم که مبدع پروژه مسکن مهر بود، در تاریخ 
نظر گرفته  میلیون واحد در  از ۴.۳  مردادماه سال ۱۳۹۲،   ۲۹
واحد  هزار   ۱۲۰ و  میلیون   ۲ مهر،  مسکن  عظیم  پروژه  شده 
مسکن روستایی در قالب این پروژه آغاز شد که بر اساس آمار 
۱ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد از ۲ میلیون و ۱۲۰ هزار مسکن 
روستایی به طور ۱۰۰ درصد به اتمام رسید و ۵۲۰ هزار واحد 
میلیون  از سوی دیگر ۲  نیاز داشت.  مالی  تأمین  به  نیز  دیگر 
و ۱۸۰ هزار واحد مسکن شهری نیز به عنوان مسکن مهر در 
حال ساخت بوده که تا ۲۹ مرداد سال ۱۳۹۲، یک میلیون و 
۱۸۰ هزار واحد از افتتاح شده و ۱ میلیون واحد دیگر آن نیز 

پیشرفت ۷۰ درصدی داشت.
مسکن نمی سازیم!

دولت های  آغاز  و  دولت  تغییر  با  مسکن  سازی  انبوه  روند 
یازدهم و دوازدهم تغییر کرد. با آغاز به کار دولت یازدهم، 

پروژه ها  تکمیل  روند  و  گردید  متوقف  مهر  مسکن  نام  ثبت 
پایان دولت  تا  نشان می دهد که  آمارها  با کندی مواجه شد. 
مسکن  هزار   ۳۲ تعداد   ،۱۴۰۰ سال  تیرماه   ۳۱ تا  دوازدهم، 
مهر روستایی، ۴۱۴ واحد واقع در بافت فرسوده و ۲۴۰ هزار 
باقی  مسکونی  واحد  هزار   ۲۷۳ مجموعاً  شهری  مهر  مسکن 
زمینه  در  دولت  عملکرد  نشده اند.  اقساطی  فروش  و  مانده 
مسکن علاوه بر ایجاد تورم ۸۰۰ درصدی در بازار این کالای 

اساسی، زمینه فشار گسترده ای بر مردم را فراهم کرد.
قاطعیت در اعلام، سستی در اقدام

میلیون   ۴ ساخت  وعده  با  سیزدهم  دولت   ،۱۴۰۰ مرداد  در 
جهت  از  دولت  برای  مهم  وعده ای  آمد.  کار  روی  مسکن، 
این  نتایج  که  جهت  آن  از  مردم  برای  همچنین،  و  سیاسی 
هدف گذاری، تماماً به منافع مردم اصابت خواهد کرد. تحقق 
این وعده دولت، در گرو اتخاذ سیاست های صحیح در حوزه 
عرصه  این  در  امر  متولیان  اراده  و  همت  همچنین  و  مسکن 

خواهد بود.
اما با گذشت دو سال از عمر دولت سیزدهم، نه تجدید نظری 
و  عزم  نه  و  هستیم  شاهد  گذشته  نادرستِ  سیاست های  در 
راه  وزارت  مسکن خصوصاً  متولیان حوزه  در  اراده ی جدی 
و شهر سازی. نمونه ی اخیری که در تأیید این مطلب می توان 
ذکر کرد، اظهارات محمد آئینی، معاون وزیر راه و شهرسازی 
مسکن  شورای  و  پایدار  شهری  بازآفرینی  مشترک  جلسه  در 

استان است.
سهولت، اولویت است

او در این جلسه اظهار داشت که بازسازی بافت های فرسوده 
این  علت  در  تأمل،  قابل  نکته  گیرد.  قرار  اولویت  در  باید 
اولویت سازی است؛ او در راستای تبیین چرایی این موضوع 
اضافه کرد: اعطای مجوز احداث سه واحد آپارتمان به ازای 
تخریب یک واحد، البته با رعایت ضوابط، بسیار کم زحمت تر 

از آماده کردن زمین و فراهم کردن زیرساخت ها است.
اعلامی دولت سیزدهم  با وعده و سیاست های  اظهارات  این 
این  ندارد.  سازگاری  مسکن  میلیون   ۴ ساخت  با  رابطه  در 
ناسازگاری از دو جهت قابل بررسی است. یک اینکه اولویت 
در حل مشکل مسکن، افزایش ساخت وساز مسکن در راستای 
سیاست افقی سازی است. از جمله مزایای طرح افقی سازی 
مسکن می توان به سرعت بالای ساخت مسکن های یک طبقه 
به چندطبقه، کاهش هزینه های ساخت واحد مسکونی، امکان 
طبقه،  یک  خانه های  در  تدریجی  صورت  به  مسکن  ساخت 
مطلوبیت  مسکن،  قیمت  تعدیل  محیطی،  آلودگی های  کاهش 
سلامی،  امکان  و  ایرانی  فرهنگ  با  آن  تطابق  و  اجتماعی 
کاهش مخاطرات پدافندی و بلایای طبیعی، کاهش آسیب های 
اجتماعی و امکان بازسازی و توسعه بسیار ساده تر واحدها در 

آینده دور اشاره نمود.
دوم آنکه به بیان محمد آئینی، اولویت بازسازی بافت فرسوده 
کردن  آماده  از  کم زحمت تر  کار  این  که  است  خاطر  این  به 
زمین و فراهم کردن زیرساخت هاست. این جمله با نیاز دولت 
مسکن  انبوه  ساخت  در  بالا  همت  و  جدی  اراده  و  عزم  به 
همخوانی ندارد و کار تولید مسکن را با مشکل اساسی مواجه 

می کند.
ساخت  اولویت  شهرسازی،  و  راه  وزارت  نگاه  در  نتیجتاً 
مسکن، به خاطر سهولت بازسازی بافت فرسوده، نادیده گرفته 
شده است و به نظر می رسد با این نوع مواجهه با نیاز مسکن، 

شاهد تولید مسائل جدید به جای حل مسئله مسکن هستیم.

بازسازی پر مسئله ی بافت فرسوده

بانکی  کارت های  تجمیع  موضوع  شدن  مطرح  دنبال  به 
تفاهم نامه ای  اخیرا  هوشمند  ملی  کارت   در  شهروندان 
میان یک بانک و سازمان ثبت احوال امضا شده است که 
شهروندان از این طریق بتوانند به زودی از کارت ملی خود 

به عنوان کارت بانکی نیز استفاده کنند.
کارت ملی هوشمند، مجموعه ای از اطلاعات فردی، هویتی 
و زیستی را در خود دارد و به علت تدابیر امنیتی ویژه، به 

راحتی قابل جعل نیست. 
همچنین کارت  شناسایی ملی )از نوع الکترونیکی( مزایای 
و  دیجیتالی  امضای  امکان  شدن  فراهم  جمله  از  بسیاری 
به  را  مطمئن تر  شکلی  به  افراد  هویت  تصدیق  همچنین 

همراه دارد.  
کارت های هوشمند ملی می تواند به عنوان یک کلید ورود 
یارانه ها،  کردن  هدفمند  مانند  کاربردهایی  برای  مناسب 
سلامت الکترونیکی و کاربردهای انتخابات و سایر خدمات 
کاربرد  سه  ارائه  با  و  گیرد  قرار  استفاده  مورد  شهروندی 
دیجیتال«  »امضای  و  هویت«  »تصدیق  »شناسایی«،  اصلی 
یک  عنوان  به  آن  از  بتوان  تا  می کند  فراهم  را  امکان  این 

ابزار چندکاره استفاده کرد.
سایر  تجمیع  موضوع  که  است  سالی  چند  همین  برای 
کارت ها در کارت ملی هوشمند مطرح شده است؛ درواقع 
هوشمند  کارت های  ارائه  که  بودند  باور  این  بر  مسئولان 
بودجه  هدررفت  باعث  مردم  به  دستگاه ها  توسط  متعدد 
کشور می شود و حتی در برخی موارد یک نهاد چند کارت 
هوشمند صادر می کند و قدرت تجمیع خدمات را در خود 
ندارد و درنهایت نتیجه این اقدام سردرگمی بیشتر مردم در 

مراجعات اداری است.
زمینه  این  در  الکترونیکی  بانکداری  حوزه  کارشناسان 
معتقدند این اتفاق در دو قالب امکان تکنولوژیکی و امکان 
این  تکنولوژیکی  لحاظ  به  که  است  بررسی  قابل  اجرایی 
امکان وجود دارد که یک کارت هم برای احراز هویت و 
هم برای دیگر مسائل بانکی یا خدماتی مورد استفاده قرار 
بگیرد. در واقع می توان تمام کارت های فعلی که در دست 
مردم است اعم از کارت های مغناطیسی و هوشمند را در 

تنها یک کارت هوشمند تجمیع کرد.
است  این  واقعیت  اجرایی  لحاظ  به  اما  کردند  تأکید  آنها 
مردم،  دست  در  موجود  کارت های  این  از  کدام  هر  که 
حال  در  و  است  خاص  شرکت  یا  سازمان  یک  به  متعلق 
تجمیع  آن  طریق  از  بتوان  که  یکپارچه ای  مدیریت  حاضر 
کارت ها را انجام داد، فعلا در کشور وجود ندارد. هنگامی 
که همه کارت ها در یک کارت تجمیع شوند، زمانی مشکل 
کند.  گم  را  کارتش  کارت،  صاحب  که  می آید  وجود  به 
با تک  تک  باید  او برای سوزاندن و صدور دوباره کارت 
می دهند،  ارائه  خدماتی  کارت  آن  در  که  سازمان هایی 

تماس برقرار کرده، مراحل اداری را طی و تاییدیه بگیرد.
مساله  این  می تواند  واحد  پیشخوان  یک  حال  عین  در  اما 
را حل کند، به این صورت که به همه ارگان ها اعلام کند 
که فلان شهروند کارتش را گم کرده و درخواست صدور 

دوباره کارت را انجام دهد.
برخی دیگر هم معتقدند کارت های هوشمند ملی به لحاظ 
فنی در سطحی هستند که بتوانند همه کارت ها را در خود 
جای دهند، اما برای تجمیع کارت ها این کافی نیست، چرا 
که از نظر عملی هر سازمان یا بانکی از فرآیندهایی برای 
که  می کند  استفاده  خود  کاربران  هویت  احراز  و  صدور 

روند طولانی را برای خود دارد.
شد،  اشاره  آن  به  پیشتر  که  همانگونه  آن  منفی  نکته  اما   
مفقود شدن کارت  هنگام  اطلاعات  یکباره  رفتن  از دست 
اداری  روند  مجوز  دریافت  برای  باید  که  است  شهروند 
طی  را  کارت ها  صادرکننده  مختلف  سازمان های  طولانی 

کند.
 بانک مرکزی هر از چند گاهی نسبت به اجاره حساب یا 
کارت های بانکی به افراد غیر هشدار می دهد؛ رییس پلیس 
کارت  عنوان  هیچ  به  که  داده  هشدار  هم  پایتخت  فتای 
خود را در اختیار افراد دیگری قرار ندهند و توجه داشته 
جرائم  در  بانکی خود  کارت  اجاره  در صورت  که  باشند 
مجرمانه ای که با آن کارت انجام شود، سهیم خواهند بود. 
اجاره  به  نسبت  هشدار  کنار  در  هم  پلیس  اساس  این  بر 
اقدام  این  با  مقابله  برای  را  راهکاری  بانکی،  کارت های 
ارائه و اعلام کرده بود که نظام بانکی و صدور کارت های 
فردی  هر  نهایت  در  که  برود  سمت وسویی  به  باید  بانکی 
بتواند با کارت ملی خود به عنوان کارت بانکی خرید کند.  
انجام  را  بانکی  کارت  کار  می تواند  ملی  کارت  نتیجه  در 
بوده  مطالباتی  جزو  و  بانکی  نظام  به  پیشنهاد  این  دهد. 
است تا موضوع کارت های بانکی سر و سامان داده شود و 

بخشی از بستر جرم از بین برود.
درنهایت با همه اما و اگرهایی که درباره این موضوع وجود 
میان  مشترک  همکاری  تفاهم نامه  امضای  با  اخیرا  داشت 
بانک ملی جمهوری اسلامی  سازمان ثبت احوال کشور و 
هوشمند  ملی  کارت  در  خدماتی  کارت های  تجمیع  ایران 
کلید خورد. از موضوعات این تفاهم نامه می توان به تبادل 
اطلاعات برای عملیاتی شدن کارت هوشمند ملی به جای 
کارت بانکی و طراحی و تولید سلول های متناظر از جمله 
سرویس تطبیق اثر انگشت کارت ملی، بهره برداری بانک از 
سامانه استعلام الکترونیکی هویت انفرادی، استعلام نشانی 
افراد و سامانه پایگاه سببی و نسبی و تدوین و ارائه کسب 
کرد.در  اشاره  غیر حضوری  هویت  احراز  بر  مبتنی  کار  و 
این راستا از سوی بانک طرف تفاهم نامه اعلام شده بحث 
گذشته  سال های  دغدغه های  از  یکی  هوشمند  ملی  کارت 
بوده با تدبیر سازمان ثبت احوال چاپخانه بانک ملی چاپ 
کارت های ملی هوشمند را در دستور کار قرار داده تا به 
ارائه  شهروندان  به  را  خدمات  این  همکار  دستگاه  عنوان 
کند. همچنین سرمایه گذاری در پروژه های آتی و مشترک 
با  مشترک  به صورت  نسبی  سببی  و  هویتی  بحث های  در 
تحقق  در جهت  تا  شد  خواهد  انجام  احوال  ثبت  سازمان 

دولت الکترونیک گام موثری را برداشته شود.
بنابراین با این اقدام و امضای تفاهم نامه همکاری مشترک 
اسلامی  جمهوری  ملی  بانک  و  احوال  ثبت  سازمان  میان 
ایران و آغاز تجمیع  کارت های خدماتی در کارت ملی 
هوشمند این انتظار وجود دارد که شهروندان از این طریق 
بتوانند از کارت ملی خود در آینده به عنوان کارت بانکی 

استفاده کنند.

وزیر راه و شهرسازی گفت: واحدهای مسکونی در شهرک ها 
و شهرهای جدید با مشارکت انبوه سازان احداث می شود و 
یک میلیون و ۵۵۰ هزار واحد مسکونی نهضت ملی در حال 

ساخت است.
کانون  اعضای  هم اندیشی  نشست  در  بذرپاش  مهرداد 
یکی  مسکن  ملی  نهضت  اینکه  بر  تاکید  ضمن  انبوه سازان 
بخش  در  گفت:  است،  وزارتخانه  اصلی  اولویت های  از 
تولید مسکن برای تسریع و تسهیل در ساخت و ساز نیازمند 
که  هستیم  انبوه سازان  و  خصوصی  بخش  بیشتر  مشارکت 
بخش  حضور  مناسب  روش هایی  با  تا  شده  برنامه ریزی 

خصوصی در تولید مسکن در کنار دولت تقویت شود.
قبل در بخش مسکن  اینکه سیاست دولت  به  اشاره  با  وی 
مبتنی بر ساخت و تولید مسکن نبوده است، اظهار داشت: 
دولت  کار  به  شروع  با  و  بوده  مجلس  قانون  مسکن  تولید 
سیزدهم به عنوان یکی از سیاست های اصلی دولت در نظر 
و تخصیص  تأمین  برای  ریزی  برنامه  و هم زمان  گرفته شد 
زمین و دیگر مواردی که مرتبط با ساخت مسکن است در 

این باره آغاز شد.

اقدامات وزارت  از  عضو کابینه دولت سیزدهم یکی دیگر 
راه و شهرسازی را در کنار اجرای قانون جهش تولید مسکن 
و ساخت مسکن برای متقاضیان واقعی آن، ساماندهی بازار 
ساماندهی  لایحه  داد:  توضیح  و  کرد  عنوان  مسکن  اجاره 
بازار اجاره با تلاش های ۵ تا ۶ ماهه مراحل تصویب خود 
قابل  کمک  می تواند  تصویب  صورت  در  و  می گذراند  را 

توجهی در بازار اجاره و ساماندهی آن داشته باشد.
و  است  کشور  سالانه  نیاز  مسکن  ساخت  گفت:  بذرپاش 
رشد  و  بدهیم  پاسخ  را  مسکن  تقاضای  بخواهیم  چنانچه 
اقتصادی مسکن و تولید ناخالص داخلی را افزایش بدهیم 
نیازمند مشارکت بیشتر بخش خصوصی و مشارکت مردمی 

در رونق دهی به بازار تولید مسکن هستیم.
حذف قیمت زمین برای متقاضیان مسکن نهضت ملی

وی تصریح کرد: با نگاه توسعه اقتصادی یکی از اهرم های 
وزارت راه و شهرسازی و اولویت های این وزارتخانه تولید 

مسکن است.
تولید  برای  شهرسازی  و  راه  وزارت  داد:  ادامه  بذرپاش 
مقررات  وضع  و  قانونی  ابزارهای  با  تا  کرد  تلاش  مسکن 
لازم در همکاری با مجلس و سایر ارکان دولت تولید مسکن 
را رونق بدهد. استراتژی وزارتخانه در بخش مسکن تأمین 
افزایش  و  مسکن  ساخت  از  زمین  قیمت  حذف  و  زمین 

تسهیلات مسکن بود.
کاهش نرخ سود تسهیلات بانکی از ۲۳ به ۱۸ درصد

منظم  جلسات  تشکیل  داد:  توضیح  شهرسازی  و  راه  وزیر 
شورای عالی مسکن و حضور رئیس جمهور و سایر دستگاه ها 
و وزارتخانه های مرتبط امکانی را فراهم کرده است تا تولید 

مسکن در همراهی با سایر ارکان دولت تقویت شود.
بانکی مسکن  نرخ سود تسهیلات  برای کاهش  رایزنی  وی 
از ۲۳ به ۱۸ درصد را بخش دیگری از این تلاش ها عنوان 
رشد  مسکن،  ودیعه  تسهیلات  میزان  افزایش  گفت:  و  کرد 
تلاش های  از  بخشی  صنعتی سازی  تسهیلات  درصدی   ۳۵
مجموعه دولت برای رونق بخشی به تولید مسکن بوده است.

بذرپاش با اشاره به اینکه هم اکنون الحاق زمین در شهرهای 
استان  مسکن  شورای  عهده  بر  جمعیت  نفر  هزار   ۲۵ زیر 
است؛ از برنامه ریزی برای دادن اختیارات به استان ها برای 
الحاق زمین به محدوده شهرها برای شهرهای زیر ۲۰۰ هزار 

نفر جمعیت خبر داد.
استفاده از تجربه مسکن مهر در نهضت ملی مسکن

برای  مناسب  مکانیابی  اهمیت  بر  شهرسازی  و  راه  وزیر 
احداث مسکن تاکید کرد و افزود: همانگونه که تولید مسکن 
حائز اهمیت است اینکه کجا و با چه کیفیت بسازیم نیز برای 
ما در اجرای طرح نهضت ملی مسکن نیز دارای اهمیت بوده، 
در  مهر  مسکن  تجربیات  از  تا  کرد  خواهیم  تلاش  بنابراین 

تولید مسکن بهره لازم را ببریم.
و  سخت ترین  از  مسکن  گفت:  شهرسازی  و  راه  وزیر 
مشارکت  آن  در  که  است  کشور  موضوعات  پیچیده ترین 
توسط  آورده  تأمین  اکنون  هم  است.  اهمیت  دارای  مردم 
تلاش  که  پیش روست  مشکلات  از  یکی  مسکن  متقاضیان 
خواهیم کرد تا مشارکت مردم را در این خصوص تقویت 

کنیم.
بذرپاش تعدد مراکز تصمیم گیری در تولید مسکن را بخش 
دیگری از مشکلات عنوان کرد و از انبوه سازان خواست تا 
بخشی از بار تولید مسکن را برعهده بگیرند و در این میان 

نفع مردم را در نظر داشته باشند.
تشکیل کارگروه تولید مسکن با انبوه سازان

وی توضیح داد: هم اینک بیش از یک میلیون و ۵۵۰ هزار 
در  که  است  ساخت  حال  در  ملی  نهضت  مسکونی  واحد 
برنامه ریزی و  کنار  در  بنابراین  دارند؛  قرار  مراحل مختلف 
نیز  ساز  و  بر ساخت  نظارت  و  کار ساخت  سیاستگذاری، 
دنبال شده و دولت در این بخش تمامی اهتمام خویش را 

به کار بسته است.
وزیر راه و شهرسازی از موافقت خود برای تشکیل کارگروه 
تولید مسکن با انبوه سازان خبر داد و افزود: در برنامه است 
تا زمین در اختیار انبوه سازان برای تولید مسکن قرار بگیرد 
برای نهضت ملی  تولید مسکن را  از  انبوه سازان بخشی  و 

عهده دار شوند.
بذرپاش با اشاره به اینکه تولید یک میلیون واحد مسکونی 
در مشارکت بخش خصوصی و انبوه سازان انتظاری است 
بخش خصوصی  از  شهرسازی  و  راه  وزارت  و  دولت  که 
دارد، گفت: در برنامه است تا تولید مسکن در شهرک ها و 

شهرهای جدید در مشارکت با انبوه سازان باشد.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛

کاهش نرخ سود تسهیلات 
بانکی از ۲۳ به ۱۸ درصد

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020003965  مورخ 1402/04/09 هیات موضوع  قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی  
حوزه ثبت ملک کلاچای تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  خانم طلائی  پایدار فرزند 
محمد   به شماره شناسنامه 181 صادره از رودسر و کدملی 2690705699  در  ششدانگ  
یک قطعه مزروعی به مساحت 4200/32 مترمربع)کاربری مزروعی(  پلاک 31فرعی از 
128 اصلی واقع در قریه پس چپر  بخش 29 گیلان خریداری شده از مورد نسق مالک 
رسمی اقای محمد پایدار )نسق زارعی شماره 46052مورخ 1351/03/17دفتر خانه 89 

رودسر ( محرز گردیده است.
فاصله 15 روز آگهی می شودو در  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی 
تسلیم وپس  اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  به مدت 2  اولین آگهی  انتشار  تاریخ  از 
به  را  ، دادخواست خود  اعتراض  تسلیم  تاریخ   از  ماه  از اخذ رسید  ظرف مدت یک 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای- خلیلی نیای

 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/09 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/24م الف  792
*********************

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020001540  مورخ 1402/02/18 هیات موضوع  قانون 
واحد  در  مستقر  سند رسمی  فاقد  ساختمان های  و  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین 
ثبتی  حوزه ثبت ملک کلاچای تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  خانم طلائی  پایدار 
از رودسر و کدملی 2690705699  در   به شماره شناسنامه 181 صادره  فرزند محمد   
ششدانگ  یک قطعه  زمین مزروعی به مساحت 1000 مترمربع)کاربری زارعی(  پلاک 
27فرعی از 128 اصلی واقع در قریه پس چپر  بخش 29 گیلان خریداری شده از مورد 
4917مورخ  شماره  زارعی  )نسق  کومله   صادقی  آل  اقاجان  اقای  رسمی  مالک  نسق 

1352/05/09دفتر خانه 89 رودسر ( محرز گردیده است.
فاصله 15 روز آگهی می شودو در  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی 
تسلیم وپس  اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  به مدت 2  اولین آگهی  انتشار  تاریخ  از 
به  را  ، دادخواست خود  اعتراض  تسلیم  تاریخ   از  ماه  از اخذ رسید  ظرف مدت یک 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای- خلیلی نیای

 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/09 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/24م الف  793
*****

آگهی ماده 3 قانون تعیین و تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی آستانه اشرفیه به نظر اینکه در اجرای ماده 3 و غیره  قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین نامه اجرایی آن متقاضی 
ذیل با ارایه اسناد و مدارک عادی و اسناد مشاعی درخواست صدور سند مالکیت نموده 
اند و پرونده  مورد نظر در هیات موضوع قانون مذکور مطرح و نهایتا منجر به صدور 
به استناد ماده 3 قانون مذکور در دو  رای جهت اخذ سند مالکیت گردیده است لذا 

نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد.
ردیف1-  برابر رای به شماره  140260318006002143 هیات یک قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
فرزند   ) پنجاه  قا سمی  )شعبان  متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  اشرفیه  آستانه  ملک 

)حسین( به شماره شناسنامه )28( کدملی 2739297246 صادره)آستانه اشرفیه( به صورت 
 )901( شماره  به  مترمربع     )1670/04( مساحت  به  مزروعی  زمین  قطعه  یک  ششدانگ 
فرعی از )42( اصلی قسمتی از )145و غیره( فرعی از 42 اصلی بخش 14 گیلان واقع 
در آستانه - روستای پنجاه- خیابان شهدا- بن بست کاخ 17 خریداری از رقیه رضا پور 

پنجاه محرز گردیده است
لذا هر کس اعم از مجاورین و صاحبان حقوق و مالکین مشاع نسبت به اصل و حدود 
مفروزی اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق 
در محل تا دو ماه اعتراض خود را به ثبت محل وقوع ملک  تسلیم و رسید اخذ نمایند. 
متعرض باید ظرف 1 ماه  از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقویم دادخواست دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست  را به اداره ثبت محل تحویل دهد در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه 
باید مبادرت به صدور سند مالکیت نماید  عمومی محل را ارایه نکند اداره ثبت محل 

صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
رییس اداره ثبت اسناد و املاک آستانه اشرفیه- باقری مطلق

تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/09تاریخ انتشار نوبت دوم 1402/05/24م الف 768
***************

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

موضوع   اول  هیات    1402/04/14 مورخه  شماره  140260318022002271  رای  برابر 
در  مستقر  فاقد سند رسمی  و ساختمان های  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت  تعیین  قانون 
واحد ثبتی  حوزه ثبت ملک ماسال  تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  آقای /خانم 
اسدالله سعدی شالمائی  فرزند عین اله  به شماره شناسنامه 1صادره از ماسال در ششدانگ 
به  پارکینگ   باب  یک  بر  مشتمل  مترمربع   210 مساحت  به  محصور    زمین  قطعه  یک 
از پلاک 19  مفروزو مجزی شده  اصلی   2 از  فرعی  مترمربع پلاک 2853   30 مساحت 
فرعی از 2 اصلی واقع در قریه لوحه سرا بخش 26 گیلان خریداری از نسق شیر علی 

نادعلی پور  محرز گردیده است.
فاصله 15 روز آگهی می شودو در  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
می  باشند  داشته  اعتراضی  متقاضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را 
وعدم  مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی  مراجع  به 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. رییس ثبت اسناد و املاک 

- عبادی
م الف 915/1891

 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/09 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/05/24
********************

نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

قانون  موضوع  هیات   1402/03/31 مورخه   140260318004002225 شماره  رای  برابر 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 

رودبار تصرفات مجید حیدری منجیلی  به شرح ذیل  مورد تایید قرار گرفت 
1-ششدانگ یک قطعه باغ مشتمل بر انباری  به مساحت 1494/71 مترمربع)مقدار 161متر 
از  از اصلی 1مجزی  به شماره پلاک فرعی 1758  قرار دارد(  مربع در حریم رودخانه 
پلاک 730  واقع در هرزویل  بخش 18 گیلان از مالکیت مجید حیدری منجیلی  و غیره 

به آدرس شهرستان رودبار هرزویل محرز گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
انتشار  تاریخ  از  توانند  باشند می  اعتراضی داشته  متقاضی  مالکیت  به صدور سند  نسبت 

اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
 ، نمایند  تقدیم  به مراجع قضایی  را  اعتراض دادخواست خود  تسلیم  از  ماه  مدت یک 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد .
رییس ثبت اسناد رودبار-  اکبری

م الف 203- تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/09تاریخ انتشار نوبت دوم  1402/05/24
م الف 482

****
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و  آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین 

اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 
تعیین  قانون  موضوع  هیات   1402/04/12-  140260318003003041 شماره  رای  برابر 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی فومن 
تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی   آقای حمید سیفی زاده سه ساری فرزند تیمور  
به شماره ملی 2678782794  در ششدانگ یک باب خانه و محوطه مشتمل بر انباری   به 
از پلاک  مفروز و مجزی شده  به شماره پلاک 3067 فرعی  مترمربع  مساحت 273/10 
شماره  184  فرعی از سنگ اصلی 62 واقع در کلاشم بخش 24 گیلان از مالکیت رسمی 

رمضان دودمانی کلاشمی  محرز گردیده است.
 لذا به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود و در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت 2 ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند 
، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول گواهی اقامه دعوی طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .
انتشار  زادهتاریخ  قیوم  فومن-   شهرستان  املاک  و  اسناد  ثبت  رییس 

اول:1402/05/10تاریخ انتشار دوم:1402/05/24م الف 494
******

آگهی موضوع  ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140260318020004471  مورخ 1402/04/18 هیات موضوع  قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی  
عشوری  فرهاد  آقای  متقاضی   بلامعارض  و  مالکانه  تصرفات  ملک کلاچای  ثبت  حوزه 
کدملی  و  آباد  رحیم  از  صادره   140 شناسنامه  شماره  به  فرامرز    فرزند  کجانی   سلا 
6319427442  در  ششدانگ  یکباب مغازه به مساحت 55/93 مترمربع کاربری  تجاری 
10182مورخ  تفکیکی  مجلس  صورت  از  بنیاد  تفکیکی    43 قطعه  از  قسمتی  مسکونی   
1361/10/06 دفترخانه 66 کلاچای از پلاک 18 فرعی پلاک 6276 فرعی از 145اصلی 
واقع در قریه کلاچای  بخش 29 گیلان ازخریداری شده از مورد مالکیت سازمان اموال 

و املاک بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی  محرز گردیده است.
فاصله 15 روز آگهی می شودو در  به  نوبت  مراتب در دو  اطلاع عموم  منظور  به  لذا 
توانند  می  باشند  داشته  اعتراضی  مالکیت  سند  صدور  به  نسبت  اشخاص  که  صورتی 
تسلیم وپس  اداره  این  به  را  اعتراض خود  ماه  به مدت 2  اولین آگهی  انتشار  تاریخ  از 
به  را  ، دادخواست خود  اعتراض  تسلیم  تاریخ   از  ماه  از اخذ رسید  ظرف مدت یک 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست  اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای

 خلیلی نیای 
 تاریخ انتشار نوبت اول 1402/05/24
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/06/08

م الف  932

قابل توجه صادرکنندگان؛ واردات در مقابل صادرات همچنان پابرجاست
در روزهای گذشته به استناد بخشنامه سازمان توسعه تجارت 
صادرات  مقابل  در  واردات  روش  توقف  بر  مبنی  اخباری 
برای رفع تعهد ارزی منتشر شده بود، اما بر اساس اطلاعیه 
کنفدراسیون صادرات ایران، این روش همچنان پابرجاست.

توسعه  سازمان  بخشنامه   از  تصویری  اخیر  روزهای  در   
نهمین  مصوبه  آن  اساس  بر  که  بود  شده  منتشر  تجارت 
بر  مبنی  صادرات  از  حاصل  ارز  بازگشت  کارگروه  جلسه 
سال  صادرکنندگان  بازرگانی  کارت های  از  محدودیت  رفع 
۱۴۰۱ به منظور ایفای تعهدات ارزی حاصل از صادرات به 
روش واردات از محل صادرات خود در قبال اخذ تعهدنامه 
قانون  اجرایی  نامه  آئین   )۱۰( ماده   )۳۲( بند  با  محضری 
مقررات صادرات و واردات مغایرت دارد و بنابراین مصوبه 
از  از صادرات  ارز حاصل  بازگشت  کارگروه  جلسه  نهمین 
اجرا  قابلیت  و  شده  تلقی  یکن  لم  کان  ماه  تیر   ۲۷ تاریخ 

نخواهد داشت.
از این نامه اینگونه برداشت شده بود که از تاریخ ۲۷ تیر ارز 
حاصل از صادرات باید به بانک ارائه شود تا رفع تعهد ارزی 

انجام پذیرد و در قبال صادرات، واردات نمی توان انجام داد.
اما ساعاتی پیش کنفدراسیون صادرات ایران طی اطلاعیه ای 

در مورد روش های رفع تعهد ارزی توضیحاتی ارائه کرد. 
صادرات  مقابل  در  واردات  روش  اطلاعیه  این  اساس  بر 
رفع  در  دولت  پذیرش  مورد  روش های  از  یکی  کماکان 
در  تغییری  هیچ  و  است  صادرکنندگان  ارزی  تعهدات 

روش های رفع تعهد ارزی حاصل نشده است.
»عدم  موضوع  با  تجارت  توسعه  سازمان  بخشنامه  اصل  در 
ارز  بازگشت  کارگروه  جلسه  نهمین  مصوبه  اجرای  امکان 
حاصل از صادرات در خصوص کارت بازرگانی« بوده است.

 بنابراین بر اساس اطلاعیه کنفدراسیون صادرات، روش های 
یا  صادرات  مقابل  در  واردات  مشخصا  و  ارزی  تعهد  رفع 
در  گذشته  همچون  صادراتی  کوتاژهای  و  ارز  واگذاری 
جریان است و هیچ تغییری در فرآیند کار انجام نشده است.

ارزی  تعهد  رفع  بازرگانی  کارت های  تعلیق  به  توجه  با  اما 
از  ارز حاصل  بازگشت  ۶۰ درصد در  از  با رقم کمتر  شده 
واردات  روش  با  ارزی  تعهد  رفع  امکان  عدم  و  صادرات 

مرکزی  بانک  در  مستقر  ارزی  کارگروه  مقابل صادرات،  در 
کارت  دارای  صادرکنندگان  از  دسته  آن  مشکل  حل  برای 
که  کرده  مصوب  امسال  تیرماه  در  شده،  تعلیق  بازرگانی 
روش  از  محضری،  تعهد  ارایه  با  بتوانند  صادرکنندگان 
واردات در مقابل صادرات خود بهره مند شده و به این شیوه، 
در  باید  مصوبه  این  اجرای  برای  اما  کنند.  ارزی  تعهد  رفع 
مرحله کارت بازرگانی این افراد رفع تعلیق شود.بنابراین با 
ابلاغ مصوبه کارگروه برگشت ارز به دفتر مقررات صادرات 
دفتر  این  بازرگانی،  کارت های  تعلیق  رفع  برای  واردات  و 
مصوبه  این  امسال،  تیرماه   ۲۶ تاریخ  در  نامه ای  ارسال  با 
کارگروه ارزی را خلاف مفاد قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز تشخیص داده و عملا، آن را از گردونه اجرا خارج کرده 
تیرماه،   ۲۷ تاریخ  در  تجارت  توسعه  بنابراین سازمان  است. 
اشاره  مورد  نامه  طی  را  ارزی  کمیته  مصوبه  این  لغو  صرفا 
به سازمان های صمت استان ها اعلام کرده که بر این اساس، 
رفع  در روش های  تغییر  منزله  به  عنوان  هیچ  به  مصوبه  این 
تعهد ارزی و توقف روش واردات در مقابل صادرات نیست.
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تحلیلی بر ساختار زبان و شعر گیلکی
*دکتر علی خوشه چین

زبان، یک نظام ساختارمند برای برقراری ارتباط است. ساختار 
یک زبان، دستور زبان و اجزای آن، واژگان آن است. زبان ها، 
ابزار اصلی ارتباط انسان ها به حساب می آیند و می توانند از 

طریق گفتار، نشانه یا نوشتار، منتقل شوند. 
سامانه های  دنیا،  رایج  زبان های  جمله  از  زبان ها،  از  بسیاری 
برای  را  نشانه ها  یا  صداها  ضبط  امکان  که  دارند  نوشتاری 
فعال سازی مجدد در آینده، فراهم می کنند. زبان انسان به یک 
بین  و  نیست  وابسته  یا غیره(،  انتقال )دیداری، صوتی  روش 

فرهنگ ها در طول زمان، بسیار متغیر بوده است.
دانشمندان، زبان را نه تنها ابزار ارتباطی بلکه بخش مهمی از 
فرهنگ هر ملت می دانند. اولین چیزی که یک قوم به آن سخن 
می گویند زبان مادری شان است یعنی همان زبانی که از مادر، 
قادر  را  ملت ها  مادری  زبان  آموزیم.  می  نزدیکانمان  و  پدر 
می سازد تا فرهنگ خود را از نسلی به نسل دیگر انتقال دهند 
و از این رو زبان و فرهنگ دو بخش مکمل و جدایی ناپذیرند 

که به یک فرد هویت می بخشند. 
به اعتقاد پژوهشگران، از بین رفتن زبان های مادری یا بومی به 
مثابه از بین رفتن و محو شدن فرهنگ یک جامعه و ملت است. 
از این رو سازمان علمی، فرهنگی و تربیتی ملل متحد )روز 
21 فوریه( را روز جهانی زبان مادری اعلام نموده و همه ساله 
در این روز این سازمان جلساتی را جهت ترویج، شناخت و 
ویژه  به  جهان  در  موجود  زبان  هزار  هفت  نگهداشت حدود 

زبانهایی که در اقلیت هستند برگزار می کند.
البرز و دریای  استان گیلان سرزمینی است که میان کوههای 
خزر قرار گرفته و نزدیک به دو و نیم میلیون نفر جمعیت دارد. 
زبان بومی مردم این خطه گیلکی است اما در دهه های اخیر، 
به  رو  به شدت  می گویند  گیلکی سخن  به  که  افرادی  شمار 

کاستی گذاشته است.
زبان گیلکی از گروه زبان های ایرانی شاخه شمال غربی است 
که زبان مادری اکثر مردم استان گیلان و جوامع کوچک تری در 
استان های مجاور، از جمله استان های مازندران، استان قزوین 
گویشوران  با  شرق  از  گیلکی  است.  تهران  استان  در  نیز  و 
با  جنوب  از  و  تالشی  گویشوران  با  غرب  از  و  مازندرانی 
گویشوران تاتی همجوار است و در درون محدوده خود دارای 

گونه هایی است.
در  و  ایرانی  غربی  شمال  زبان های  گروه  از  گیلکی  زبان 
گیلکی  بر  است.علاوه  خزر  دریای  حاشیه  زبان های  مجموع 
این خانواده شامل زبان های تالشی، مازندرانی و تاتی است. 
به  باور زبان شناسان، گیلکی زبان خواهر مازندرانی می باشد و 
نزدیکترین زبان از نظر دستوری به این زبان است.از دیدگاه 
تاریخی این زبان ها به زبان پارتی )اشکانی( وابستگی دارند. 

گیلکی با دیگر زبان های ایرانی شمال غربی نزدیکی دارد.
*دستور زبان

نوع  چهارده  همچنین   است  ۳۹ حرف  دارای  گیلکی  الفبای 
استمراری، مستمر،  زمان دستوری وجود دارد. ماضی: ساده، 
نقلی، التزامی، بعید، ابعد، ابعد دستوری و کامل. مضارع: ساده، 
در  استیلو  دونالد  نظر  بنابر  کامل.  و  مستقبل  التزامی،  مستمر، 
دانشنامه ایرانیکا، بیشترین تفاوت ها در گرامر بین گویش های 

غربی و شرقی در افعال است.
*پیشینه زبان گیلکی

همانطور که عرض شد زبان گیلکی از گروه زبان های شمال 
در  خزر  دریای  حاشیه  زبان های  گروه  است.  ایرانی  غربی 
مازندرانی،  تالشی،  زبان های  شامل  ایرانی  زبان های  خانواده 
ایرانی  غربی  زبان های  خانواده  در  است.  تاتی  و  گیلکی 
زبان های دیگری مانند کردی و لری و زبان بلوچی و زبان های 
مرکزی )راجی و گلپایگانی و زبان های ایران مرکزی و زبان 

زردشتیان یزد( و همچنین زبان سیوندی می باشند. 
*خطر نابودی

پدران  و  است  در خطر  گیلکی  زبان  می دهد  نشان  بررسی ها 
اصرار  گیلک نشین  شهرهای  در  به ویژه  گیلک زبان  مادران  و 
با کاهش  این عامل،  دارند فرزندانشان فارسی صحبت کنند. 
دانسته های واژگان گیلک زبان ها، از یک سو باعث اختلال در 
فرایند زایش واژگانی و دستوری گیلکی می شود و از سوی 
دیگر با تشدید دوزَبانه شدن گیلکی و استفاده اجباری گیلک ها 
از واژگان فارسی در گفتگوهایشان، فرایند مرگ تدریجی زبان 

مادری گیلک ها را شتاب می دهد.
به  پروش گیلان  و  آموزش  بی اعتنایی  منابع  بعضی  ادعای  به 
در  گیلان،  فراگیر  زبان  این  بودن جای  خالی  و  گیلکی  زبان 
فرایند آموزشی دانشگاه ها هم در این امر نقش آفرینی می کند، 
با گیلکی صحبت نمودن مشاهده نشده است.  البته عنادی هم 
با توجه به روند تغییر زبان و لهجه در شهرستان های گیلان از 
زبان گیلکی  تکلم  به  قادر  آینده دیگر  نسل  جمله رشت، دو 

نیستند.
واژگان زبان گیلکی از ریشه ایرانی هستند و با سایر زبان های 
میان  واژگانی  همبستگی  دارد.  مشابهت  زمینه  این  در  ایرانی 
گیلکی و سایر زبان های شمال غربی ایران به ویژه مازندرانی، 
تالشی، کردی و زبان بلوچی بیشتر است. با این وجود واژه های 
دخیل فارسی و اصطلاحات روزمره فارسی در این زبان کاملًا 
مشخص است. در زبان گیلکی مانند فارسی تحلیلی اما اسم ها 

صرف می شوند.
*گویش ها

نقشه مناطق دارای زبان های حاشیه دریای خزر در دهستان های 
ایران، کشیده شده با استفاده از اطلاعات جهاد سازندگی در 
مختلف  گویش های  با  زبان  گیلک  مردم  میلادی   1۹۸۶ سال 
باستان دارد. در  ایران  سخن می گویند که ریشه در زبان های 
)بیان  فونتیک  نظر  از  گیلکی  زبان  مختلف  گویش های  بین 
می شود  دیده  جزئی  اختلاف  افعال  صرف  و  آوا(  و  صوت 
هر  اقلیمی  فرهنگی  ویژگی  و  تدریجی  تحول  از  ناشی  که 
در  رایج  گیلکی  زبان  منوچهر ستوده گویش های  منطقه است. 

گیلان را به بخش های زیر تقسیم کرده است:
سفیدرود(:  خاور  نشینان  جلگه  )گویش  بیه پیشی  -گویش 
و جز  املش  لنگرود،  بالا، لاهیجان،  و  پایین  اشکور  رودسر، 

آن را شامل می شود.
سفیدرود(:  باختر  نشینان  جلگه  )گویش  بیه پسی  گویش   -
انزلی، صومعه سرا، فومن، رشت، گسکر، کسما، تولم، شفت، 

خمام، لشت نشا ، خشکبیجار و سنگررا شامل می شود.
-گونه گالشی گونه دیگری از گونه های گیلکی است که مردم 
به آن  نواحی کوهستانی گیلان و مناطق کوهستانی مازندران 

سخن می گویند.
-گویش الموتی تعیین جایگاه گویش الموتی نسبت به دیگر 
که  طوری  به  است،  دشواری  کار  غربی،  شمال  گویش های 
مازندرانی  را  آن  برخی  و  گیلکی  از  گونه ای  را  آن  برخی 

)طبری( و برخی دیگر نیز آن را تاتی می نامند.
*لهجه های زبان گیلکی

حاشیه  خانواده  از  دیگر  زبانی  به  گیلان،  غربی  شمال  مردم 
دریای خزر که زبان تالشی می باشد سخن می گویند. گیلکی 
نزدیکی زیادی با زبان مازندرانی داشته و گویشوران این دو 
زبان تا حد نسبتاً زیادی می توانند سخنان هم دیگر را بفهمند.

گیلکی به عنوان زبان رسمی جلسات شورای شهرستان رشت 
تعیین شده است. با اینکه گیلکی دارای سه گویش اصلی است 

اما لهجه هر شهر گیلان تفاوت ناچیزی با بقیه شهرها دارد. 
*ادبیات گیلکی

زبان دوم مذهب زیدی در سده های  را می توان  زبان  گیلکی 

مانده  بجای  فراوانی  کتب  دوران  آن  از  دانست  نهم  و  هشتم 
با  فارسی  از  پس  را  زبان  این  می توان  آنها  به  توجه  با  که 
قدمت ترین زبان ایرانی دانست که نگارش ادبی تاریخی دارد. 
از کتب زیدی باقی مانده که به زبان های گیلکی و عربی نگاشته 
شده می توان به چند تفسیر زیدی قران مانند: تفسیرکتاب الله، 

همچنین  و  اسکاتلند  نسخه  تفسیرقران  سورتچی،  تفسیرقرآن 
گیلکی  و  عربی  به  الابانه  نام  به  زیدی  مذهب  درباره  کتابی 
کتبی  همچنین  نگاشته شده  یعوب  بن  محمد  ابوجعفر  توسط 
مانند: مقامات الحریری، الکفایه و چند کتاب دیگر به گیلکی 

نگاشته شده اند.
*پیشینه شعر گیلکی

به زعم برخی قدیمی ترین اشعار گیلکی سروده»کمال الدین 
و  است  درگذشته   ) ق   . ه   410( سال  در  او  است.   » رازی 
اصلیت گیلانی نبود. دفتر شعر گیلکی او »چموش نامه « نام 
داشته است که ظاهراً  از بین رفته است امّا ترانه هایی از او به 
گویش گیلکی در »تاریخ گزیده« حمد الله مستوفی آورده شده 
است. اشعار او به گویش دیلمی است او در عهد مجدالدّوله 

دیلمی مورد توّجه ویژه قرارگرفت.
اما قدیمی ترین اشعار گیلکی که به صورت  مکتوب به دست 
ما رسیده سروده  های سید شرفشاه  گیلانی )تالشی دولابی( می 
باشد که البته او را نباید با شرفشاه  تبریزی اشتباه گرفت وی، 
ساسان  امیر  فرمانروایی   دوران  مقارن  هشتم،  قرن  در  ظاهرا 
گسکری می  زیسته  است. مزارش در گیل دولاب در محلّی به  
نام گیل چالان )توابع شهرستان رضوانشهر( است. نسخه خطی 
دیوان او در آکادمی  بخارست محفوظ است. دیوان شرفشاه از 
منابع بسیار پرارزش برای تحقیق در گویش گیلکی و تحول 

آن است. 
از شاعران معاصری که به گیلکی شعر سروده  اند میرزا حسین 
کوچک  میرزا  یاور  و  یار  او  برد.  نام  باید  را  کسمایی  خان 
شماره  سومین  از  را  جنگل  روزنامه  اداره  شد،  جنگلی  خان 
بر عهده گرفت. مقالات  و اشعار انتقادی گیلکی از او بر جا 
مانده که غالب آنها در سال 1۳0۶ ش در مجله فروغ چاپ 
رشت، به همّت مدیر آن مجله، ابراهیم فخرایی، گردآوری و 

منتشر شده است. 
شاعر دیگری که در زمینه های اجتماعی و سیاسی به  گیلکی 
متولد  قلعه  ای)افراشته(   باز  راد  علی  محمد  سروده  شعر 
12۸۷ شمسی است  که پیش از انقلاب اسلامی  ایران در دیار 
غربت از این جهان رفت. او بسیاری از عناصر فرهنگ مردم 
و اصطلاحات و تعبیرات روستایی  اصیل گیلکی را در اشعار 

گیلکی و فارسی خود وارد کرد.
میرزا ابراهیم خان ملقب به سراج الدیوان و معروف  به سراج 
نیز شعری به گیلکی با عنوان  »شکوای مداح« دارد که  خالی 
از لطف نیست و در نام ها و نامدارهای گیلان درج شده  است. 
رحمت  فومنی،  شیون  جدید،  نسل  سرای  گیلکی  شاعران  از 

موسوی و محمد ولی مظفری را باید نام برد.
شاعران  از  فومنی،  شیون  به  مشهور  نژاد،  فخری  احمد  میر 
محبوب و مشهور شمال ایران است . او در سال 1۳2۵ هجری 
خورشیدی در شهرستان فومن دیده به جهان گشود. شیون در 
سال 1۳۷۶ ه.ش پس از سالها تدریس، بازنشسته شد . او در 
و  کلیوی  مزمن  بیماری  دوره  یک  از  پس   1۳۷۷ شهریورماه 

انجام پیوند کلیه در یکی از بیمارستانهای تهران درگذشت.
در  وصیتش  به  بنا  رشت  داراب  سلیمان  بقعه  در  آرامگاهش 
شاعران  دیگر  دارد.از  قرار  جنگلی  کوچک  میرزا  مقبره  کنار 
از  توان  می  شعری  جدید  جریانهای  از  قبل  نامدارگیلکی 
جهانگیر سرتیپ پور ، تیمور گورگین ، فریدون نوزاد ، محمد 
بابائی پور لنگرودی ، محمد شهدی  لنگرودی ، جواد شجاعی 

فرد وهوشنگ عباسی بسیاری دیگر ... را نام برد.
اولین شاعر گیلکی نیمایی کیست ؟

محمود پاینده لنگرودی منظومه »یه شو، بوشئوم روخئونه« را 
قرار  را ملاک  تاریخ سرودن  ما  اگر  و  1۳۳۸ سرود  سال  در 
سال  در  که  است  نیمایی  گیلکی  شعر  اولین  شعر  این  دهیم، 
1۳۵۸ چاپ شد و در دسترس عموم قرار گرفت . پاینده در 
سال 1۳4۷ هم منظومه ی مهم دیگر خود »لیله کوه« را اوزان 

نیمایی سرود. او این شعر را هم د رسال 1۳۵۸ چاپ کرد.
اما اولین کسی که در شیوه نو نیمایی از او شعر چاپ شد، 
»زمستان  نام  به  او  نیمایی  شعر  که  بود   » بشرا  »محمد  آقای 
بوگوذشت« زودتر از شعر پاینده  در مجلات رخ نشان داد. این 
شعر شاعر به همراه شعرهای دیگر نیمایی  او در سال 1۳۶۸ 
در کتابی با عنوان »ایله جار« در اختیار عموم قرار گرفت.از 
دیگر پیشگامان شعر نیمایی باید از علی اکبر مرادیان گروسی  

با کتاب »ئیجگره« نام برد.
مهمترین موضوعات شعر گیلکی

اشعار شفاهی گیلکی عمدتاً »چهار پاره ها« و یا »دوبیتی«هایی 
هستند که محتوایی عاشقانه دارند و یا از کار پر زحمت در 
مزارع برنج و یا باغ چای و… و ناسازگاری طبیعت می گویند 
و مبتنی بر اوزان هجایی هستد. در میان ادبیات شفاهی گیلکی 
منظومه های » عزیز و نگار« و یا منظومه »رعنا« شهرت بسیاری 

دارند.
بیان تغزلی و روایت، پردازش شخصیت ها در توصیف و در 
شناخت  به  توجه  روایت،  توصیف-  و  طبیعت گرایی  زبان، 
بیشتر روحیات آدمها، هویت بخشی به اجتماعات انسانی، از 
آمدن  وجود  به  است.  گیلکی  نیمایی  شعر  ویژگی های  دیگر 
تجربه  های شعری متفاوت در اوایل دهه ی هفتاد شمسی باعث 
شد نوعی روی گردانی از مؤلفه های شعر بلند نیمایی به سمت 
»هسا  بنام  گیلکی  نویی در شعر  کوتاه سرایی شود و جریان 
از  بیشتر  تاثیر آن  شعر« )شعر اکنون( شکل گرفت که میدان 

شعر نیمایی گیلکی است.
قالبهای مهم شعر گیلکی:از مهمترین قالبهای شعر گیلکی هسا 

شعر، غزل، دوبیتی، رباعی و شعر نو و سپیدواره ها هستند.
*هسا شعر

هساشعر سبکی مدرن از شعر گیلکی و بعداً مازندرانی است 
که توسط شاعران گیلک از جمله محمد بشرا، رحیم چراغی و 
محمد فارسی از اوایل دهه هفتاد پایه ریزی شد. از گذشته های 
بلند شعری، شعرهای کوتاه رواج  دور در کنار منظومه های 
یافت )رباعی و دو بیتی ( در زبان های دیگر نیز اشعار کوتاه 
گاهی با نام ویژه ای )مثلًا هایکو در ژاپن که اشعار ۳ سطری  
1۷ هجایی است( سروده می شود . امروزه با توجه به شتاب 
عصر ما که ملازم نام هایی چون مینی مالیسم )= خرده نگری 
( شده است. روی آوردن به شعرهای کوتاه ناگزیر می نماید. 
شاعران گیلک هم این ضرورت را حس کرده و به نوعی شعر 
کوتاه که  آن را هسا شعر نامیده اند، روی آورده  و نمونه های 

بسیار زیبایی سروده اند. 
در سال 1۳۷0 ، محمد بشرا ، محمد فارسی و رحیم چراغی 
در هفته نامه ی کادح دست به انتشار بیانیه ای زدند و در آن 
بیانیه از زایش نوعی شعر به نام »هسا شعر « سخن گفتند  و 
ویژگی های آن را بر شمردند. هسا شعر نوعی شعر کوتاه است 
آنی حالات  بازتاب  مشخصه¬هایی چون  آن،  سرایندگان  که 
درونی،فشردگی تصویر¬،  ایجاز همراه با نوعی انسان گرایی و 
.. را در آن می جویند.هساشعر موجز و کوتاه است و علی رغم 
مدرن بودن از لحاظ زبان و شیوه بیان، فضای آن عموماً طبیعت 

محض و به دور از فضای شهری است.
هسا شعر گونه ای از انواع شعر رایج در زبان گیلکی است که 
همسو با شعر انسان گرای معاصر حرکت می کند و می کوشد 
تجربه ای رهگشا در پی جویی شعر معاصر در ادبیات گیلکی 
باشد… هسا شعر محصول فشردگی و به هم پیوستگی »ایجاز« 
و »تصویر« است. جمع بندی و گره خوردگی منطقی و معقول 
ماجراها، اشیاء و پدیده ها در فرمی کوتاه که اندیشه و عاطفه را 
بازتاب می دهد… هسا شعر، شعر اکنون است، اکنون نه صرفاً 
درونی  حالات  آنی  دلیل  به  ضرورتاً  بلکه  معاصر،  مفهوم  به 
در  گیلکی  شعر  مکتوب  تجارب  برخلاف  شعر  هسا  است… 
دهه های گذشته، به توضیح اشیاء و پدیده ها نمی نشیند، بلکه 
در دقایق بحرانی به کشف آنها می پردازد. شاعران هسا شعر 
معتقدند که این نوع شعر استقلال ویژه ی خود را دارد و مرز 
بندی هایی را با انواع شعر کوتاه ازجمله هایکوی ژاپنی دارد. 
هسا  اولین  سراینده ی   ، بیانیه  انتشاردهندگان  از  بشرا  محمد 
شعر گیلکی را رحیم چراغی معرفی می کند.»هسا شعر « به نام 
هایی چون »شعر اکنون، نوزاد فرهنگی ، شعر فردای گیلک و .. 
نیز خوانده می شود. فرم به ظاهر ساده ی آن باعث شده است 

افراد زیادی در این پهنه طبع  آزمایی کنند.
از معروفترین شاعران هسا شعر محمد بشرا ، رحیم چراغی ، 
، مجتبی روحانی  اکبر مرادیان  گروسی  محمد فارسی ،علی 
لنگرودی،  دریایی   ، ای  پنجه  رضا  علی   ، محمد جکتاجی   ،

هوشنگ عباسی و ...  را می توان نام برد.
چالش های ساختاری و زبانی شعر گیلکی:

 شعرگیلکی امروز اگرچه توانسته در فضاهای جدید طبع آزمایی 
کند و با ورود به قالب ها، مضامین و موضوعات جدید مسیری 
تازه را بپیماید، اما برخی کتاب هایی که در این چند سال به 
نام شعر گیلکی در فرم ها و قالب های متعدد منتشر می شود، 
سبب شده تا بسیاری از کارشناسان زبان و ادبیات، نسبت به 
آینده آن اظهار نگرانی کنند و از آسیب های متعدد آن بهراسند. 
با چالش ها  امروزه که صنعت نشر کشور  نظر می رسد  به    
و نیازهای متعددی مواجه است، آنچه برای انتشار یک کتاب 
تعیین کننده است، تنها موضوع اقتصادی و فروش و برقراری 
ناشران است؛ متاسفانه این رویه باعث شده  اقتصادی  چرخه 
است کتاب سازی های بسیاری –که بعضا برای  کسب شهرت 
و نام و نشانی است-در دهه های اخیر خاصه در شعر اتفاق 
بیفتد.بنابراین شعر گیلکی امروز ما با چند چالش بسیار جدی 
آن  برای  نشود،  چاره اندیشی  آنها  برای  اگر  که  روبروست 
مخاطراتی را به همراه خواهد داشت. از جمله این چالش ها: 

1( افراط در ساده نویسی و ساده اندیشی. در حوزه ترانه سرایی 
با فرو افتادن در دامچاله »سانتی مانتالیسم« ) احساسات گرایی  

یا پیرو احساس بودن( این تهدید جدی تر می شود.
2( چالش دیگر فاصله گرفتن نسل شاعران امروز از »خلوت 
شاعرانه« و گم شدن در هیاهوی »فضای مجازی« است که هر 
چند استفاده از این فضا برکاتی دارد؛ ولی شاعر را از ذات 
شاعرانه خود دور می کند. شاعر در فضای مجازی به ناگزیر به 
فرمول »آنچه شما خواسته اید« تن می دهد و بر اساس ذوق و 
ذائقه عمومی به تولید محتوا می پردازد. این امر در درازمدت 

ذهن و زبان شاعر را دچار فرسایش می کند
شعر  که  است  چالش هایی  دیگر  از  نیز  »جشنواره زدگی«   )۳
امروز را در چنبره خود گرفتار کرده و از سکه انداخته است. 
جشنواره زدگی در نهایت به »مناسبت زدگی« ختم می شود. این 
که شعر امروز به »فقر اندیشه« مبتلاست، معلول جشنواره زدگی 

است.
4( استفاده ابزاری از شعر و ادبیات باعث شده است پیوند ما 
با ادبیات گرانسنگ گیلکی سست شود. رسالت شعر و ادبیات 
از  بیرون  اگر  هنری  التذاذ  نیست.  احساسات«  »تحریک  تنها 
دایره »تفکر و اندیشه« اتفاق بیفتد، چیزی بر ارزش های جامعه 

نمی افزاید. حکمت و اصالت هنر، گمشده شعر امروز است. 
۵(  نداشتن یک نقشه راه درست:  متاسفانه اکثر برنامه های ادبی 
ذوقی و سلیقه ای برگزار می شود. تقویم زدگی و مناسبت زدگی 
آفت شعر گیلکی شده است.ما باید به ذات ادبیات برگردیم وبه 

ادبیات عمیق تر نگاه کنیم.
۶(  عدم توجه به مقوله »نقد ادبی« و »آموزش«. اگر متولیان 
توجه  مهم  این  به  خود  برنامه ریزی های  در  ادبی  و  فرهنگی 
بیشتری داشته باشند، می توان بسیاری از تهدیدها را به فرصت 
»نقد  فرهنگی  مدیران  از  بسیاری  متاسفانه  ولی  کرد؛  تبدیل 

ادبی« و »آموزش« را جزو واجبات حوزه ادبیات نمی دانند.
احترام  و  فهم  قابل  و  دقیق  و  معتبر  معیار  زبان  نداشتن    )۷

همگان و سلیقه ای و دم دستی نوشتن
۸(  به روز نبودن زبان به کار گرفته شده در شعر و حتی عدم 

توجه به نوآوری های زبانی 
۹( عدم آگاهی کافی شاعران و عدم شناخت درست جایگاه 
از  پرهیز  و  کهن  شعر  های  مجادله  در  توقف  و  امروز  شعر 

موشکافی های دقیق و باریک بینی های هنرمندانه
اعم  امروز  به شاخصه ها و مولفه های شعر  10( عدم توجه 
زیبایی شناسی،  زبانی،  از )ویژگی های ساختاری، محتوایی، 

معناشناسی، هنجارگریزی(
11( پرهیز از نقد آگاهانه و تحلیل حرفه ای اشعار و درگیر 
تعارفات رایج و مرسوم، باعث درجا زدن بسیاری از شعرای 

شعر گیلکی شده است.
اندازه سروده های  از  بیش  مآبانه و  12( دشوارسرایی فاضل 

برخی شاعران گیلک سرا 
بی  و  عجولانه  گاه  و  اندازه  و  حد  بی  شدن  نزدیک تر   )1۳
مبالات زبان شعر به زبان گفتار، بدون داشتن آگاهی های لازم 

و ابزارهای بیانی و زبانی
14(  ضعف تالیف و مشکلات نحوی و عدم رعایت قواعد 

دستوری و رسم الخطی
1۵( کژتابی ها )به کارگیری واژگان و جملاتی با معنی تداعی 

کننده نادرست(
1۶(  آمیختن زبان های معیار) نوشتاری( و گفتار

1۷( کلیشه های منفی )تکراری( زبانی و بی تنوعی در شیوه 
ی بیان

جوانه های اندیشه
*شیشه های شکسته
امیر صدرا حلاجیان

پایه ی هفتم
مدرسه شاهد علی اکبر)ع(

لاهیجان

روزی روزگاری ازمدرسه داشتم به خانه می آمدم مادرم به 
کن  نگاه  خوب  را  خودت  وبر  دور  همیشه  بود  گفته  من 
نگاه  را  خودم  بر  دورو  داشتم  هم  من  بشناس  را  مردم  و 
می کردم تا اینکه چشمم به خانه ای قدیمی با پنجره های 
شکسته برخورد خواستم از بیرون داخل  خانه را ببینم ولی 
هر  که  کردم  فکر  خودم  با  افتادم  ک  خورد  سُر  پایم  بعد 
کسی که این جا  زندگی می کند ناراحت و غمگین است 
وقتی  که داخل خانه را نگاه کردم با خود گفتم شاید آن 
ها زندگی خوبی داشته باشند به خانه رفتم و ماجرا را برای 
به سمت آن خانه  مادر گفت که  تعریف کردم ولی  مادرم 
را  مادرم  دارد ولی من حرف  نروم چون  آن خانه ریزش 
گوش نکردم باز به آن خانه رفتم در آنجا کسانی را دیدم 
که با اینکه خانه بدی داشتند خوشحال بودند و شادی می 
کردند بچه ها بازی می کردند مادر و پدرها  غذا درست می 
کردند که بچه هایشان گرسنه نمانندهرگز احساس پشیمانی 
نمی کردند  چرا در این خانواده به دنیا آمدند ، نگاهی به  
من کردند و حتی به ذهنشان نرسید که من را از لبه ی پنجره 
پرت کنند، من پایین پریدم و از آنجا فرار کردم وبعد از آن 
فهمیدم که هرگز فکر نکنم که از  پنجره های شکسته ،غم و 

اندوه بیرون نمی آید!

فاطمه قنبری زیازی)ماه( با 
اندیشه های سبز

 
*مثل بهار

برای دخترم سارا
گیسوانت را 

می بافم 
و تو را 

نذر نسیم می کنم 
یادت می دهم

از صخره های سخت ترس عبور کنی
با پیچک بهاری

قد بکشی
با پرنده های محبت
آواز عشق بخوانی

یادت می دهم
مثل بهار

جوانه بزنی
سراب هارا
هاجر شوی

تا زمزم عشق بنوشی
*همسایه 

من ماندم و تنهایی
با گروهی از پرستوهای وحشی

من اسیر دریا 
و پرندگان 
اسیر آسمان

در افق به هم می رسیم
آنجا که زمین و آسمان همسایه هم اند

*نذر پیراهن 
صدای

پای بهار می آید 
چشمانم را 
پیوند می زنم 

به عشق
و شوق شکفتن بنفشه

و بشارت می دهم
بهار را

رویش دوباره را
طلسم سکوت زمستان را 

می شکنم 
و من سبد سبد بنفشه
نذر پیراهنت می کنم

*وسعت نگاه
جغرافیای وجودم
از همین جاست

محصور در دایره ای
به وسعت نگاه تو 
و حجم آشفتگی ام را

دور می زنم 
و تمام هستی ام را جمع می کنم

تا 
به تو برسم

فرامرز محمدی پور 
و شعرهای تازه

*دوربین 
زندگی 

رودخانه ایست
از جریان نمی ایستد

و درختان
دوربین های سبزی که
به تماشا نشسته اند

من جریان دارم
من عاشق جاده های یکرنگی ام
که به رودخانه ی یادها می رسد

من جریان دارم
*چای رفاقت
لب رودخانه

یک استکان چای رفاقت
دلتنگی ام را می ریزد

من سالهاست
تو را می نویسم

گاه گاهی 
برایم چای بریز

مثل بارانی که بند نمی آید
*نامرادی

چه روز گار عجیبی
همیشه در حال عبوریم

از جاده های تردید
از پل های سرگردان

و دلمان می لرزد
برای این همه سنگلاخ های نامرادی

راستی
انتهای این جاده و پل

بن  بست ندارند؟

شعرهای کوتاهِ
 مهدیه رضایی

*آوار
همه می گویند 
خوب مانده ای 

اما از دلم
مشتی آوار برجا مانده است

*طرح
غمی غریبانه

آه که می کشم 
سینه ام می سوزد.

*وفا
به ارث برده ام

وفا  را
از شمعی که می سوزد
باز بی قرار  می ایستد

فاطمه قنبری زیازی ، دو کتاب 
جدیدش را به ناشر سپرد

فاطمه قنبری زیازی ،شاعر و نویسنده ی گیلانی دو کتاب 
جدیدش را برای چاپ به انتشارات آوای غزل سپرد.

بخش  خبرنگار  به  خبر  این  اعلام  با  آقانژاد  علی  بهروز 
فرهنگی ،هنری روزنامه نسیم گفت: فاطمه قنبری زیازی از 
شاعران و نویسندگان فعال  و پرتلاش گیلانی دو اثر تازه اش 
را به انتشارات آوای غزل سپرد تا به زیور طبع آراسته شود، 
کار  یک  و  گلدار)شعر(  رویاهای  مجموعه  افزود:دو  وی 
تحقیقی در ارتباط با رضایت شغلی کارمندان از آثار فاطمه 

قنبری زیازی به زودی چاپ و به بازار نشر خواهد رسید.
شایان ذکر است فاطمه قنبری زیازی یکی از مدیران فعال 
و پرتلاش کانون آموزش وپرورش شهرستان لاهیجان است 
و سه مجموعه شعر ماه من، فاصله و شبیه باد را در کارنامه 
ی ادبی خود دارد و اشعارش در روزنامه ی نسیم ، مجله ی 

اطلاعات هفتگی و سایر نشریات نیز چاپ می شود.

»عکاسی زیر آب« منتشر شد
کتاب »عکاسی زیر آب« نوشته قاسم رستی خواه راهی بازار 
کتاب شد. این کتاب که شامل دو بخش عکاسی و غواصی 
و حاصل تجربه چهل ساله نگارنده است با ویراستاری برومند 
شکری در 1۷4 صفحه قطع رقعی از سوی انتشارات مدید 
منتشر شده است.رستی خواه درباره انگیزه اش از نوشتن این 
کتاب می گوید: سه سال پیش احساس کردم به یک مرجع 
نیاز  آب  زیر  در  فیلمبرداری  و  عکاسی  برای  فارسی  زبان 
و  کرده  تهیه  ایران  از  خارج  از  کتاب هایی  بنابراین  داریم 
»عکاسی  کتاب  اکنون  کردم.  ترجمه  را  آنها  مناسب ترین 
کتابی  البته  است.  همگان  دسترس  در  آب«  زیر  دیجیتال 
فاخر، در قطع بزرگ رحلی و گران قیمت با عکس های بسیار 
زیبا شده است.  امروز با توجه به شرایط زمانی حال حاضر 
لازم بود کتابی ساده تر و در قطع کوچک و قیمتی مناسب 
را  آب  زیر  عکاسی  کتاب  باشیم.  داشته  دست  در  همگان 
منتشر کردم تا مأخذی باشد برای علاقه مندان. در این کتاب 
سعی کرده ام تا موانع و مشکلات مختلف پیش روی مشتاقان 
را کم کرده و گامی درخور شور و شوق طرفداران دنیای 
آب برداشته باشم. او هچنین اظهار می کند: کشور عزیز ما در 
شمال و جنوب متصل است به دریای خزر و خلیج فارس 
که هر دو به دلایلی در ردیف مهمترین منابع طبیعی در جهان 
هستند. برخی عقیده دارند که بقا و آینده ایران به چگونگی 
تعامل مردم ایران با این دو نعمت بزرگ الهی ارتباط دارد. 
آنچه در استفاده و نگهداری بهینه از خلیج فارس و دریای 
خزر اساسی و سرنوشت ساز است، همان نیروی خارق العاده 
ایران است. می توان  انسان ها و همت و تلاش ملت بزرگ 
هنر  با  ایران  مأنوس کردن جوانان و متخصصین  با آشنا و 
جذاب عکاسی زیر آب، زمینه لازم را فراهم ساخت تا توجه 
و نگاه آحاد مردم ایران زمین به آب  های شمال و جنوب و 
داخل کشورمان عمیق تر و اصولی شود. با توجه به اهمیت 
بقاء و  و نقش عمده ای که دریای خزر و خلیج فارس در 
بیشتر  ایران دارند، گسترش دانش عموم و شناخت  قدرت 

این دو منبع آبی برای جوانان ایرانی ضروری است. 
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مجیدی:
 استقلال بزرگترین باشگاه آسیاست

خبرهای تازه از تحولات خط حمله 
پرسپولیس؛ 

غول مالیایی شاگرد یحیی 
می شود؟

بازگرداندن »استقلال« به وزارت ورزش؛

مسیری که »هاشمی« باید مسدودش کند
 ورود »سفارشی«ها به ورزش ممنوع!

به  سیاسی  بعضا  و  غیرورزشی  افراد  ورود  برای  که  مسیری 
وزارت ورزش و جوانان در دوره حضور حمید سجادی بازی 
شده بود، باید توسط کیومرث هاشمی مسدود شود تا ورزش 

کشور قدم های رو به جلویی بردارد.
به عنوان سرپرست وزارت ورزش  انتخاب کیومرث هاشمی 
است،  شده  همراه  ورزش  اهالی  استقبال خوب  با  جوانان  و 
همانطور که حضور حمید سجادی به عنوان وزیر ورزش هم 
در ابتدا با چنین شرایطی مواجه بود اما هر چه از عمر مدیریت 
جایش  استقبالی«  »خوش  این  گذشت،  ایران  پرافتخار  دونده 
به »بدرقه بد« داد و سجادی را به در خروجی خیابان سئول 

نزدیک کرد.
مدیری که از جنس ورزش بود و حضورش می توانست موجی 
از امیدواری و اتفاقات خوب در ورزش کشور را ایجاد کند، 
پایه های  ساخت،  خودش  برای  که  هایی  آشیل«  »پاشنه  با 
مدیریتش را سست کرد تا جای موافقانش با مخالفانش عوض 

شد و اکثریت خواستار کناره گیری اش شدند.
عنوان یک چهره ورزشی و تحصیل کرده  به  حمید سجادی 
رئیس  از  اصلی ترین خواسته جامعه ورزش  عنوان  به  سال ها 
سازمان  مسئولیت  برای  »ورزشی«  یک  انتخاب  برای  جمهور 
اخیر  سالهای  در  ورزش  وزارت  و  گذشته  در  بدنی  تربیت 
رنگ  مجلس  اعتماد  رأی  را  قبل  سال  دو  و  می شد  مطرح 
واقعیت به خود گرفت اما اتفاقاتی که در دوره مدیریت او رخ 
داد این خواسته جامعه ورزش برای دوره های بعد را را تردید 
اصرار  شأن  درخواست  روی  آنها  بازهم  آیا  که  کرد  همراه 

دارند؟
ورزشی  مدیریتش  »جنس«  اما  بود  ورزش  از جنس  سجادی 
و  فن  هر  تا  داد  قرار  »حریف«  اختیار  در  را  و خودش  نبود 
تکنیکی که بلد است روی او پیاده کند و امتیاز بگیرد و در 

نهایت وی را »خاک« و از تشک بیرون کند.
به یک ورزشی  رئیس جمهور  بازهم  رفتن حمید سجادی  با 
افتخارات  اندازه  به  شاید  که  چهره ای  به  کرد.  اعتماد  دیگر 
در  اما  باشد  نداشته  قوی  کارنامه  سجادی  حمید  ورزشی 
بسیار  حیث  این  از  و  دارد  طولانی  سابقه  ورزش  مدیریت 

جلوتر از دونده وزارتخانه خیابان سئول است.
کرد  شروع  ملایر  بدنی  تربیت  معاونت  از  هاشمی  کیومرث 
اوایل  و  داد  ادامه  همدان  استان  بدنی  تربیت  مدیرکلی  با  و 
آمار و اطلاعات  تهران معاون دفتر  با حضور در  دهه هشتاد 
تربیت  مدیرکل  را  دوره ای  بعد  و  شد  تربیت بدنی  سازمان 
دفتر  مدیرکل  تهران  به  برگشت  در  و  بود  یزد  استان  بدنی 
امور مشترک فدراسیون ورزشی شد. معاون سازمان و رئیس 
مرکز توسعه ورزش قهرمانی کشور، رئیس شورای برون مرزی 
قائم مقام  سازمان تربیت بدنی، سرپرستی فدراسیون فوتبال و 
وزیر در امور تربیت بدنی آموزش و پرورش از جمله دیگر 

مسئولیت های اوست.
مشخص  را  ورزش  وزارت  سرپرست  تکلیف  کارنامه  همین 
می کند. او باید راهی را برود که حمید سجادی نرفت. کیومرث 
هاشمی باید مسیرش را از دونده ای که به خط پایان نرسید 
جدا کند و قدم در جاده ای بگذارد که انتهایش »استقلال« و 

که حلقه  استقلالی  است.  ایستاده  وزارت ورزش  »مرجعیت« 
مفقوده و گمشده دوره حضور حمید سجادی بود.

ورزش اگر می خواهد قدمی رو به جلو بردارد باید خودش را 
از »بده بستان های« سیاسی دور کند و عنان کار را به آنهایی 
بدهد که براساس ضابطه روی صندلی مسئولیت قرار می گیرند 
نه رابطه فلان مسئول سیاسی با وزیر ورزش. باید جایی باشد 
البته تحصیلکرده و  باتجربه و  برای حضور مدیران کاربلد و 

بااخلاق ورزشی.
کیومرث هاشمی برای ماندن و »رأی« اعتماد گرفتن از مجلس 
فاکتورهای  و  ویژگی ها  با  ورزشی  مدیر  یک  فاکتورهای 
»وزیر« را دارد اما برای قانع کردن نمایندگان باید »استقلال« 
در تصمیم گیری و انتخاب نفرات کاربلد و مدیران لایق را در 

دستور کارش قرار دهد.
و  بود  ورزش  وزارت  متوجه  گذشته  دوره  در  که  تهدیدی 
وزارتخانه را اسیر تصمیم گیری های بیرونی به ویژه در بعضی 
انتصابات کرده بود؛ می بایست به یک فرصت بدل شود. طبیعی 
است که هیچ مدیری در همه حوزه ها نیروهایی که از پیش با 
آنها آشنایی داشته باشد و کار را با آنها تجربه کرده باشد ندارد 
و لازم است از مشورت و راهنمایی کارشناسان و خبرگان در 

انتخاب همکارانش استفاده کند.
اما این مشورت نمی باید استقلال تصمیم گیری مدیر را تحت 
الشعاع قرار دهد. مشورت دهندگان مشفق نیز حتماً به گونه ای 
عمل نمی کنند که حوزه اختیارات یک مدیر اجرایی خدشه دار 

شود و چهره مدیریتی او آسیب ببیند.
خالی  دانش  مدیریت  حیث  از  سجادی  دوره  حال  عین  در 
است  بعدی محق  نیست؛ هرچند وزیر  ارزشمند  تجربیات  از 
که نسبت به تغییر مدیران و سیاست های وزارتخانه براساس 
و  تجربیات  ارائه  فرصت  نباید  اما  کند  اقدام  راهبردهایش 
دستاوردها را از ساختار موجود بگیرد. بی تردید هاشمی برای 
پیش داوری های  و  فاصله گذاری ها  از  است  ناگزیر  موفقیت 

سیاسی نیز پرهیز کند.
وزارت  سرپرست  توسط  نفرات  انتخاب  در  »استقلال«  باید 
حتی  باشد.  رؤیت  قابل  و  ملموس  ورزش  اهالی  برای 
نمایندگان مجلس هم باید این استقلال را ببیند تا بدانند این بار 
یک ورزشی آمده تا با مدیریت درست و انتخاب های درست 

ترش، ورزش کشور را یک قدم به جلو ببرد.
و  درست  مشورت های  به  نیاز  راه  این  در  هاشمی  کیومرث 
آنهایی  همه  قطعاً  دارد.  افراد  مورد  در  تر  درست  تصمیمات 
که در دوره گذشته وارد وزارتخانه شده اند مدیرانی ضعیف 
و کارنابلد نیستند. حتماً هستند مدیرانی که می توانند در کنار 
هاشمی و تیمش قدم های رو به جلویی برای ورزش بردارند.

به همین خاطر سرپرست وزارت ورزش باید با بررسی دقیق، 
معاونان  و خیراندیش،  دلسوز  افراد  با  و مشورت  کارشناسی 
پاسخ  هم  بتواند  تا  کند  انتخاب  را  همراهش  مدیریتی  تیم  و 
اعتماد رئیس جمهور را بدهد و هم جامعه ورزش را از انتخاب 
را  آنها  و خواسته  کند  دلگرم  و  سربلند  ورزشی  یک  دوباره 

برای همیشه به دل سیاه تاریخ نفرستد.

عباس اورسجی امروز مدعی شد که برای رسیدن تیم مردان به 
فینال بازی های آسیایی هانگژو نگران نیست و مطمئن است که 

این تیم در فینال حضور دارد و خوب می درخشد.
خبری  نشست  در  کبدی  فدراسیون  رییس  اورسجی  عباس 
اظهار کرد: بیشترین فعالیت ما اردوهای آمادگی برای هانگژو 
است. اردوهای زیادی را برگزار کردیم و خیلی زود اردوها را 
آغاز کردیم. دلیل آن هم این است که دوره قبل طلا گرفتیم و 
باید خود را برای مسابقات آماده می کردیم. مدت خیلی زیادی 

در زمان کرونا اردوها تعطیل بود.
وی افزود: ما عید نیاز به اردوی تدارکاتی داشتیم و به چند 
کشور پیشنهاد دادیم ولی خیلی از کشورها هنوز انتخابی انجام 
نداده بودند. رسیدیم به قهرمانی آسیای بوسان که اتفاق خوبی 
بود. ما هم با توجه به نحوه برگزاری مسابقات دوبار با هند 

بازی کردیم که کمک خوبی کرد.
رییس فدراسیون کبدی گفت: من از قبل گفته بودم که به دنبال 
مدال نیستم. من پیغام کتبی به مازندرانی دادم که نتیجه مهم 
نیست و با ترکیب جوان به مسابقات رفتیم. یک مصاحبه کرده 
ناراحت شده  ما  بازیکنان  نرفتیم  و  با ترکیب اصلی  بودم که 
ترکیب  نمی خواهم  کنم.  استفاده  ادبیات  این  از  نباید  بودند. 

اصلی را بگویم.
او در واکنش به اینکه در قهرمانی آسیا بنگلادش و پاکستان 
نبودند و در این صورت ممکن است به مدال نرسیم، گفت: 
آسیایی  بازی های  فینال  در  مردان  بخش  در  درصد   ۱۰۰ ما 
هستیم. کسب مدال طلا برای ما یا هند روی اشتباهات فردی 
به دست می آید. بازیکنان ما با هندوستانی ها تنه به تنه شده اند 
و آشنا هستند. هر تیمی که کمتر اشتباه کند می تواند به مدال 

طلا برسد.
اورسجی در ادامه گفت: در قهرمانی آسیا با یک اشتباه فردی 
نقره گرفتیم. یکی از بازیکنان حرف زد و کلمه کبدی را قطع 
کرد و امتیاز از دست داد. شاید اگر این اشتباه رخ نمی داد و 
اتراچالی  فاضل  می بردیم.  شاید  نمی دادیم  دست  از  امتیاز   ۵
با  کاملا  نبودند.  مسابقات  این   در  لژیونرها  از  دیگر  خیلی  و 

مدیریت تیم اعزام شد و ان شاءالله نتیجه خوبی را در هانگژو 
می بینیم.

وی به اردوی پاکستان در ایران اشاره کرد و گفت: پاکستان 
در ایران اردو زد و در یکی از بازی های تدارکاتی ما را اذیت 
را دست  تیم ها  نباید  داشتیم .  مختلفی  ارنج های  ما  البته  کرد. 
کم گرفت اما پاکستان نمی تواند حریف قدری برای ما باشد. 
قول داده ام و می گویم به فینال می رسیم. همه تلاش خود را 
برای طلا می کنیم. اردوهای زودهنگام و تدارکاتی در شهرها 
و شرایط مختلف داشتیم. اردوی بعدی در کیش است و قرار 
است در آب کبدی بازی کنند. خیلی برای رسیدن تیم مردان 
به فینال نگران نیستم. مطمئنم در فینال حضور دارد و خوب 

می درخشد.
اورسجی افزود: در بخش زنان با خانم جین ادامه دادیم. در 
دوره قبل بازی های آسیایی هم با خانم جین بودیم. اردوها را 
زود شروع کردیم و دیگر اردوزده شده بودند. نیاز به اردوی 
تدارکاتی بود و با چند کشور مثل تایلند، چین تایپه، چین و 
هند مذاکره کردیم. هند اعلام آمادگی کرد و علی رغم شرایط 
سخت مالی تیم را به هندوستان اعزام کردیم. ۹ تیم باشگاهی 
با ما بازی کردند که ۳ تیم ایده آل بودند، ۳ تیم متوسط و ۳ تیم 
در حد پایین تر بودند. بعد از چندین اردو دیدارهای تدارکاتی 

با هند ارزشمند و مفید بود.
هانگژو  در  زمان  نتیجه  مورد  در  کبدی  فدراسیون  رییس 
گفت: قول دادن در بخش زنان سخت است. چون زنان سایر 
کشورها آزادتر هستند و بازیکنان ما با حجاب کامل هستند. 
از طرفی ملی پوشان زنان سایر کشورها با تیم ملی مردان بازی 
می کنند و این خیلی به لحاظ فنی به تیم ملی کمک می کند. 
می کند.  بیشتر  ما  تیم  با  را  آنها  فاصله  مشترک  تمرینات  این 
در بخش زنان هر مسابقه برای ما حیاتی است. در دور قبلی 
به چین تایپه باختیم و غافلگیر شدیم. تیم  چین تایپه سرعتی 
است و تیم های هند و چین قدرتی هستند. باید بازی به بازی 
جلو بروند تا به فینال برسند. هند که در گروه ما نیست و اگر 
با قدرتی که در اردوی تدارکاتی هند ظاهر شدند جلو بروند 

موفق خواهند بود.
وی افزود: با تلاشی که داشتند اگر از گروه به عنوان سرگروه 
بالا بروند کار راحت تری مقابل هند خواهند داشت. چه بسا 
بتوانیم مدال طلا را تکرار کنیم. قهرمانی  که مانند دوره قبل 

مجدد دور از دسترس نیست.
او گفت: در آخر این ماه انتخابی تیم های ملی برای بازی های 
این  عازم  هانگژو  مسابقات  از  بعد  که  داریم   را  سالن  داخل 

مسابقات خواهیم شد. یک کارگروه هم برای لژیونرها داریم.
او در مورد انتخاب مقر فدراسیون آسیایی گفت: برای رسیدن 
به این کرسی شیر یا خط نکردم و پشت این قضیه اتفاق های 
خوبی بود که به این جا ختم شد. یکی از اتفاقات میزبانی های 
زیاد ما بود. حضور در سکوهای اول تا سوم نیز تاثیر داشت 
این  با کشورها داشتیم و نشان دادیم که  و دیپلماسی خوبی 
حق کبدی ایران است. من از دستگاه ورزش ایران یک چیز 
عدم  خاطر  به  که  بود  انتخابات  برگزاری  که  می خواستم 
از  که  ما  کردیم.  برگزار  ایران  در  ما  ولی  نپذیرفتند  حمایت 
میزبانی  یک  فقط  و  کند  رای جمع  ما  برای  نخواستیم  کسی 
می گویند  همه  بین المللی  کرسی  بگویی  اگر  می خواستم. 
وزیر  با  بارها  است.  شعار  حد  در  همه  اما  می کنیم  حمایت 
سابق ورزش صحبت کردم اما به جایی نرسید. کدام دیپلماسی 
آسیا  کنفدراسیون  رییس  حمایت،  بدون  ایرانی  یک  ورزش؟ 
زده  مقر  که  من  اسم  به  می خواهم.  مقر  یک  فقط  و  شده 

نمی شود.
اگر  نمی شوم.  حمایت  ولی  هستم  ایرانی  یک  من  گفت:  او 
فرزند یک فرد سیاسی بودم از من خیلی نام برده می شد اما 
چقدر  شعار  چقدر  نمی شود.  توجه  آمدم  بالا  پله  پله  چون 
افراد  باشم  نداشته  ساختمان  که  زمانی  تا  نتیجه؟  بی  حرف 
را کجا بگذارم. به هر حال این کنفدراسیون نیاز به یک مقر 
توی  را  تلویزیون  و  یخچال  نباشد  خانه  که  زمانی  تا  دارد. 

خیابان بگذارم؟
به  رییس فدراسیون کبدی گفت: دکتر سجادی خیلی قول ها 
امید بی خودی دارم.  اما هیچ کدام عملی نشد. هنوز  من داد 
سجادی استاد من بود اما وقتی قولی به یک نفر می دهی منتظر 
می ماند. یک نفر نگفته چه می کنی. باید اتفاقات خوبی برای 
می گوید  نشود  اگر  هاشمی  کیومرث  بزنم.  رقم  ایران  کبدی 
نمی شود. روز گذشته جلسه ای داشتیم که قول ایجاد ساختاری 
میزبان قهرمانی جوانان در هر  در کیش داده شد. قرار است 
دوره باشد. توقع دارم که متولیان اصلی ورزش درک درستی 

از کرسی ها داشته باشند.
او در پایان گفت: من برای انتخاب بازیکنان تیم ملی به حرف 
طلا  ما  قبلی  دوره  اگر  نمی دهم.  گوش  احدی  و  فردی  هیچ 
گرفتیم به همین دلیل بود. در ترکیب تیم ملی به هیچ عنوان 
این چیزهاست  به خاطر  نمی روم . شاید  بار حرف کسی  زیر 
ساختمان نمی دهند. برای حضور در اردوی تیم ملی مشکلی 
ندارم اما برای ترکیب تیم ملی با کسی شوخی ندارم. برای طلا 
برنامه ریزی کردیم. بازی های دور قبل جاکارتا زمان و مردان 
را هر روز نگاه می کنم و در بازی آخر از داور ضرر کردیم. 
این اتفاق را برای هانگژو نداریم . زمین اختصاصی برای زنان 
و مردان وجود دارد و ۱۰ دوربین برای هر زمین تعبیه کرده ایم 

تا به کسی از سوی داوری آسیبی نرسد.

رییس فدراسیون کبدی: 

نگران رسیدن به فینال بازی های آسیایی نیستم
 تیم زنان »اردوزده« شده است!

خلیفه کولیبالی، جدی ترین گزینه موردنظر یحیی گل محمدی 
برای تقویت خط حمله پرسپولیس است.

اخیر  یک ماه  در  تابستانه  نقل وانتقالات  بازار  در  پرسپولیس 
زیادی  گمانه زنی های  آنکه  وجود  با  و  نداشته  فعالیتی 
انجام شده اما خبری از اضافه شدن بازیکن جدید به جمع 
شاگردان یحیی گل محمدی نیست. در این میان در روزهای 
گذشته و بعد از انجام اولین بازی در لیگ بیست وسوم مقابل 
همراه  پایتخت  سرخ پوشان  برتری  با  که  اراک  آلومینیوم 
و  شده  داغ  پرسپولیس  اردوی  در  نقل وانتقالات  تبِ  بود، 
مدیران این باشگاه در تلاش هستند تا دو بازیکن جدید را 

به خدمت بگیرند.
ننکا میگوئل جونیور گزینه موردنظر یحیی گل محمدی برای 
پرسپولیس است که گفته می شود طی  تقویت خط دروازه 
خواهد  تهران  وارد  برزیلی  بازیکن  این  آینده  ساعت   48
شد. در کنار تقویت خط دروازه و انتخاب گزینه جانشینی 
برای علیرضا بیرانوند، اصلی ترین دغدغه یحیی گل محمدی 
مهاجم خارجی  تابستانه جذب یک  نقل وانتقالات  بازار  در 
بود که از همان روز نخست فعالیت بازار نقل وانتقالات این 
موضوع مطرح شد اما با وجود طرح اسامی مختلف، انتقال 

بازیکنی به پرسپولیس رسمی نشد.
 ۳۰ از  بیش  بازی  فیلم  می شود  گفته  که  یحیی گل محمدی 
بازیکن را تماشا کرده، حالا تصمیم نهایی خود را در زمینه 
نام  می شود  گفته  و  گرفته  پرسپولیس  حمله  خط  تقویت 
گزینه موردنظر خود را به مدیران باشگاه معرفی کرده است. 
مهاجم  یک  انتخاب  دنبال  به  اول  وهله  در  که  گل محمدی 
برزیلی بود اما سرانجام تصمیم گرفت تا در بین گزینه های 
مطرح  را  آفریقایی  مهاجم  یک  جذب  درخواست  موجود، 
کند و گفته می شود که بعد از طرح درخواست انجام شده از 
سوی سرمربی پرسپولیس، مذاکرات با گزینه موردنظر یحیی 

گل محمدی آغاز شده است.
مهاجمیباسابقهعضویتدرپاریسنژرمن!

مورد  را  عملکردشان  که  گزینه هایی  میان  از  گل محمدی 
را  کولیبالی  خلیفه  نام  تا  گرفت  تصمیم  داد،  قرار  بررسی 
کولیبالی  بدهد.  قرار  پرسپولیس  باشگاه  مدیران  اختیار  در 
مهاجمی ۳۱ ساله و ۱۹7 سانتی متری اهل کشور مالی است 
که در سالیان گذشته کارش را در فوتبال اروپا دنبال کرده 
و  مانند شارلروا  تیم هایی  در  بازی  سابقه  کارنامه اش  در  و 
دیده  بلگراد  ستاره سرخ  و  فرانسه  نانت  بلژیک،  اندرلخت 
سابقه  گل محمدی  یحیی  موردنظر  گزینه  که  البته  می شود. 
عضویت در تیم پاری سن ژرمن را هم دارد اما هیچ گاه برای 
فرصتی  تا  است  نرفته  میدان  به  رسمی  بازی  در  تیم  این 

طلایی برای کسب تجربه را از دست بدهد.
آمارناامیدکنندهکولیبالیدرفصلیکهگذشت!

یورو  هزار   7۰۰ ترانسفرمارکت  سایت  که  کولیبالی  خلیفه 
او ارزش گذاری کرده، به عنوان بازیکن آزاد و بعد از اتمام 
با  مذاکره  مشغول  بلگراد  ستاره سرخ  باشگاه  با  قراردادش 
مدیران باشگاه پرسپولیس است. کولیبالی در فصل گذشته 
7 بازی برای تیم صربستانی در لیگ برتر این کشور، جام 
حذفی و لیگ اروپا بازی کرد که توانست تنها یک گل به ثمر 
به ثبت رسیده که  ناامیدکننده در شرایطی  این آمار  برساند. 
خارجی  مهاجم  جذب  با  است  امیدوار  گل محمدی  یحیی 
بتواند شرایط خط حمله تیمش را سامان بخشد و از بحران 

خارج کند.
دورانطلاییکولیبالیدرخنتونانت

بازی  انجام 8۵  مهاجم ۳۱ ساله موردنظر پرسپولیس سابقه 
این  در  که  دارد  کارنامه اش  در  را  بلژیک  خنت  تیم  برای 
بازی ها توانسته 2۵ گل برای تیم بلژیکی بزند. جالب آنکه 
قهرمانان  لیگ  در  گلزنی  سابقه  پیراهن خنت،  در  کولیبالی 
کولیبالی  دارد.  کارنامه خود  در  هم  را  اروپا  لیگ  و  اروپا 
نانت  تیم  برای  را  تیم  برای یک  بازی خود  بیشترین شمار 
فرانسه انجام داده که در ۱۱۰ مسابقه برای این تیم در همه 
او  کارنامه  در  زده  26 گل  آمار  و  رفته  میدان  به  رقابت ها 
از سوی  گذشته  روزهای  در  مذاکرات  می خورد.  به چشم 
مدیران باشگاه پرسپولیس با کولیبالی آغاز شده و باید دید 
بلندقامت  مهاجم  این  انتقال  گوناگون،  اسامی  از طرح  بعد 
مالیایی نهایی خواهد شد تا بعد از شیخ دیاباته، برای دومین 
پرسپولیس  ترکیب  مالی در  از کشور  پیاپی مهاجمی  فصل 
گل محمدی  یحیی  شاگردان  جمع  به  هم  او  انتقال  یا  باشد 
منتفی خواهد شد و همچنان بدون حضور مهاجم خارجی، 

پرسپولیس کارش را پیش خواهد برد.

قهرمان  که  است  ایرانی ای  آخرین  می گوید  مجیدی  فرهاد 
آسیا شده، ولی امیدوار است استقلال به این عنوان دست پیدا 

کند.مجیدی: استقلال بزرگترین باشگاه آسیاست
پس از کسب یکی از به یادماندنی ترین قهرمانی های تاریخ 
قهرمان  تا  داد  ترجیح  مجیدی  فرهاد  استقلال،  با  برتر  لیگ 
بدون شکست ایران را به مقصد امارات ترک کند و هدایت 
یک  بگیرد.  عهده  بر  را  کلباء  اتحاد  مطرح  چندان  نه  تیم 
سال های  همان  در  که  جوانی  سرمربی  برای  بزرگ  ریسک 

ابتدایی راه دور و درازش، تصمیم گرفت لژیونر شود.
در شرایطی که خیلی ها تصور می کردند مجیدی در امارات 
چندان دوام نخواهد آورد، ولی این سرمربی جوان توانست 
برساند  لیگ  ادنوک  تاریخ  در  رتبه اش  بهترین  به  را  کلباء 
فرهاد  تا  شد  تمدید  رو  پیش  فصل  برای  نیز  قراردادش  و 
بیشتر  موفقیت های  به  رسیدن  برای  رؤیاپردازی هایش  به 
به  قبل،  به رسم سال های  الریاضیة  ابوظبی  ادامه دهد.شبکه 
تمرینات تیم های لیگ امارات رفته و شب گذشته نوبت به 
اتحاد کلباء رسید. در حاشیه یکی از تمرینات این تیم، فرهاد 
مجیدی نیز گفت وگوی مفصلی را با این شبکه انجام داده که 

در زیر می خوانیم:
بولتسپاهانفصلقبلمیتوانستیمنتایجبهتریکسب

کنیم
تیم  این  قبل  فصل  نتایج  درباره  مجیدی  از  سوال  نخستین 
بود. او در این خصوص گفت: فکر می کنم در فصل گذشته 
می توانستیم نتایج بهتری بگیریم. اگر بعضی از بازی ها خوش 

شانس بودیم می توانستیم امتیازات بیشتری کسب کنیم.
بولتسپاهانباوجودتماممشکلات،ازبازیکنانمممنونم

به  مجیدی  تا  شده  سبب  امارات  فوتبال  در  سال ها حضور 
شناخته شده  فردی  کشور  این  لیگ  در  بازیکن،  یک  عنوان 
باشد. او در این باره گفت: فوتبال امارات نسبت به زمانی که 
من به اینجا آمدم و بازی می کردم خیلی تغییر کرده است. 
خوشبختانه شناخت بیشتری نسبت به لیگ داریم و می توانیم 
تنها چیزی که در مورد فصل  باشیم.  بهتری داشته  عملکرد 
مشکلات  تمام  وجود  با  بازیکنانم  از  بگویم  می توانم  قبل 

بسیار ممنونم.
بولتسپاهانبایداشتباهاتقبلراتکرارنکنیم

مجیدی در بخش بعدی و درباره اهدافی که در فصل جدید 
و  دارم  جاری  فصل  برای  که  هدفی  اولین  می گوید:  دارد 
خیلی هم نظر من مهم است اینکه باید اشتباهات قبل را تکرار 

نکنیم. باید آنها را به حداقل برسانیم.
جذب را میخواستیم که بازیکنانی سپاهان بولت

کردند
خریدهای تابستانی، بخش بعدی این گفت وگو بود. سرمربی 
ایرانی کلباء در این باره گفت: از اداره باشگاه تشکر می کنم. 
بازیکنانی که می خواستیم را جذب کردند و تمرینات بسیار 
شرایط  تیممان  می کنم  فکر  و  داشتیم  کمپ  در  را  خوبی 

بهتری دارد.
بولتسپاهانمربیبایدبهروزباشدومطالعهکند

کلباء اردوی پیش فصل خود را در اسلوونی گذراند. مجیدی 
در این خصوص می گوید: از بازیکنان اتحاد کلبا ممنونم که 
در اردوی خودمان خوب و عالی بودند. آنها نظم و انضباط 
را که یکی از مهم ترین فاکتورها است به خوبی اجرا کردند. 
به نظرم یک مربی فوتبال باید هر روز آپدیت باشد. مطالعه 
داشته باشد و فوتبال های بزرگ دنیا را آنالیز کند. فوتبال روز 

دنیا باشد. باید مطالعه زیاد داشته باشد.
بولتسپاهانبابزرگترینباشگاهآسیانتایجخوبیگرفتم

و  می کند  فکر  بلندپروازی هایش  به  استقلال  سابق  سرمربی 
اگر  می کنم  فکر  من  مربیگری  برای  می گوید:  باره  این  در 
می خواهم مربی بزرگ شوم باید خیلی وقت بگذارم و کار 
کنم. نتیجه خیلی خوبی با بزرگترین باشگاه آسیا که استقلال 
است گرفتم و امیدوارم این ایده را در کلبا هم تکرار کنم. 

راه بسیار سختی است.
و بخواهم که نبوده زندگیام در سپاهانچیزی بولت

آنرابهدستنیاورم
او درخصوص برنامه هایش برای موفقیت نیز گفت: روز به 
روز کار کنیم و کمتر صحبت کنیم و بیشتر کار کنیم. چیزی 
نیاورم.  دست  به  را  آن  و  بخواهم  که  نبوده  ام  زندگی  در 
مطمئنم در مربیگری هم به اهدافم می رسم. به فوتبال امارات 
با ورود بازیکنان با کیفیت باعث شده سطح بازیکنان محلی 
نیز افزایش پیدا کند. مربیان خوبی وارد این لیگ می شوند. 
من پیشرفت را در فوتبال امارات می بینم و آینده خوبی برای 

فوتبال این کشور پیش بینی می کنم.
به کلبا برای را نتیجه بهترین سپاهانمیخواهم بولت

دستبیاورم
بعدی  سوال  قهرمانی،  برای  کلباء  شانس  و  مدعی  تیم های 
از مجیدی بود. او در این خصوص گفت: قهرمانی در لیگ 
فصل  مدعی  تیم های  ولی  نیست  بینی  پیش  قابل  امارات 
تیم خودم  را روی  تمرکزم  تمام  امسال هم می توانند.  قبل، 
دست  به  کلبا  برای  را  نتیجه  بهترین  می خواهم  می گذارم. 
اطمینان  بهتر است. من جوانان کلبا را  بالاتر  بیاورم. هرچه 

دارم. مطمئن هستم به تیم ملی امارات راه پیدا می کنند.
بولتسپاهانمتسومنرادرکلاسهایمربیگریثبت

نامکرد
فرهاد مجیدی در این قسمت از مصاحبه عکسی از قهرمانی با 
العین امارات در لیگ قهرمانان آسیا را توسط گزارشگر دید. 
او با دیدن این عکس گفت: اولین چیزی که به ذهنم می آید 
»برونو متسو« است. خودش من را برای کلاس های مربیگری 

در لندن ریجستری کرد و من را تشویق کرد.
بولتسپاهانامیدوارماستقلالقهرمانآسیاشود

نیز  العین  با  آسیا  قهرمانی  درباره  استقلال  پیشین  سرمربی 
اضافه کرد: قهرمانی در آسیا با العین برای من افتخار بزرگی 
است. فکر می کنم آخرین بازیکن ایرانی هستم که دستش به 
این جام خورده است. البته امیدوارم استقلال بتواند آن را به 

دست بیاورد.
اما بودند، استادیوم در نفر هزار هفتاد سپاهان بولت

هیچصدایینمیآمد
لیگ  فینال  دیدار  در  به خاطره حضورش  پایان  در  مجیدی 
قهرمانان که منجر به قهرمانی با العین شد اشاره کرد و گفت: 
وقتی به عنوان بازیکن تعویضی در فینال لیگ قهرمانان آسیا 
العین  نفع  به  یک  بر  دو  نتیجه  زمین شدم  وارد  العین  برای 
بود. وقتی وارد زمین شدم سه گل خوردیم. کاپیتان تیم هم 
اخراج شد. زیاد چیزی یادم نمی آید اما یادم هست با خدا 
داد.  پاس  »رودریگو«  دیدم  لحظه  همین  در  می زدم.  حرف 
برای خوشحالی هفتاد هزار نفر در استادیوم بودند اما هیچ 

صدایی نمی آمد.

جوانان  و  ورزش  وزارت  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون 
گفت: فدراسیون بسکتبال هرچه سریع تر حقوق داوران را 

پرداخت کند چون این اتفاق قابل قبول نیست.
در جریان مجمع عمومی سالیانه فدراسیون بسکتبال که به 
میزبانی سالن استاد فارسی در آکادمی ملی المپیک برگزار 
7 مطرح شده  تا   ۳ بندهای  شد، اعضای مجمع فدراسیون 

در این جلسه را با آرای خود تایید کردند.
حسابرسی،  گزارش  بسکتبال،  فدراسیون  عملکرد  گزارش 
بودجه  و  برنامه  تقویم  و  بازرسی  گزارش  مالی،  گزارش 
که  بودند   7 تا   ۳ بندهای  سال جدید،  برای  داوری  جواد 

توسط اعضای مجمع تایید و تصویب شد.
آرای مجمع  با  نیز  بسکتبال  فدراسیون  بازرس  معرفی  حق 
به سید محمد پولادگر، رئیس مجمع فدراسیون واگذار شد.

علی اصغر  که  مهمی  نکات  از  یکی  مجمع  این  جریان  در 
وزارت  مجامع  امور  در  حسابرسی  مشاور  شکرشکن، 
ورزش و جوانان روی آن تاکید کرد، پرداخت شدن حق 

الزحمه داوران بود.
دلیل فدراسیون بسکتبال برای عدم پرداخت حقوق داوران، 
دریافت نکردن پول از باشگاه ها بود که با مخالفت پولادگر 
ورزش  وزارت  نماینده  دو  هر  شد.  همراه  شکرشکن  و 
سریعا  جدید،  راهکاری  با  فدراسیون  که  کردند  تاکید 

حقوق داوران را پرداخت کند.
جایکاه  داوران  گفت:  موضوع  این  با  رابطه  در  پولادگر 
و  بسکتبال  فدراسیون  از  من  و  دارند  مرتبه ای  بلند  بسیار 
راهکار  یک  ارائه  با  که  می خواهم  داوری  آقای  شخص 
را  عزیز  داوران  حق الزحمه  سریع تر  چه  هر  مناسب، 

پرداخت کنند.

واکنش پولادگر به پرداخت نشدن 
حقوق داوران بسکتبال
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سخنگوی وزارت خارجه :

به آزادی منابع مان در ژاپن امیدواریم
تبادل زندانیان و آزادسازی منابع مسدود شده ایران با برجام ارتباطی ندارد

قالیباف:
 تحول اقتصادی کشور باید از صنعت نفت اتفاق بیفتد

طحان نظیف: 

ثبت نام نهایی از داوطلبان انتخابات مجلس 2۷ مهرماه است

عمویی:
کمیسیون امنیت ملی ابعاد حمله تروریستی به 

شاهچراغ را بررسی می کند 

رئیس عدلیه تاکید کرد

برخورد با همه عوامل حادثه تروریستی شاهچراغ

سخنگوی وزارت خارجه گفت: حمله به زائران بی گناه اقدامی 
نیروهای  از ضربات سهمگین  انتقام گیری  برای  آمیز  جنایت 

شجاع امنیت است.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری اظهار 
داشت: حمله تروریستی به شاهچراغ در شهر شیراز که منجر 
به شهادت و مجروح شدن تعدادی از خادمان و زائران شد را 

به شدت محکوم می کنم.
سخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: با تلاش نیروهای امنیتی 
و محافظان امنیت این مردم این تروریست کوردل در لحظات 
اولیه دستگیر شد و طبیعتاً مراجع ذیصلاح به موضوع رسیدگی 

خواهند کرد.
کنعانی افزود: حمله به زائران بی گناه اقدامی جنایت آمیز برای 

انتقام گیری از ضربات سهمگین نیروهای شجاع امنیت است.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به سؤالی در مورد اینکه 
منابع  آزادسازی  در  منابعی  چه  به  و  رابطه ای  چه  در  ایران 
دست خواهد یافت، افزود: آزادسازی منابع مالی ایران که به 
دلیل تحریم های غیرقانونی و فشارهای آمریکا در مدت بازه 
زمانی طولانی مسدود شده بود، رفع محدودیت از این منابع 
در دستور کار جدی دولت و وزارت خارجه بود که یکی از 

موضوعات مورد پیگیری است.
گذشته  روزهای  داد طی  رخ  که  اتفاقی  کرد:  عنوان  کنعانی 

نتیجه همین پیگیری در جهت احقاق حقوق ملت ایران بود.
روند آزادسازی متقابل زندانیان و منابع مالی طبق توافق 

انجام خواهد شد
وی گفت: دولت و دستگاه دیپلماسی در چارچوب ظرفیت 
استفاده  کشور  و  ملت  حقوق  احقاق  برای  قدرت  با  خود 
فشار  تحت  و  غیرقانونی  طور  به  که  پول هایی  کرد.  خواهد 
آمریکا مسدود شده بودند به طور جدی در دستور کار ما بود 
و همچنین تعدادی از شهروندان ایران به بهانه های واهی تحت 
پیگرد قرار گرفته بودند که دستگاه دیپلماسی و دولت باید بر 
اساس وظایف خود این موضوعات را پیگیری می کرد. روند 
مالی  منابع  آزادسازی  همچنین  و  زندانیان  متقابل  آزادسازی 
متعلق به دولت و ملت ایران طبق توافق طرفین در چارچوب 

توافق شده انجام خواهد شد.
مفاد  اجرای  برای  را  لازم  تضمین  ایران  کرد:  مطرح  کنعانی 
دریافت کرده است. بیش از این ورود به جزئیات در این مقطع 

صحیح نیست.
منابع  بر آزادسازی  ایران و آمریکا مبنی  وی در مورد توافق 
بلوکه شده، گفت: برای جمهوری اسلامی ایران دو موضوع 
حائز اهمیت بود، اینکه شهروندان ایران که به اتهامات واهی 
اموال  اینکه  دیگر  و  آزاد شوند  بودند  بازداشت شده  آمریکا 
ایران تحت فشار دولت آمریکا بلوکه شده بودند آزاد شود. 
زمانی  بازه  یک  که  بود  مهم  نتیجه  هردو  حصول  ما  برای 
مشخص برای تحقق هردو موضوع در نظر گرفته شده است. 
ما علاقه داریم که روند را براساس توافق دنبال کنیم و نتیجه 
لازم را در چارچوب هدف گذاری انجام شده بگیریم. ما به 

چارچوب تفاهم پایبندیم و امیدواریم در بازه زمانی تعیین شده 
این توافق محقق شود.

به آزادی منابع مان در ژاپن امیدواریم
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه 
گفت وگوی خود با خبرنگاران در پاسخ به سوالی در ارتباط با 
پول های مسدود شده ایران در ژاپن و آخرین مذاکرات صورت 
گرفته در این زمینه در جریان سفر اخیر وزیر خارجه به توکیو 
تصریح کرد: میزان قابل توجهی از منابع مالی ایران در ژاپن 
در چارچوب مذاکرات و تفاهم های دوجانبه در مقطع زمانی 
دریافت کرده ایم.  را  منابع  این  و  است  دریافت شده  گذشته 
باقی  ژاپن  بانک های  در  مالی مان  منابع  از  محدودی  بخش 
انجام  است. گفت وگوها و مذاکرات در این ارتباط در حال 
است تا منابع مالی باقی مانده آزاد شود. در جریان سفر آقای 
امیرعبداللهیان به ژاپن در این ارتباط رایزنی و گفت وگو شد. 
به گفت وگوهای صورت گرفته خوشبین هستیم و امیدواریم 
روش های  به  مالی  منابع  این  از  استفاده  امکان  زودتر  هرچه 
مدنظر ایران و تفاهم این که با طرف ژاپنی انجام می شود محقق 

شود.
تبادل زندانیان و آزادسازی منابع مسدود شده ایران با 

برجام ارتباطی ندارد
سخنگوی وزارت خارجه در مورد تاثیر توافق ایران و آمریکا 
بر تبادل زندانیان و آزادسازی منابع بلوکه شده بر برجام گفت: 
برجام مسیر خودش را دارد و بسته نیست. روند تبادل زندانیان 
مذاکرات  موضوع  با  ایران  شده  مسدود  منابع  آزادسازی  و 
برجام ارتباطی ندارد اما موضوعات می توانند بر هم تاثیر داشته 
باشند و کمک کننده باشد. ایران به مسیر دیپلماتیک برای رفع 

تحریم ها پایبند است.
ایران به مسیر دیپلماتیک برای رفع تحریم ها پایبند است

تعداد  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  خارجه  وزارت  سخنگوی 
افزود: درباره زندانیان  با آمریکا  توافق  ایرانیان آزاد شده در 

ایرانی توضیح دادم بسنده کنید تا کار پیش برود.
کنعانی در مورد انتقال منافقین به کانادا و هزینه این اقدام برای 
این دولت، افزود: این خبر را از رسانه ها دریافت کردیم. خبر 
دقیق تری دراین باره ندارم. اقدامات را دولت آلبانی علیه این 
از  که  شناختی  به  توجه  با  امیدواریم  است.  داده  انجام  فرقه 
را  خود  اقدامات  آلبانی  دولت  دارد  وجود  فرقه  این  ماهیت 
تکمیل کند. متاسفانه برخی از کشورهای غربی با رویکردهای 
دوگانه به دنبال استفاده ابزاری از جریان های تروریستی بویژه 
منافقین علیه کشورمان هستند در طول سال ها شاهد حمایت 
داریم  انتظار  گفت:  بودیم.وی  تروریستی  فرقه  این  از  مالی 
کشورهای عضو سازمان ملل متحد از این گروهک تروریستی 
بر  دال  تروریستی  گروهک  این  سیاه  سابقه  نکنند.  استقبال 
این اقدامات از جمله ترورهای کور و جمعی است. هرگونه 
حمایت در هر سطحی از فرقه تروریستی مسئولیت بین المللی 

برای این کشورها را به وجود خواهد آورد.

مجاهدت های  به  اشاره  با  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
کرد:  تاکید  مقدس  دفاع  دوران  در  نفت  صنعت  کارکنان 
جوانان  کنیم،  توجه  و  نگاه  درست  مدیران  ما  اگر  مطمئنم 
را  همان حماسه ای  نفت هم  در شرکت  امروز  کارمندان  و 
که در دوران دفاع مقدس خلق کردند و این رگ حیاتی را 
حفظ کردند، امروز نیز در دوران تحریم و تحول اقتصادی 
خواهند  تکرار  بیفتد،  انفاق  صنعت  این  از  باید  که  کشور 

کرد. 
محمدباقر قالیباف در دومین کنفرانس بین المللی بهینه سازی 
همایش های  مرکز  در  که  ایران  انرژی  بهره وری  و  مصرف 
اشاره  با  سخنانی  طی  شد،  برگزار  نفت  صنعت  پژوهشگاه 
اسلامی  شورای  مجلس  در  توسعه  هفتم  برنامه  بررسی  به 
گفت: در حال تنظیم برنامه هفتم هستیم؛ برنامه ای که الزام 
و اجباری برای ماست و ما ناگزیر هستیم یک برنامه تحولی 
داشته باشیم و پیشران و آغازی که برای این تحول متمرکز 

باشیم، موضوع انرژی در کشور است.
موضوع  درباره  گیری  تصمیم  در  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
دو  از  بیش  طی  گفت:  کنیم،  تردید  کشور  در  نیابد  انرژی 

سال و نیم است که در مجلس هستم، هفته ای نبوده که بر 
این  بر  که  بگذرد  مجلس  انرژی  کمیسیون  دوستان  و  من 
بیان  با  اسلامی  شورای  مجلس  باشیم.رییس  غافل  دغدغه 

اینکه »دوران جوانی ما همزمان با جنگ بوده و رشادت های 
با چشمان خودمان  کارمندان و متخصصان شرکت نفت را 
دیدیم«، عنوان کرد: صنعت نفت ما مجاهدانه بیش از هزار 
تندگویان  شهید  آنها  راس  در  که  است  کرده  تقدیم  شهید 
توجه  و  نگاه  درست  مدیران  ما  اگر  مطمئنم  دارد.  قرار 
امروز در شرکت نفت هم همان  کنیم، جوانان و کارمندان 
حماسه ای را که در دوران دفاع مقدس خلق کردند و این 
رگ حیاتی را حفظ کردند، امروز نیز در دوران تحریم  و 
بیفتد،  انفاق  این صنعت  از  باید  که  اقتصادی کشور  تحول 
تکرار خواهند کرد.قالیباف ادامه داد: این موضوع یک شرط 
دارد و آن این است که به مشکلات مدیریت و حکمرانی 
علمی  تشخیص  عنصر  دو  از  حکمرانی  کنیم.  توجه  انرژی 
تصمیمات  درباره  اگر  می شود؛  تشکیل  سیاسی  تصمیم  و 
بازنگری  انرژی  از جمله حکمرانی در آب و  سیاسی خود 
یا  چراکه  می لنگد؛  عنصر  دو  این  پایه  یک  همیشه  نکنیم، 
اینکه  یا  ندیدیم  را  علمی  و  تخصصی  حوزه  دلایلی  به  ما 
به  توجهی  علمی،  تخصص  به  توجه  وجود  با  جاهایی  در 

موضوعات سیاسی نداشته ایم.

داوطلبان  از  نهایی  نام  ثبت  گفت:  نگهبان  سخنگوی شورای 
انتخابات مجلس ۲۷ مهرماه است و امکان اعتراض در پیش 

ثبت نام ها دیده شده است. 
از داوطلبان  نهایی  نام  اینکه ثبت  بیان  با  هادی طحان نظیف 
انتخابات مجلس ۲۷ مهرماه است و امکان اعتراض در پیش 
این  در  نگهبان  شورای  گفت:  است،  شده  دیده  ثبت نام ها 
مرحله هیچ ورودی به بحث بررسی صلاحیت ها ندارد و  پیش 

ثبت نام صرفا یک اعلام آمادگی است.
وی ادامه داد: در صورت ثبت نام، صلاحیت افراد را در هر 
دوره بررسی می کنیم.  در شورا نگاه حزبی، جناحی، گروهی 

و جریانی نداریم و  ملاک ما قانون است.
آمار  بودند  پیگیر  امروز  الله جنتی  آیت  نظیف گفت:   طحان 
گفتم  ایشان  به  که  است  چقدر  ثبت نام ها  پیش  متقاضیان 

پیش بینی می کنیم احتمالا بالای ۴۰ هزار نفر باشند.
وی افزود: قانون شفافیت منابع مالی کاندیداها را در فرایند 
نظارتی شورا در انتخابات مجلس مدنظر قرار می دهیم.  اگر 
شرایط الکترونیکی کردن فرایند اخذ رای فراهم شود، آن را 
و  ادله  اسناد،  مبنا  بررسی صلاحیت ها  در  و   می کنیم  تایید 

قانون است نه مصلحت سنجی.
دوره  ناظر  و  هستیم  انتخابات  ناظر  ما  این که  بیان  با  وی 
بر عهده خود  نمایندگی  بر دوره  نیستیم و نظارت  نمایندگی 
مجلس است، گفت:  با بیش از ۳۰۰ هزار ناظر مردمی آموزش 
استصوابی  نظارت  داریم.  همکاری  ایران  سراسر  در  دیده 

شورای نگهبان، نظارت موثر و با ضمانت اجراست.
وی گفت: انتخابات خبرگان قانون خودش را دارد و در قانون 

فعلی برای نامزدهای خبرگان بحث آزمون وجود دارد.

حمله  ابعاد  بررسی  از  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
جلسه  در  شیراز  شاهچراغ  حرم  به  گذشته  روز  تروریستی 

امروز کمیسیون متبوعش خبر داد. 
حرم  به  تروریستی  حمله  به  اشاره  با  عمویی  ابوالفضل 
نشست  در  فوریت  با  تروریستی  این حمله  شاهچراغ گفت: 
مجلس  ملی  امنیت  کمیسیون  ماه(  مرداد   ۲۳ )دوشنبه  امروز 

بررسی خواهد شد.
مجلس  خارجی  سیاست  و  ملی  امنیت  کمیسیون  سخنگوی 
از  حادثه،  این  ابعاد  به  توجه  با  گفت:  اسلامی  شورای 
تا  نیز دعوت شده  ربط  اطلاعاتی ذی  و  امنیتی  دستگاه های 
در کمیسیون امنیت ملی حاضر شوند و در خصوص آخرین 

وضعیت و اقدامات انجام شده گزارش دهند.

رئیس عدلیه به مقامات قضایی در استان فارس دستور مؤکد 
تروریستی  حادثه  در  دخیل  عوامل  و  عناصر  همه  تا  داد 

شاهچراغ را شناسایی و دستگیر کنند.
در  سخنانی  طی  اژه ای  محسنی  والمسلمین  حجت الاسلام 
نشست شورای عالی قوه قضائیه، ضمن محکوم کردن حادثه 
شیراز  در  )ع(  موسی  بن  احمد  مطهر  حرم  در  تروریستی 
بهبودی  آرزوی  و  حادثه  این  شهید  خانواده  به  تسلیت  و 
مقامات  به  کرد:  اظهار  مجروحان،  برای  عاجل  شفای  و 
قضائی در استان فارس دستور مؤکد صادر کرده ایم که اولًا 
کامل  طور  به  انتظامی  و  امنیتی  و  نظامی  نیروهای  کمک  با 
ثانیاً  و  آورند  فراهم  را  مقدس  اماکن  زائران  و  مردم  امنیت 
همه تلاش خود را به کارگیرند تا علاوه بر مباشر این اقدام 
جنایت کارانه که دستگیر شده، تمامی عناصر و عوامل دخیل 
در این حادثه تروریستی اعم از معاونان و مسببان و کسانی 
دادند  آموزش  و  سلاح  و  مخفیگاه  جانی  تروریست  به  که 
از تکمیل دقیق و سریع  را شناسایی و دستگیر کنند و پس 
با  منطبق  محکمه  در  نیز،  دادگاه  به  ارسال  و  آنها  پرونده 
قانون و با فوریت، مجازات شایسته برای این افراد در نظر 

گرفته شود.
رجایی شهر  زندان  تعطیلی  به  اشاره  با  قضا  دستگاه  رئیس 
البرز  استان  به  قضائی  هیئت  سفر  از  پس  ماه  چهار  کرج، 
تحقق  راستای  در  موضوع  این  بر  ناظر  خود  دستور  و 
رئیس  تدابیر  و  اقدامات  از  باید  گفت:  مردمی،  مطالبات 
انتقال محکومان زندان  سازمان زندان ها و همکاران وی در 
رجایی شهر به محیطی دیگر، در نهایت انضباط و بدون وقوع 
آنها  آورد؛  عمل  به  قدردانی  حادثه ای  و  حاشیه  هیچ گونه 

رابطه  این  در  اتفاقی که  دادند؛  به خرج  بلندی  واقعاً همت 
صورت گرفت، کار آسانی نبود؛ همچنین آماده سازی محیط 
جدید برای انتقال محکومان زندان رجایی شهر در کوتاه ترین 
زمان ممکن صورت گرفت که از این حیث باید از مسئولان 
راستا  این  در  آورد؛  به عمل  تقدیر  زندان ها  امر در سازمان 
باید از مسئولان استان البرز و فراجا و همچنین مرکز رسانه 
قوه قضائیه نیز که برای این موضوع مهم، پیوست رسانه ای 

مطلوب تهیه و تدوین کردند، تشکر و قدردانی داشت.
انتقال  و  رجایی شهر  زندان  تعطیلی  افزود:  عدلیه  رئیس 
محکومان آن به محیطی دیگر، خواست و مطالبه مردمی بود 
به  گرفته  صورت  اتفاق  می شد؛  مطرح  پیش  مدت ها  از  که 
شایانی  کمک  منطقه،  آن  زیستی  محیط  و  اجتماعی  مسائل 

می کند.
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